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نگذاشتیم اولویت نان یا جان به راه بیفتد

ساخت »عصر جدید« از سر گرفته شد

طرحی که موجب آسایش زائرین و شهروندان قمی می شود؛
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وزیر آموزش و پرورش خبر داد:

بازگشایی مدارس
 از هفته آینده 
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وزیر آموزش و پرورش از بازگشایی مدارس در هفته آینده )۲۷ اردبیهشت( با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و فراهم کردن 
تمهیدات لازم در ضدعفونی کردن مدارس خبر داد.  به گزارش روز یکشنبه مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و 
پرورش، محسن حاجی میرزایی در جلسه ویدئو کنفرانس ستاد ملی مقابله با کرونا از بازگشایی مدارس از ۲۷ اردبیهشت خبر داد 

. وی افزود: حضور دانش آموزان اجبار نیست و تنها برای رفع مشکلات و سئوالات از معلمان می توانند به مدرسه مراجعه کنند.

در شهر قم مدتی است ساخت پیاده راه ها در دستور کار قرار 
گرفته تا موجبات آسایش زائرین و شهروندان را فراهم آورد که 
از آن جمله احداث پیاده راه ارم است. وقتی وارد شهر و کشور 

جدیدی می شویم، جدا از ساکنین آن، چیزی که در ابتدا نظر 
ما را به خود جلب می کند ساختمان ها و معابر، به طور کلی 

شهرسازی آن منطقه است. نحوه ساخت ساختمان ها، پیاده

ملت ایران در آزمون کرونا 
افتخار آفرید

ساماندهی  طرح  اجرای  از  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
گاراژهای ضایعاتی در شهر قم خبر داد. سید عبدالله میرابراهیمی اظهار کرد: 
وجود گاراژهای ضایعاتی مشکلاتی از جمله بروز آلودگی های زیست محیطی و 
بهداشتی را به دنبال داشته و همچنین موجب نازیبایی منظر شهری می شود که 
باید این نقیصه را برطرف کرد. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در 
ادامه بیان کرد: طبق قانون مدیریت پسماند فعالیت گاراژها غیرقانونی بوده و خرید و 
فروش پسماند ممنوع است و ضروری است که نسبت به اجرای قانون اهتمام داشته

سلامتی  حفظ  لزوم  بر  تأکید  با  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل   معاون 
شهروندان، گفت: آغاز به کار ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم منوط به تصمیم 
ستاد مبارزه با کرونا استان است. عباس ذاکریان با اشاره به شرایط شیوع ویروس 
کرونا و محدودیت های اعمال  شده در شهر، اظهار داشت: رعایت قرنطینه خانگی 
و فاصله گذاری اجتماعی تنها راه قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا است. وی با 
تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی در همه حوزه ها، افزود: با شیوع بیماری کرونا 
بسیاری از برنامه های شهرداری قم به ویژه معاونت حمل  و نقل و ترافیک شهرداری

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح ساماندهی گاراژهای ضایعاتی 
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

زمان از سرگیری  فعالیت اتوبوسرانی مشخص نیست

88

 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق برگزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت به فروش تعدادی از املاک تحت اختیار 
خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

سازمان توسعه و عمران قم
آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اگر چه وضعیت قم به 
منطقه پرخطر متوسط، یعنی منطقه زرد تغییر کرده است ولی 
این به معنای اتمام کرونا نیست.  محمدرضا قدیر روز یکشنبه 
ویدیو  صورت  به  که  کرونا  با  مبارزه  ستادملی  جلسه  درحاشیه 
کنفرانس و با سخنرانی رهبر معظم انقلاب برگزار شد، درگفت و گو 
با خبرنگاران افزود: شلوغی نانوایی ها، اغذیه فروشی ها و بستنی 
فروشی ها نگران کننده است و شاهد هستیم که فاصله گذاری 
رعایت نمی شود. وی با ابراز نگرانی عمیق نسبت به رعایت نکردن

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت :درخواست 
سرمایه گذاری جدید در شهرک های صنعتی قم قابل توجه است 
تامین شود. مهرداد  این منظور  برای  زیرساخت های لازم  باید  و 
غضنفری روز یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
در سالن جلسات استانداری قم، اظهارداشت : محور اصلی توسعه 
استان حمایت از بخش خصوصی است اما دستگاه های اجرایی 
موظف هستند تا پیش زمینه های جذب سرمایه گذاری را به وجود 

بیاورند. غضنفری شهرک الغدیر را محور جدید سرمایه گذاری قم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم در وضعیت زرد شیوع کرونا 
قرار گرفت 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  :

درخواست سرمایه گذاری درشهرکهای 
صنعتی قم قابل توجه است
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رهبر انقلاب در ارتباط تصویری با ستاد ملی مبارزه با کرونا: 

8

شرایط مزایده :

1( تضمین شرکت در مزایده )پنج درصد ارزش کل ملک( به صورت 
ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه 
و عمران قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره 
حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه 

و عمران قم .
2( نحوه پرداخت:1- نقد 2- مطالبات تأیید شده در این سازمان 

اعم از نقد و غیر نقد .
3( هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مزایده 1.000.000 ریال 
)غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .
4(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار 

می باشد . 
5( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون 

ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم گردد. 
6( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج 

آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده مزایده میباشد.
منع  قانونی  لایحه  چارچوب  در  میبایست  کنندگان  شرکت   )7

مداخله کارکنان دولت )مصوب 1337( اقدام نمایند. 
8( محل دریافت ، تحویل و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، بلوار معلم 

، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم .
9( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد 
حقوقی و املاک سازمان به آدرس قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و 
اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن 37840660-

025 داخلی 6340-6341 تماس حاصل فرمایند .

غرب در آزمون جهانی مقابله با کرونا شکست خورد
جهاد مقابله باکرونا را روایتگری کنید
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حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: هنرمندان باید بتوانند همچون شهید آوینی 
با گفتار، نوشتار و کارهای هنری و نمایشی، جهاد مردمی مقابله با کرونا را روایت و 

آن را در تاریخ ماندگار کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح امروز )یکشنبه( در ارتباط تصویری با ستاد ملی 
مبارزه با کرونا که با حضور اعضای این ستاد و استانداران 31 استان کشور برگزار 
شد، عملکرد ملت و مسئولان را در این زمینه در ابعاد مختلف اجتماعی- فرهنگی، 
و  عظیم  جهادی،  »حرکتی  خدماتی  و  مدیریتی  علمی،  بهداشتی،  درمانی، 
افتخارآمیز« خواندند و با تأکید بر ثبت، بازخوانی و روایت هنرمندانه این تلاش و 
فداکاری ملی افزودند: مردم عزیز ایران با رفتار متین و صبورانه خود انصافاً خوش 
درخشیدند و فرهنگ اسلامی- ایرانی را جلوه گر ساختند. ایشان با قدردانی از 
گزارش های بسیار خوب و روشنگری که در جلسه بیان شد، از زحمات شبانه روزی 
مسئولان و دست اندرکاران مبارزه با کرونا تشکر کردند و خدای متعال را به علت 
توفیق بزرگی که در این زمینه نصیب ملت و مسئولان کشور کرده است، شکر و 
سپاس گفتند. حضرت آیت الله خامنه ای با عرض تسلیت به همه مصیبت دیدگانی 
که عزیزانشان را از دست داده اند، برای درگذشتگان، رحمت الهی و برای مبتلایان 
به بیماری کرونا و همه بیماران شفا مسألت کردند و برای شهیدان این حرکت 
جهادی، علوّ درجات را از پروردگار کریم خواستار شدند. رهبر انقلاب اسلامی در 
تبیین ابعاد مختلف توفیقات ملت و مسئولان در ماههای اخیر گفتند: در زمینه 
درمان و انواع خدمات پزشکی، پیشگیری، غربالگری، بهداشت محیط و مراکز 
عمومی، کاری حقیقتاً بزرگ و در خور قدردانی انجام شده است. ایشان تولید لوازم و 
تجهیزات در دستگاه های مختلف از جمله شرکت های دانش بنیان و نیز تلاش مردم 
را در زمینه تهیه و تولید لوازم مورد نیاز بهداشتی یک عرصه پرافتخار دیگر دانستند.

حضرت آیت الله خامنه ای ارائه خدمات رفاهی و حضور ملت، بسیج، نیروهای 
مسلح و همه دستگاهها را در این زمینه از لحاظ گستردگی و تنوع خدمات مردمی، 
حرکتی مؤمنانه و حیرت انگیز بر شمردند و افزودند: این حرکت عظیم و حضور مردم 

در صحنه جز به اراده الهی و دست قدرت پروردگار امکان پذیر نبود.
»حضور نیروهای داوطلب در کارهای سخت و خطرآفرین« از دیگر ابعادی بود که 

رهبر انقلاب در تبیین حرکت پرافتخار ملت به آن اشاره کردند.
مکرر از پرستاران، پزشکان و کادر درمانی- بهداشتی تشکر کرده ایم 

ایشان گفتند: مکرر از پرستاران، پزشکان و کادر درمانی- بهداشتی تشکر کرده ایم 
که جا هم دارد اما در کنار این ها، باید از نیروهای داوطلبِ جوان، بسیجی و طلبه نیز 
قدردانی کرد که در عرصه های سخت و خطرآفرین از جمله غسل و کفن و دفن ورود 

کردند و این کار دشوار را بر عهده گرفتند.
حضرت آیت الله خامنه ای تلاش های علمی و تحقیقاتی مراکز دانشگاهی و 
برخی شرکت های دانش بنیان را برای شناخت رفتار این ویروس متقلب و پیدا 
کردن واکسن و داروی مقابله با کرونا، بُعد دیگری از افتخار ایرانیان بر شمردند و ابراز 
امیدواری کردند جوانان دانشمند میهن بتوانند هر چه زودتر در این زمینه نیز افتخار 

بیافرینند و استعداد ایرانی را بار دیگر به دنیا نشان دهند.
ایشان برنامه ریزی و مدیریت ستاد ملی مبارزه با کرونا و وزارت بهداشت را نیز 

حقیقتاً خیلی خوب خواندند و افزودند: این افتخارات ملی باید ثبت شود.
حضرت آیت الله خامنه ای رزمایش کمک مؤمنانه را عرصه ای برای بروز جلوه هایی 
از فرهنگ اسلامی و انقلابی دانستند و افزودند: این کار در بسیاری از موارد رایحه 

خوش خدمات و پشتیبانی دوران دفاع مقدس را دوباره در کشور جاری کرد.
ایشان با بیان مطالبه ای جدی، آرزو کردند هنرمندان بتوانند همچون شهید آوینی 
با گفتار و نوشتار و کارهای هنری و نمایشی، جزئیات این جهاد عظیم مردمی را به 

شیرینی روایت و آن را در تاریخ ماندگار کنند.
رهبر انقلاب اسلامی با تجلیل از رفتار متین و صبورانه ملت در برخورد با قضیه 
کرونا گفتند: وقوع چنین حوادثی معمولًا نگرانی هایی درباره مصارف زندگی به 
وجود می آورد و ممکن است همچنان که در برخی کشورها در حمله به فروشگاه ها 
دیدیم باعث رفتارهایی خاص شود اما این گونه رفتارها در ایران عزیز مطلقاً دیده 

نشد و مردم با متانت و بردباری در این زمینه نیز انصافاً خوش درخشیدند.
زاویه ای دوران خانه نشینی عمومی  از  را  اخیر  انقلاب اسلامی ماههای  رهبر 
خواندند و افزودند: در این دوران نقش و جایگاه خانواده در فرهنگ اسلامی- ایرانی 
آشکارتر شد در حالی که در کشورهایی که خانواده پایه و معنای درستی ندارد، دوران 

خانه نشینی عمومی به این شکل قابل تحمل و درک نیست.
ایشان افزودند: در این زمینه باید زحمات زن خانواده را مورد توجه و عنایت ویژه 

قرار داد که با صبر و حلم در اداره خوب خانه و خانواده نقش آفرینی کرده است.
غرب در آزمون جهانی مقابله با کرونا شکست خورد

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنانشان شکست غرب در 
آزمون جهانی مقابله با کرونا را مورد توجه قرار دادند و افزودند: غرب و غرب زدگان 
نمی خواهند این شکست دیده شود اما لازم است ابعاد این ناتوانی بررسی و بیان 

شود چرا که انتخاب سرنوشت های مهم برای ملتها به این آگاهی ها بستگی دارد.
ایشان در زمینه »شکست توانایی های مدیریتی غرب« خاطرنشان کردند: کرونا 
در آمریکا و اروپا در مقایسه با دیگر کشورها دیرتر شیوع پیدا کرد یعنی این کشورها 
فرصت داشتند خود را آماده مواجهه با این ویروس کنند اما آن چنان که باید و 
شاید نتوانستند که آمار بالای مبتلایان و فوت شدگان در آمریکا و برخی کشورهای 
اروپایی و مشکلات مختلف مردم در این کشورها از جمله بیکاری، این ناتوانی ها 
را اثبات می کند. رهبر انقلاب اسلامی »فلسفه اجتماعی غرب« را نیز در مقابله با 

کرونا شکست خورده خواندند و افزودند: روح و محتوای فلسفه اجتماعی در غرب 
بر پایه مادیات و پول استوار است به همین علت است که آن ها در موضوع کرونا به 
سالمندان، افراد مریض، بی پول و عقب مانده بی اعتنایی کردند چرا که این قشرها 
توانایی کسب پول و ایجاد مادیات را ندارند به همین خاطر شمار زیادی در خانه های 
سالمندان جان باختند که این واقعیات شکست فلسفه اجتماعی غرب را نیز آشکار 

می کند.
»شکست در عرصه نمایش اخلاق عمومی« از دیگر نکاتی بود که رهبر انقلاب در 

بررسی ابعاد مختلف ناتوانی غربی ها به آن پرداختند.
ایشان با اشاره به مواردی همچون هجوم به مغازه ها و برخی چالش های دیگر 
افزودند: غربی ها با همه ادعاها در این زمینه نیز شکست خورده اند که باید این 
واقعیات برای افکار عمومی تبیین شود. رهبر انقلاب در پایان سخنانشان دو نکته را 
مورد تأکید قرار دادند: »اهمیت دادن به شبکه بهداشتی درمانی« و »بررسی های 

دقیق درباره بسته بودن یا نبودن مساجد و مراکز دعا«.
ایشان درباره نکته اول گفتند: شبکه بهداشتی درمانی خیلی مهم است و اگر 
آن طور که حدس می زنند و مکرر می گویند در برهه ای بازتولید این ویروس را داشته 

باشیم، این شبکه می تواند در مقابله با آن وضع کمک فراوانی کند.
بررسی بازگشایی اماکن مقدس را باید به درک کنندگان دعا و توسل سپرد 

 حضرت آیت الله خامنه ای در آخرین نکته سخنانشان با اشاره به یک سؤال 
بی پاسخ درباره مراسم دعا، نماز و عبادات در مساجد و اماکن مقدس تأکید کردند: 
بنده هیچ پیشنهادی در این باره ارائه نمی کنم و تابع نظر و تشخیص کارشناسی 
ستاد ملی مبارزه با کرونا هستم اما باید توجه داشت که عبادات و توسل بخصوص 
در ماه رمضان و شبهای قدر جزو نیازهای اساسی و حتمی مردم است و مردم 
در قضایای مهم نیز بیشتر به ارتباط با پروردگار نیاز دارند البته معتقدم اگر قواعد 
سخت گیرانه ای هم در این زمینه وضع شود مردم مؤمن و مسجدی حتماً بیشتر از 
دیگران به آن عمل می کنند. رهبر انقلاب در جمع بندی این بخش از سخنانشان 
افزودند: همان گونه که گفتم نظر کارشناسی شده در ستاد ملی مبارزه با کرونا را 
معتبر می دانم اما این بررسی را باید به کسانی سپرد که حقیقت و ضرورت دعا و 
توسل را درک می کنند آن وقت هر چه آن ها تصمیم بگیرند بنده و همه مردم به آن 
عمل خواهیم کرد. حضرت آیت الله خامنه ای در پایان سخنانشان با تشکر از رئیس 
جمهور و اعضای ستاد ملی مبارزه با کرونا گفتند: خدا کمکتان کند که این کار را 
به بهترین وجه به پایان برسانید و یک نقطه ماندگار تاریخی در افتخارات ملت ایران 
ثبت کنید و مشکلات گوناگون در حواشی این قضیه مثل مشکلات مالی را نیز با 
تدابیر لازم برطرف کنید. در این جلسه آقای نمکی وزیر بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی نیز گزارشی از اقدامات این وزارتخانه بلافاصله پس از اعلام شیوع بیماری 
در چین و همچنین اقدامات انجام شده پس از ورود بیماری به کشور بیان کرد و 
افزود: با افتخار اعلام می کنیم بر خلاف بعضی کشورهای غربی که افراد در راهروها 
و محوطه بیمارستان معطل ماندند و خدمات دادن به افراد سالمند محدود شد، 
در کشور ما حتی یک بیمار پشت در هیچ بیمارستانی سرگردان نماند و هیچ فرد 
سالمندی را اولویت دوم تلقی نکردیم. نمکی، غربالگری و اجرای طرح بسیج ملی 
مبارزه با کرونا را یکی دیگر از کارهای مهم انجام شده دانست و با تشکر از همکاری 
سازمان بسیج مستضعفین در اجرای این طرح، خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
90 درصد کشور در فاز کنترل و مهار بیماری قرار دارد و امیدواریم با همکاری مردم 
این روند ادامه داشته باشد. همچنین رحمانی فضلی وزیر کشور و رئیس کمیته 
امنیتی اجتماعی ستاد ملی مبارزه با کرونا در این نشست گفت: در حالی که کرونا 
برخی کشورها را با کمبودهایی مواجه و برای آنها مشکلات امنیتی ایجاد کرد، در 
کشور ما هیچ یک از این مشکلات پدید نیامد و برعکس صحنه های پر شکوه از 
حضور و همدلی مردم به دنیا نشان داده شد. وزیر کشور از فعال شدن ستاد رفع 
موانع تولید برای حل مشکل بیکاری ناشی از کرونا خبر داد و گفت: در بخش 
اجتماعی، حضور فعالان و گروههای جهادی افتخارآمیز بود و موکب های اربعین 
نیز برای خدمات رسانی به مردم فعال شدند. در ادامه سردار سرلشکر باقری رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح از اختصاص 70 درصد تختهای درمانی بیمارستانهای 
نیروهای مسلح به درمان بیماران کرونا و بستری کردن 10 هزار بیمار قطعی یا 
مشکوک به کرونا در طول این مدت خبر داد و از فعالیتها و خدمات نیروهای مسلح 
در بخشهای درمان، تولید و توزیع انبوه اقلام بهداشتی، حفاظتی و مراقبتی، مقابله 
با احتکار اقلام بهداشتی، مشارکت چشمگیر در طرح غربالگری و پاکسازی معابر 

و اماکن گزارش داد.

جانشین فرماندهی سازمان بسیج خبر داد:

۱۶۰ هزار مرکز بسیج در خدمت استقرار 
عدالت و مبارزه با فساد 

جانشین فرماندهی سازمان بسیج مستضعفین گفت:  بسیج در سراسر کشور بیش 
از 160 هزار کانون و مرکز در خدمت استقرار عدالت، حق طلبی و کمک به دستگاه 

قضایی جهت خدمت به مردم و مطالبه گری و مبارزه با فساد دارد. 
سردار محمد حسین سپهر روز یکشنبه در نخستین نشست مجمع عالی بسیج 
حقوقدانان کشور که با حضور جمعی از حقوقدانان، اساتید، پژوهشگران دانشگاه، 
مدیران نظامی و سیاسی و نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد، افزود:  هیات 
های اندیشه ورز خوبی در کشور تشکیل و از اقشار مختلف دانشگاهی، علمی، قضایی 

و حقوقی و... در این هیات اندیشه ورز استفاده شده است.
وی افزود:  بسیج حقوقدانان یکی از اقشار بسیج است که کمک شایانی به سازمان 
بسیج می کند. یکی از اهداف و در اصل مهمترین هدف انقلاب اسلامی تحقق جامع 
اسلامی، تمدن اسلامی و دولت اسلامی است که حضرت امام خمینی )ره( و رهبر 

معظم انقلاب اسلامی بارها بر آن تاکید داشته اند.
سردار سپهر ادامه داد:  در تاکیدات مقام معظم رهبری به سازمان بسیج نقش مردم 
در تحقق فرایند انقلاب اسلامی بسیار جدی است که نقش اول این ماموریت برعهده 
سازمان بسیج به عنوان بزرگترین سازمان مردم نهاد در جهان است و این نهاد مردمی 
نقش بسزایی در سازماندهی و هدایت مردم در ایجاد پایگاه های مردمی خدمت دارد 

که این مهم از اهداف بزرگ بسیج مستضعفین بوده که باید در بسیج محقق شود.
سردار سپهر گفت:  در هر کجای دنیا عدالت لازم است و اساس کشور اسلامی ما نیز 
بر اصل عدالت محوری است و اهمیت دستگاه قضایی در ایران بسیار ضروری بوده و 

باید در همه دستگاههای اجرایی کشور این عدالت برقرار باشد.
جانشین فرمانده بسیج افزود:  سازمان بسیج از اجرای عدالت توسط قوه قضاییه و 
دستگاه های قضایی حمایت می کند و بسیج حقوقدانان نیز در این امر به عنوان بازوی 
سازمان بسیج فعالیت خوبی دارد و توقع داریم بسیج حقوقدانان خروجی های خوبی 
در بحث مطالبه گری و اجرای عدالت در کشور داشته باشد و انتظارات مقام معظم 
رهبری و دستگاه قضا در امر مبارزه با فساد و مطالبه گری و اجرای عدالت را بجا بیاورد.

وی تصریح کرد:  امروز بسیج باید در گام جلو و پیشانی مبارزه با فساد و بی عدالتی قرار 
گیرد و از نفوذ دشمن در دستگاهها جلوگیری کند. بسیج در ارتقای همه جانبه کشور 
نقش جدی دارد و از وظایف بسیج است که در رشد و تعالی کشور در همه عرصه ها پویا و 
فعال باشد. جانشین فرمانده بسیج تاکید کرد:  نهضت مطالبه گری دفاع از حق و مبارزه 
با فساد باید در جامعه باشد و این پرچم احقاق حقوق مردم در دستان بسیج حقوقدانان 

بوده که این نهضت مطالبه گری با تاکید امام خامنه ای باید مردمی شود.
وی گفت:  نهضت مطالبه گری عین فرمان امام خمینی )ره( و آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی است که بر گردن بسیج بوده که به عنوان سربازان ولایت 

این اقدام را هر چه بیشتر دنبال می کنیم.

وزیر آموزش و پرورش خبر داد:

بازگشایی مدارس از هفته آینده 
وزیر آموزش و پرورش از بازگشایی مدارس در هفته آینده )27 اردبیهشت( با رعایت 
کامل پروتکل های بهداشتی و فراهم کردن تمهیدات لازم در ضدعفونی کردن مدارس 

خبر داد. 
به گزارش روز یکشنبه مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
محسن حاجی میرزایی در جلسه ویدئو کنفرانس ستاد ملی مقابله با کرونا از بازگشایی 
مدارس از 27 اردبیهشت خبر داد . وی افزود: حضور دانش آموزان اجبار نیست و تنها 

برای رفع مشکلات و سئوالات از معلمان می توانند به مدرسه مراجعه کنند.
کودکان  جز  )به  متوسطه  و  ابتدایی  مدارس  تمامی  داد:  ادامه  میرزایی  حاجی 
استثنایی( از 27 اردیبهشت به منظور رفع اشکال و ارائه خدمات آموزشی به آن دسته 
از دانش آموزانی که به هر دلیل تاکنون نتوانسته اند از خدمات آموزشی غیرحضوری 
بهره مند شوند، دایر خواهد شد. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به استمرار روش های 
آموزش غیرحضوری، از تلویزیون و بستر شاد تصریح کرد: استفاده دانش آموزان از تمام 

یا بخشی از فرصت فراهم شده، حسب نیاز و به صورت داوطلبانه خواهد بود.
وی گفت: با توجه به تعیین تاریخ 17 خرداد برای شروع امتحانات پایه دوازدهم، ارائه 

خدمات حضوری به دانش آموزان پایه دوازدهم تا دهم خرداد ماه خواهد بود.
حاجی میرزایی با تاکید بر اهمیت سلامت دانش آموزان در روزهای بازگشایی مدارس، 
تاکید کرد: وزارت آموزش و پرورش تمهیدات لازم را برای ضدعفونی کردن مدارس و 
رعایت پروتکل های وزارت بهداشت فراهم کرده و باید در جهت توجیه و آموزش دانش 
آموزان اقدام کند. وی در خصوص سنجش سلامت دانش آموزان ابتدایی افزود: برنامه 
سنجش سلامت جسمانی و آمادگی تحصیلی دانش آموزان پایه اول ابتدایی، با رعایت 

جوانب بهداشتی از مرداد ماه آغاز خواهد شد.
 

عضو انجمن جامعه شناسی ایران:

شیوع کرونا انسجام اجتماعی را تقویت کرد
عضو انجمن جامعه شناسی ایران معتقد است، شیوع ویروس کرونا باوجود پیامدهای 
مخرب، اتحاد و همبستگی اجتماعی را تقویت کرد و این امر با تحلیل گفتمان و ادبیات 

فضای مجازی نیز قابل تحقیق و بررسی است. 
سید یعقوب موسوی در خصوص آثار و تبعات اجتماعی شیوع کرونا در جهان اظهار 
داشت: شیوع این بیماری در جهان بی شک سبب یک رکود اجتماعی )عدم تحرک 
اجتماعی( شد و تعطیلی مدارس و مراکز آموزشی، کسب و کارها در پی آن یک کسالت 
فیزیکی و اجتماعی را رقم زد و با این رکود اجتماعی اختلال کارکردی نظام ها همچون 

نظام خانواده نیز به عنوان نهاد اصلی اجتماعی تشدید  شد.
موسوی ادامه داد: امروزه همچنین نهادهای اجتماعی و مدنی، احزاب و تشکل ها 
در سراسر جهان با روزمرگی مواجه و این مساله نیز از تبعات اجتماعی مواجهه با این 
بحران به شمار می رود. استاد جامعه شناسی دانشگاه الزهرا)س( خاطرنشان کرد: 
افزایش درصد نیازمندان هم در مناطق محروم و تشدید شکاف طبقاتی نیز از دیگر 
آثار و نتایج این رویداد است. وی تصریح کرد: گاه با افزایش مشکلات اقتصادی و تداوم 
شرایط نابه سامان اجتماعی یک فرصت به منظور احتکار کالاهای ضروری و مورد نیاز 
روز برای منفعت طلبان فراهم و این آسیب نیز شکاف طبقاتی را تقویت می کند. به 
گفته این جامعه شناس، بروز یاس اجتماعی نیز در جوامع به سبب اقتصاد پرتلاطم 
و ناامنی روانی که ناشی از تعطیلی برخی کسب وکارها و کاهش درآمدهای اقتصادی 
است، از دیگر تبعات اجتماعی این بحران است. موسوی یادآور شد: تقویت اتحاد 
و انسجام اجتماعی اما به عنوان یکی از مهمترین تبعات ارزشمند این واقعه نباید 
فراموش شود؛ همبستگی اجتماعی در جامعه ایران همواره در مواجهه با وقایع ناگوار 
همچون جنگ تحمیلی، سیل و زلزله افزایش یافته است. وی تاکید کرد: به عنوان 
مثال کاهش چشمگیر سفرهای نوروزی و پذیرش قرنطینه خانگی بدون بهره گیری از 
مکانیسم های تنبیهی از مهمترین مظاهر همدلی و همراهی مردم با دولت بود. موسوی 
افزود: همچنین حجم مبادلات عاطفی و تحلیل گفتمان و ادبیات شهروندان در فضای 

مجازی بی شک حاکی از تقویت همدلی و همبستگی اجتماعی در این روزهاست.
 

رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۵۱ نفر دیگر را در ایران گرفت
رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد: تاکنون 107 هزار و 603 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 
شده و با فوت 51 نفر در 24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در ایران به 6 

هزار و 640 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز 21 اردیبهشت 1399 و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی 1383 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد و مجموع 

بیماران کووید 19 در کشور به 107 هزار و 603 نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 51 بیمار کووید 19 جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 6640 نفر رسید.
رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 86 هزار و 143 
نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. همچنین 2675 نفر از بیماران مبتلا به 

کووید 19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
جهانپور بیان کرد: تاکنون 586 هزار و 699 آزمایش تشخیص کووید 19 در کشور 
انجام شده است. وی گفت: بیش از دو سوم موارد شامل موارد سرپایی یا تماس نزدیک 
یا افراد نزدیک به بیماران بوده و یک چهارم موارد مربوط به ارجاعی از مراکز درمانی 
است. البته استان خوزستان همچنان وضعیت هشدار دارد و سایر استان ها وضعیت 

باثبات و نزول تدریجی موارد ابتلا به کرونا را دارند.

نبض بازارهای مالی در 
دستان سهام

کورنا  شروع  زمان  از  مالی  بازارهای  وضعیت 
تاکنون به گونه ی کم سابقه ای در حال تغییر و 

تحول است.
بازار بورس که تا پیش از این و به دلیل شدت تحریم ها وضعیت متغیری 
داشت، حالا روز به روز با ورود افراد جدید به آن در حال صعود است. این بازار 
با عرضه سهام های بخش های دولتی شاید توانسته باشد اطمینان و اعتماد 
بخشی از جامعه را برای ورود به این بازار جلب کرده باشد، اما عده ای نیز 
معتقدند که اثرات تورمی پیش روی این بازار می تواند باعث سقوط ارزش سهام 
برخی از شرکت های آن گردد. آن چه در این بازار بسیار مهم است، آگاهی 
داشتن از جایگاه، دوران بازگشت سرمایه و نسبت بدهی جاری به دارایی جاری 
در شرکت هایی است که سهام آنها در حال عرضه است. بازار سهام در هفته 
گذشته رشد 18.5 درصدی را تجربه کرد و با افزایش 135 هزار واحدی مواجه 
شد. بازار سهام شرکت های بزرگی همچون پتروشیمی، فلزات و بانکها در صدر 
استقبال عموم قرار داشتند. از آن جایی که بازار سهام در اختیار شرکت های 
کالا محور است و با توجه به بهبود قیمت جهانی فلزات پایه مانند مس، انتظارها 
بر این است که همچنان بازار بورس رو به رشد باشد. این نکته را باید در نظر 
داشت که ورود این حجم عظیم افراد به این بازار ضمن این که ریسک جریان 
سرمایه گذاری غیر معتبر را افزایش می دهد، امکان شکل گیری فساد و رانت را 
نیز افزایش می دهد؛ چرا که محدودیت ها برای ورود به بازار کاهش یافته است. 

بنابراین لازم است نظارت بر این بازار بیش از پیش صورت گیرد.
عملکرد بازار ارزی نشان می دهد که همچنان تقاضا موثر برای ارز به دلیل 
کاهش حجم مراودات تجاری و تقاضای مسافرتی، توان افزایش یا کاهش 
خاصی ندارد و بین قیمت های 15 هزار و 500 تا 16 هزار 500 در نوسان 
بوده است. تراز تجاری ایران در فروردین 99 نسبت به مدت مشابه سال قبل، با 
کسری 279 میلیون دلاری مواجه بوده که نشان از اثرات محدودیت های ناشی 
از ویروس کرونا است. با این حال در هفته منتهی به 18 اردیبهشت بازدهی 
دلار منفی بوده است. فعالان بازار نوع نوسانات نرخ حواله درهم، ارزش دلار در 
کشورهای همسایه و نوع قیمت گذاری صرافی های بانکی را از عوامل اثرگذار بر 
قیمت ارز در این روزها میدانند. بر خلاف بازار بورس و سکه که از ابتدای سال 
روند رشد خوبی را به ثبت رساندند، دلار در این مدت تنها رشد 1.4 درصدی 
را به ثبت رسانده که حاکی از آن است که روند فعلی قیمت دلار طی روزهای 
آتی تغییری چندانی نخواهد داشت. قیمت سکه با وجود آن که قیمت جهانی 
طلا تغییری چندانی نداشت و به پیروی از قیمت دلار، بازدهی 1.5 درصدی 
را به ثبت رساند و در پایان آخرین روز هفته قیمت 6625 هزار تومان را به ثبت 
رساند. یکی از دلایلی که بازدهی سکه بیش از دلار بوده، به دلیل نقدشوندگی 
بالای آن در بازار و عدم محدودیت در تعداد خرید آن بوده است. از آن جایی که 
شیوع کرونا اقتصاد جهانی را تضعیف کرده و کشورهای جهان با روش های 
متعدد در حال اعمال محرک های اقتصادی هستند، قیمت جهانی طلا این 
پتانسیل را دارد که با تجربه جهشهای بزرگ افزایش قیمت بیش از دو برابری 

را نیز ثبت کند.
در هفته ای که گذشت با توافق اوپک پلاس، مقرر شد تا تولید نفت تا 9.7 
میلیون بشکه در روز کاهش یابد. همچنین با افزایش تقاضای سوخت برای 
حمل و نقل قیمت نفت در دو روز پایانی هفته افزایش یافت. این در حالی است 
در اوایل هفته به دلیل احتمال منفی شدن قیمت نفت خام آمریکا، افزایش 
فروش تمام قراردادهای صندوقهای نفتی با سررسید نزدیک )سررسید ژوئن( و 
جابه جایی با قراردادهای با سررسید ماه های بعد، باعث افت قیمت نفت آمریکا 
شد. با این حال نفت آمریکا در آخرین روز هفته اخیر قیمت 25.62 دلار را به 
ثبت رساند. قیمت انرژی ارتباط مستقیمی با بخش عرضه و تقاضای اقتصاد 
دارد و از آن جا که شیوع کوید 19 بر کلیه بخش های اقتصادی اثرگذار بوده، 
بر اساس پیش بینی های بانک جهانی در سال 2020، بخش انرژی و کودها 
بیشترین تاثیر منفی را از این شرایط خواهند گرفت اما چشم انداز سال 2021 

حاکی از رشد مثبت در اکثریت بخش ها خواهد بود.
* رییس اتاق بازرگانی شیراز

انتظارات از مجلس آینده
شروع  را  خود  کار  شرایطی  در  یازدهم  مجلس 
فراوانی  مشکلات  و  مسائل  با  کشور  که  می کند 
مواجه است. از یک طرف مساله تحریم هاست که از 

زمان خروج یکجانبه ترامپ از برجام شکل گرفت. البته پیشینه این تحریم ها به 
قبل از دولت آقای روحانی برمی گردد. حسن روحانی با برجام وضعیت را بهبود 
بخشید و کشور را از آثار تحریم ها رها کرد، اما متاسفانه با روی کار آمدن ترامپ، 
تحریم ها مجددا برگشت. یکی از نگرانی هایی که وجود دارد اینکه مجلس آینده 
از همان منطقی تبعیت کند که همفکران قبلی شان داشتند و باعث شدند تحت 
تحریم های ظالمانه شورای امنیت قرار بگیریم و چند قطعنامه بر کشور تحمیل 
شود. برجام هنوز هم کار می کند و کسانی که برجام را زیر سوال می برند باید 
حواس شان به این نکته باشد که همین برجام چه فوایدی برای کشور داشته 
است. برجام یک پیروزی سیاسی برای ماست و به لحاظ سیاسی، جمهوری 
اسلامی حقانیت خود را به رخ جهانیان کشید. به نظر می رسد خود ترامپ هم 
تحت تاثیر تندروهایی مثل جان بولتون خطایی در ارتباط با خروج از برجام 
مرتکب شد و قطعا شاید خودش هم از این کار پشیمان شده باشد. مجلس 
آینده باید حواسش باشد و انقلابی گری را با اقدامات احساسی و غیرمعقول 
یکی نگیرد. به هر حال انقلابی گری اگر واقعا به معنی واقعی مورد توجه مجلس 

آینده باشد، همه دولت های بعد از انقلاب، انقلابی بوده اند.
 همه مجالس هم مجالس انقلابی بودند و در چارچوب ارزش های انقلاب 
شکل گرفته اند. نباید عده ای خود را دایه مهربان تر از مادر و معتقدتر از پاپ 
معرفی کنند. مشکل دیگری که کشور ما این روزها با آن مواجه است، کرونا و 
پیامدهای اقتصادی آن است. هنوز مشخص نیست که واقعا جهان بعد از این 
بیماری چه وضعیتی خواهد داشت، اما بسیاری از مشاغل با مشکل مواجه 
شده اند. مشاغلی که در ارتباط با حوزه خدمات بوده اند، به تعطیلی کشیده 

شده و بعضی هم نیمه  کار می کنند. 
مجلس آینده باید در نظر داشته باشد که اوضاع را رو به بهبودی ببرد. قطعا 
درافتادن مجلس با دولت به هر بهانه ای می تواند کشور را به سمت بحران های 
سخت تر ببرد. مجلس دهم حمایت های نسبتا خوبی از دولت داشته و عاقلانه 
رفتار کرده و در این شرایط به سمت تقابل های بی حاصل نرفته است. تقابل های 
بی حاصل و بی منطق خدمت به مردم نیست، جز اینکه مشکلات بیشتری برای 

کشور پدید آورد. 
مجلس آینده هم باید این موضوع را در نظر داشته باشد. مجلس یازدهم به 
اندازه مجالس قبلی شناخته شده نیست. درست است برخی انتخاب شده اند 
و حرف های تندی می زنند، منتها هنوز شاکله مجلس شکل نهایی خود را 
نشان نداده است، اما برخی اظهارنظرهایی که اکنون مطرح است عمدتا با 
تکیه بر برخی چهره های ناشناخته است و احتمال داده می شود که برخی از 
این چهره ها به سمت تندروی مایل شوند. از سوی دیگر نمی توان گفت مجلس 
آینده مجلس جوانان است اما از این لحاظ که ناشناخته است شاید به نظر 
می رسد جوان است. اینکه خود جوان ها به چه شکلی عمل خواهند کرد هم 

مهم است.
نمایندگانش  افکار  از  و  است  نشکسته  هندوانه  یک  آینده  مجلس  فعلا   
اطلاعات دقیقی ندارم، اما بعضی اظهارنظرهای تند و افراطی شنیده می شود 
که می تواند موجب نگرانی باشد. البته نمی توان گفت این نظرها، نظر نهایی 
مجلس یازدهم است. باید دید که کلیت مجلس آینده به چه سمت و سویی 
حرکت می کند و آن وقت است که می شود درباره مجلس اظهارنظر دقیق تری 

کرد.
* استاد دانشگاه وفعال سیاسی

رهبر انقلاب در ارتباط تصویری با ستاد ملی مبارزه با کرونا: 

ملت ایران در آزمون کرونا افتخار آفرید
جهاد مقابله باکرونا را روایتگری کنید

جمال رزاقی*

اخبار

داریوش قنبری*

رئیس جمهور در جلسه ستاد مقابله با کرونا و در حضور 
ویدئو کنفرانسی رهبر انقلاب تاکید کرد: امروز ایران در 
مقایسه با سایر کشورها در اقدامات خود برای کنترل و 

مقابله با این بیماری سرافراز است.
جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا صبح یکشنبه با حضور 
حضرت آیت الله خامنه  ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور، اعضای 
ستاد ملی و حضور ویدئو کنفرانسی استانداران سراسر 
کشور تشکیل شد. رئیس جمهور، وزرای بهداشت و 
کشور و رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در این جلسه 
گزارشی از اقدامات انجام شده در زمینه مقابله با کرونا 
به رهبر معظم انقلاب ارائه کردند. رئیس جمهور در این 
جلسه ضمن ارائه گزارشی از روند شیوع ویروس کرونا 
در کشور و اقدامات و برنامه های انجام گرفته تاکنون 
در راستای کنترل و جلوگیری از شیوع این بیماری و 
ارائه خدمات درمانی به مبتلایان، از تلاش های کادر 
درمانی و پزشکی کشور و سایر بخش هایی که در این 
ایام فداکارانه فعالیت کردند تقدیر کرد و اظهار داشت: 
امروز جمهوری اسلامی ایران در مقایسه با سایر کشورها 
با این بیماری  در اقدامات خود برای کنترل و مقابله 
اقدامات  به  اشاره  با  آبرومند است. روحانی  و  سرافراز 
گسترده ای که از ابتدای فعالیت ستاد ملی مبارزه با 
کرونا در قالب کمیته های 8 گانه انجام گرفت و برگزاری 
80 جلسه طی 80 روز گذشته، گفت: در روند مبارزه با 
این بیماری، یکی از زیبایی هایی که در کمتر کشوری 
مشاهده شد، حضور و تلاش همگان از جمله صدا و 
سیما، نیروهای مسلح، وزارتخانه ها، نهادهای عمومی 

غیردولتی و همچنین تمام مردم، سمن ها و خیرین بود. 
رئیس جمهور  با بیان اینکه از 25 فروردین و گذشت 
دوره پیک بیماری، آمار فوت شدگان کشور عملا همانند 
قبل از 25 اسفند یعنی شروع پیک این بیماری، از 3 
رقمی به دو رقمی رسید، گفت: در دوره مبارزه با کرونا 
نگذاشتیم در کشور ما برخلاف بسیاری از کشورها از 
جمله آمریکا اولویت نان یا جان به راه بیفتد و خیلی 
حساب شده هم حفظ سلامت مردم و هم توجه ویژه 
به نان و اقتصاد مردم در اولویت قرار گرفتند.  روحانی 
در ادامه به رفع برخی محدودیت ها از 23 فروردین در 
استان ها  اشاره کرد و گفت: از سی ام فروردین نیز  در 
تهران مغازه هایی که خطر فعالیتشان بسیار کم و متوسط 
بود باز شدند و هفته  آینده ممکن است موارد دیگری را 
خیلی حساب شده و براساس آمار و ارقام روزانه وزارت 
بهداشت بازگشایی کنیم. رئیس جمهور اظهارداشت : با 
وجود فشار تحریم ها، کار بزرگی انجام گرفت و همه آمار 
و ارقام از جمله آمار مبتلایان، بهبودیافتگان و متوفی ها 
و  تجهیزات  از  بسیار  در  اکنون  و  است  قبول  قابل   ،
ملزومات بهداشتی و درمانی می توانیم صادر کننده 
باشیم. روحانی به تقسیم کشور به سه منطقه قرمز، زرد 
و سفید و یا کم خطر اشاره کرد و با بیان اینکه امروز 158 
شهرستان کشور جزو منطقه سفید و یا کم خطر هستند، 
گفت:در این مناطق فعالیت ها از جمله در مساجد با 
رعایت پروتکل های بهداشتی انجام می گیرد و امروز 
هم تصمیم گرفتیم از هفته آینده مدارس صرفاً برای 
دانش آموزانی که مایلند بروند اشکالات شان را از معلمین 
الزامی  البته  و  شود  گشوده   کنند،  سوال  عزیزشان 
نیست و برای دانشگاه ها هم تصمیمات خاصی را اتخاذ 

کردیم. رئیس جمهور با برشمردن مشکلات اقتصادی 
ناشی از بیماری کرونا و اقدامات دولت برای کاستن از 
این مشکلات، اظهارداشت: تامین مخارج بیکاری و 
بهداشت و درمان بسیار مهم بود و چون منبعی برای 
آن نداشتیم، با موافقت جنابعالی یک میلیارد یورو برای 
این امر اختصاص پیدا کرد که 30 درصد آنها پرداخت 
شده و بقیه اش هم پرداخت می شود و این کار، کار بسیار 

ضروری و مهم و یک نیاز قطعی ما بود.
روحانی به موضوع سهام عدالت اشاره کرد و گفت: 
کار بسیار بزرگی به دست مبارک جنابعالی انجام شد و آن 
موافقت با آزادسازی سهام عدالت بود که درکنار اقدامات 
دیگر، به نظر من بزرگترین کمکی است که در این مقطع 
خاص برای اقشار ضعیف جامعه از طریق این سهام 
انجام شد. رئیس جمهور تصریح کرد: تقریباً می توانم 
محضر جنابعالی عرض کنم از ابتدای دیماه یعنی قبل 
از این حوادث تا امروز، تقریباً هیچ کس در مسئولین 
رده بالا که من می شناسم یک روز تعطیلی نداشتند و 
حتی می توانم بگویم ساعتی آرامش نداشتند. روحانی 
همچنین با قدردانی از اقدامات بانک مرکزی گفت: 
تمام اقدامات اقتصادی انجام شده از جمله تسهیلات 
75 هزار میلیارد تومانی و وام های قرض الحسنه، کار 
رئیس  است.   بوده  مرکزی  بانک  دوش  بر  اصلی اش 
جمهور تصریح کرد: حضرتعالی همیشه ما را راهنمایی 
کردید گاهی هم که لازم بوده با دست خط مبارک تان 
باز هم بنده را راهنمایی کردید. ما نیازمند راهنمایی، 
هدایت و کمک و همچنین دعای خیر شما در این ماه 
پربرکت رمضان هستیم و ان شاء الله در سایه پربرکت شما 

کشور از این مشکل به خوبی عبور خواهد کرد.

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

نگذاشتیم اولویت نان یا جان به راه بیفتد
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یک روانپزشک مطرح کرد؛

مراقب روح و روان بچه ها باشیم

فوق تخصص روانپزشکی کودکان و نوجوانان، گفت: در فقدان ها و بحران ها 
بر احساسات کودکانمان سرپوش نگذاریم و اجازه دهیم آنها احساسات خود را 

آشکار کنند.
فریبا عربگل، با اشاره به سوگواری کودکان در بحران ها، اظهار داشت: بچه ها 
نیز همانند بزرگ ترها وقتی با از دست دادن و فقدان عزیزی مواجه می شوند دچار 
واکنش سوگواری می شوند و به محض اینکه کودک گریه یا بی تابی کرد نباید 

یادآوری کرد که گریه بد است و دیگران با دیدن اشک هایش غمگین می شوند.
وی با تاکید بر اینکه اغلب بزرگسالان تمایل ندارند درباره مشکلات و مسائل 
فقدان عزیزان با کودکان خود صحبت کنند، افزود: این موضوع دلایل مختلفی 
دارد که یکی از مهمترین دلایل آن ایجاد درد و رنج در خود والد و یا بزرگ ترها است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به اینکه قدرت 
کلام ضعیف تر کودکان نسبت به بزرگ ترها یکی از مهم ترین عللی است که 
کودکان نمی توانند به درستی احساسات خود را کنترل و یا بیان کنند، خاطرنشان 
کرد: ممکن است بزرگسالان اصلًا متوجه تغییر حالات روحی و روانی کودکان 
نشوند بنابراین باید از طریق رفتار کودکان متوجه شویم که چه احساسی دارند و 

در چه شرایطی به سر می برند.
عربگل توضیح داد: فقدان عزیزان و یا از دست دادن بخش جدانشدنی زندگی 
است بنابراین به هر میزان که از این مسائل اجتناب یا فرار کنیم باز هم احتمال 
اینکه خودمان یا بچه ها از دست دادن را در زندگی تجربه کنیم زیاد است، حتی 

این از دست دادن می تواند از دست دادن معلم، دوست و یا همکلاسی باشد.
فوق تخصص روانپزشکی کودکان و نوجوان ادامه داد: حتی از دست دادن یک 

توانایی مثلًا در اثر ضربه و یا حادثه می تواند در کودکان واکنش سوگ ایجاد کند.
وی تاکید کرد: اپیدمی کرونا برای کودکان نیز مشکلات جدی را فراهم آورده که 
از مهم ترین آن می توان به بیماری، مرگ و یا از دست دادن سیستم های حمایتی 
مثل مدرسه رفتن، بازی و یا تعامل با دیگران اشاره کرد. عربگل با بیان اینکه فقدان 
و مرگ عزیزانی که در اثر کرونا از بین رفته اند می تواند موجبات استرس کودکان را 
فراهم آورد خاطرنشان کرد: به طور مثال اگر کودکی در شرایط دیگری پدر و مادر و 
یا یکی از عزیزان خود را از دست می داد، به احتمال زیاد از این فقدان کمترآزار می 
دید چرا که اطرافیان بیشتر در کنار او بودند و نقش حمایتی پررنگ تری را تجربه 
می کرد ولی در این بازه زمانی با توجه به توصیه های بهداشتی مبنی برمحدودیت 
ارتباط و تماس فیزیکی کودکان و حتی بزرگسالان بیش از پیش در معرض خطر 
افسردگی هستند. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با 
اشاره به اینکه فقدان های ناشی از کرونا برای کودکان بسیار متعدد است، گفت: 
در شرایط کرونایی کودکان خیلی بیشتراز قبل احساس تنهایی می کنند زیرا 
شیوع کرونا فقط باعث مرگ و میر نمی شود، بلکه باعث جلوگیری کودکان از رفتن 
به مدرسه شده و همچنین ارتباط آنان را با سایر کودکان، دوستان و معلم کمرنگ 
کرده است، بنابراین کودکانی که عزیزی را از دست داده اند در شرایط سختی به 
سرمی برند. وی به خانواده هایی که کودک خردسال دارند و در عین حال عزیزی را 
از دست داده ند، توصیه کرد: لازم است فردی آگاه در این شرایط از کودک مراقبت 
کند. این فرد باید مسئول مراقبت از کودک باشد و او را تنها نگذارد همچنین کودک 

نیز با این فرد بزرگسال ارتباط نزدیک و مناسبی داشته باشد.
ایجاد شرایطی که کودک بتواند احساسات خود را آشکارا بیان کند دومین توصیه 

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بود.
عربگل گفت: ترس از گفتگو و عدم آگاهی کافی از چگونگی رفتار با کودکان مهم 
ترین عاملی است که در بیشتر موارد باعث می شود که با کودکان ارتباط مناسبی 
نداشته باشیم، مثلًا بزرگسالان حتی اجازه نمی دهند کودکان احساسات خود را 
در فقدان ها آشکار کنند و به محض اینکه کودک گریه یا بی تابی می کند مدام 
به او یادآوری می کنند که گریه بد است یا دیگران با دیدن اشک های او غمگین 
می شوند. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، تاکید کرد: 
نباید بر احساسات بچه ها سرپوش بگذاریم و در حالی که بچه ناراحت است و 
می خواهد گریه کند مدام بگوییم گریه نکن. بزرگسالان ناخواسته حرف هایی به 

کودکان می زنند که این حرف ها بر روح و روان کودک تاثیر منفی دارد.
وی ادامه داد: بزرگسالان راه های مختلفی برای ابراز احساسات دارند، آنها می 
توانند درباره ناراحتی ها و غم هایشان حرف بزنند و از این طریق احساسات خود 
را تخلیه کنند ولی کودکان خصوصاً کودکانی که قدرت کلام ضعیف تری دارند 
نمی توانند درباره احساسشان گفت و گو کنند و این درحالی است که هر چه سن 
کودک پایین تر و از نظر شناختی ضعیف تر باشد بروز احساسات برای او دشوار تر 
خواهد بود. عربگل خواندن مطالب، کتاب و یا انیمیشن هایی با موضوع سوگ و 
یا از دست دادن را راه حل مناسبی برای کمک به کودکان دانست و توضیح داد: 
دریافت اطلاعات از این منابع به کودکمان کمک می کند تا متوجه شود در این دنیا 
تنها نیست بلکه دیگران نیز با این مشکلات و موضوعات درگیر هستند و این شرایط 

را تجربه می کنند. این راهکار می تواند تسکینی برای کودکان باشد.
وی ادامه داد: ممکن است کودک از دیدن بچه ای در آغوش پدر یا مادرش 
احساس حسادت کند، ما نمی توانیم بگوییم چرا احساس حسادت می کنی چرا 
که حسادت هم نوعی احساس است و باید طوری رفتار کنیم که او بداند که ما 
متوجه احساساتش هستیم. فوق تخصص روانپزشکی کودکان و نوجوان در پایان 
تاکید کرد: در فقدان هایی که کودکان با آن مواجه می شوند با مشاهده علائمی 
و یا هر گونه صحبت درباره خودکشی و یا آسیب رساندن به بدن حتی با لفظ 
شوخی، طولانی شدن دوره سوگ )بیش از 6 ماه( و در نوجوانان در صورت مصرف 

سیگار و یا الکل حتماً به پزشک متخصص مراجعه کنید.

مطالعات نشان می دهد؛

دمای کره زمین فراتر از حد تحمل
 انسان است

محققان پیش بینی کرده اند که اگر تغییرات اقلیمی ادامه داشته باشند، کره 
زمین در چند دهه آینده شاهد گرمای غیرقابل تحمل خواهد بود.

به گفته محققان دانشگاه کلمبیا نیویورک، در سال های اخیر برخی مناطق از 
جمله خلیج فارس، شبه قاره هند و برخی مناطق ساحل مکزیک، شاهد تلفیقی 
از گرما و رطوبت بالا بوده اند. و در برخی دوره ها، برخی شهرها به دمای بالاتر از 
حد تحمل انسان رسیده اند. »کالین ریموند«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره 
می گوید: »چنین شرایطی نزدیک تر از حد تصور ما است. در منطقه خلیج فارس 
14 دوره زمانی بدین شکل روی داده است.« وی در ادامه می افزاید: »تاثیرات 
مرگبار سلامت در صورت قرارگیری بلندمدت در معرض دماهای بسیار بالا وجود 

دارد که به عنوان مثال می توان به موج گرمایی اروپا در سال 2003 اشاره نمود.«
به گفته محققان، گرمای بیش از حد زیاد موجب مرگ به شیوه های مختلف 
می شود. یکی از آنها، نقش گرمای شدید در آلودگی هوا است که می تواند برای 
افراد مبتلا به مشکلات قلبی و ریوی خطرناک باشد. همچنین افزایش گرما و 
رطوبت ی تواند موجب افزایش نرخ ابتلا به عفونت های ناشی از حشرات نظیر 
بیماری زیکا شود. همچنین با افزایش سطح دریا، بروز بارندگی های شدید مداوم 
و سیلاب ها بیشتر شده و با کاهش منابع غذایی و آب آشامیدنی می تواند منجر به 
بیماری شود.  برای این مطالعه، داده های ساعتی حدود 7900 فرد در پایگاه های 

هواشناسی سراسر جهان بررسی شد.

تردیدی نیست که پروسه ی سالخوردگی طبیعتاً تغییراتی در مغز ایجاد می کند 
که با کُند شدن عملکرد ادراکی همراه است: بعضی از قسمت های مغز کوچک 
می شود، ارتباط میان نورون ها ممکن است کاهش بیابد، جریان خون در مغز ممکن 
است کمتر شود و التهاب می تواند افزایش بیابد. اما برخی از عادت های روزمره 
می توانند پروسه ی پیری مغز را سرعت بدهند و شما راهکارهایی برای پیشگیری 
از این اتفاق دارید. هرچند محققان، نسخه ای خاص و واحد برای سلامت ادراکی 
مغز ارائه نداده اند، اما مطالعات زیادی نشان داده یک سری از عادت ها و الگوها 
که به طور کلی سالم اند می توانند برای عملکرد ادراکی مغز نیز مفید باشند. به 
عبارتی دیگر، فعالیت بدنی، کنترل ریسک فاکتورهای بیماری های قلبی، خواب 
کافی و ... همگی برای سلامتی مفیدند و می توانند به سلامت مغز نیز کمک کنند. 
فعالیت های دیگر مانند داشتن فعالیت های اجتماعی، درمان افسردگی و اجتناب 

از مصرف الکل و دخانیات نیز می تواند برای سلامت مغز مفید باشد.
یادداشت های روزانه ندارید

خواندن و نوشتن دو تا از بهترین کارهایی هستند که می توانید برای حفظ 
سلامت مغزتان و فعال نگه داشتن آن انجام بدهید. نوشتن یادداشت های روزانه، 
هر دوی این فواید را دارد. طی یک پژوهش معلوم شد افرادی که در طول زندگی 
خود، یادداشت های روزانه داشتند، 53 درصد کمتر از بقیه در معرض زوال عقل 
و فراموشی بودند. فواید یادداشت های روزانه برای مغز هم از جنبه ی خود ِ حرکتِ 
نوشتن مطرح است که مغز را درگیر می کند و هم از جهت الگوی مکررِ یادآوری 

اطلاعات، سازمان دهی آن ها و بازگویی خاطرات.
مراقب سلامت شنوایی تان نیستید

از دست دادن قدرت شنوایی با زوال عقل و پیری مغز ارتباط دارد. در بررسی ها 
معلوم شد افرادی که شنوایی خود را از دست داده بودند، به میزان قابل توجهی در 
معرض ابتلا به زوال عقل قرار داشتند. در این افراد، اختلال شنوایی به اندازه ی 30 
تا 40 درصد موجب تسریع افت عملکرد ادراکی شده بود. احتمالی که دانشمندان 
مطرح کرده اند این است که سختی و فشار ناشی از تلاش برای شنیدن می تواند 
مغز را خسته و فرسوده کند یا اینکه افت شنوایی می تواند منجر به گوشه گیری و 

تنهایی افراد شود که از ریسک فاکتورهای زوال عقل است.
الکل می نوشید

نوشیدن الکل )حتی بسیار کم( می تواند سبب اختلال ادراکی شود. مصرف 

الکل، عصب زایی را تا 40 درصد کاهش می دهد.
مراقب سلامت قلبتان نیستید

سلامت قلب با سلامت مغز مستقیماً ارتباط دارد. ما می دانیم چیزی که برای 
قلب خوب است برای مغز نیز خوب است. اگر قلب شما تحت  فشار و استرس 
باشد و مغزتان خون کافی دریافت نکند، مغز زود پیر خواهد شد. تحقیقات نشان 
می دهد افراد میانسالی که ریسک فاکتورهای قلبی و عروقی دارند، مثلًا فشارخون 

بالا یا دیابت، بیشتر احتمال دارد با افزایش سن به زوال عقل مبتلا شوند.
هنگام موتورسواری یا دوچرخه سواری کلاه ایمنی نمی گذارید

این حادثه  وقوع  و سن  مغز  به  نشان می دهند شدت یک ضربه  پژوهش ها 
می تواند بر ریسک زوال عقل در سال های بعدی زندگی اثر بگذارد. طبق مطالعات، 
افرادی که سابقه ی ضربه به سر را دارند، 24 درصد بیشتر از بقیه در معرض زوال 
عقل هستند. چیزی که عجیب است اینکه حتی یک ضربه ی خفیف به سر نیز با 
افزایش قابل توجه ریسک زوال عقل ارتباط دارد. همچنین طبق یافته ها اگر شما 
در دهه بیست زندگی خود دچار ضربه ای به سر شوید، ریسک ابتلا به زوال عقل 
در دهه 50 زندگی تان حدود 60 درصد می شود. بنابراین این هم دلیلی دیگر برای 

لزوم استفاده از کلاه ایمنی.
روی کاناپه لم دادن را به ورزش کردن ترجیح می دهید

یکجانشینی ریسک فاکتوری برای زوال عقل است. اما حتی اگر شما هر یک 
ساعت از جایتان بلند شوید، باز هم به ورزش کردن نیاز دارید، البته اگر می خواهید 
از مغزتان در برابر پیری محافظت کنید. در مطالعه ای محققان، سطح فیتنس چند 
خانم را با بررسی عملکردشان روی دوچرخه های ثابت ارزیابی کردند و معلوم شد 
زنانی که از فیتنس و سلامتی بیشتری در قلب و عروق خود برخوردار بودند، 88 
درصد کمتر مستعد ابتلا به زوال عقل بودند. ضمناً این مطالعه نشان داد علائم 

زوال عقل در گروهی که فیتنس بالایی داشتند، 11 سال دیرتر ظاهر شده بود.
اهل بازی های فکری نیستید

وقتی پای نجات مغز به میان می آید، عضله ی ذهنتان نیز می تواند از ورزش منظم 
سود ببرد. مطالعه ای که توسط انجمن آلزایمر صورت گرفت نشان می دهد افراد 
سالمندی که در برنامه ی کامپیوتری مربوط به تمرین های ادراکی به نام »سرعت 
پردازش« شرکت داشتند، توانسته بودند ریسک زوال عقل را تا 29 درصد کاهش 
دهند. شواهد علمی قابل قبولی وجود دارد که نشان می دهد تمرینات ادراکی 

شناختی، مثلًا پردازش اطلاعات یا پردازش حافظه، افت ادراک را دست کم دو 
سال به تأخیر می اندازد. بنابراین به چالش کشیدن مغز و ذهن با بازی های فکری، 

جدول سودوکو، پازل و...، می تواند برای سلامت مغزتان مفید باشد.
علاقه ای به یاد گرفتن چیزهای جدید ندارید

عقل  زوال  دچار  کمتر  هستند،  دیدن  آموزش  و  یادگرفتن  اهل  که  افرادی 
می شوند. یکی از بهترین شاخص هایی که نشان می دهد چه کسی در برابر 
بیماری آلزایمر و زوال عقل ناشی از افزایش سن ایمن است این می باشد که 
چقدر تحصیل کرده و آموزش دیده است. زمانی که چیز جدیدی یاد می گیرید، 
ارتباط های تازه ای در مغزتان ایجاد می کنید و این مانند داشتن سرمایه ی بیشتر 
در حساب بازنشستگی تان است. وقتی که به سنین پیری می رسید می توانید روی 

این ارتباط های مغزی )یا همان پس اندازی که دارید( حساب کنید.
از جوانی به فکر سلامت ذهنی تان نیستید

افراد جوان، فرصت های بسیار زیادی برای محافظت از مغزشان در برابر زوال 
عقل در سال های بعدی زندگی خود دارند؛ از انواع و اقسام ورزش ها گرفته تا 
آموزش هایی که می بینند. سلامت مغز چیزی نیست که با رسیدن به 65 سالگی 

تازه به آن فکر کنید، بلکه باید از همان سال های جوانی به فکرش باشید.
ارتباط کمی با دوستان قدیمی و اقوامتان دارید

حفظ سلامت مغز و عملکرد آن، زمانی که با دوستان و اقوام ارتباط خوبی دارید 
بسیار راحت تر است. محققان دریافتند افراد سالمندی که ارتباط های اجتماعی 
و دوستانه ی قوی تر و بیشتری دارند، 47 درصد کمتر از بقیه دچار افت عملکرد 
ادراکی می شوند. ارتباط اجتماعی، راهی بسیار خوب برای تسکین استرس و 

اجتناب از تنهایی است که هر دو می توانند تأثیرات مخربی بر مغز بگذارند.
اهل ریلکسیشن نیستید

تأثیر استرس بر مغز ترسناک است. در میان افرادی که در حال حاضر دچار 
اختلال عملکرد ادراکی خفیفی هستند، آن هایی که اضطراب دارند، سریع تر 
ممکن است دچار افت عملکرد ادراکی شوند. محققان دریافته اند احتمال ابتلا 
به بیماری آلزایمر در افرادی که اضطراب خفیف دارند 33 درصد، در افرادی که 
اضطراب متوسط دارند 78 درصد و در افرادی که اضطراب شدید دارند 135 

درصد افزایش می یابد.
معمولًا شب ها کمتر از ۷ ساعت می خوابید

هر چه شب ها کمتر بخوابید، مغزتان زودتر پیر می شود. محققان دریافته اند 
افرادی که کمتر می خوابند، علائم فیزیکی اختلال و علائم افت عملکرد ادراکی را 
در مغز خود دارند. خواب زیاد نیز می تواند به ضرر مغز باشد. بنابراین بهتر است به 

توصیه ی 7 ساعت خواب شبانه عمل کنید.
غذاهای ناسالم می خورید

رژیم  چه  هر  می خورید.  که  هستید  چیزی  همان  شما  که  می دانید  حتماً 
غذایی  رژیم  بود.  خواهد  بهتر  نیز  مغزتان  عملکرد  باشد،  سالم تر  غذایی تان 
مغزدوست می تواند تا 53 درصد از ابتلا به آلزایمر پیشگیری کند. رژیم غذایی 
بخورید.  میوه  یا  سبزیجات  سالاد  وعده  سه  دست کم  روزانه  یعنی  مغزدوست 
سبزیجات برگ دار، مغزها و دانه ها، انواع توت، بنشن و حبوبات، ماهی، بوقلمون و 

چربی های سالم مانند روغن زیتون دوست دار مغزتان هستند.
سیگار می کشید

اگر می خواهید هر کاری از دستتان برمی آید انجام دهید تا آلزایمر نگیرید پس سیگار 
را برای همیشه کنار بگذارید. سیگار کشیدن، ریسک ابتلا به آلزایمر را دو برابر می کند.

کنار اتوبان یا بزرگراه های شلوغ زندگی می کنید
بزرگراه ها هوای بسیار آلوده ای دارند و تحقیقات نشان می دهد این اصلًا برای مغز 
خوب نیست. مطالعه ای نشان می دهد افرادی که کنار بزرگراه ها زندگی می کنند 
در معرض ذرات آلاینده ی ریزی هستند که در هوا معلق اند و این آلاینده ها سبب 
تغییرات ساختاری در مغز می شوند که از شاخص های اختلال ادراکی محسوب 
می شوند و به مغز آسیب می زنند. هر چه شما نزدیک تر به جاده های شلوغ زندگی 
و ریسک زوال  بود  آلودگی خواهید  کنید، مدت زمان طولانی تری در معرض 

عقلتان بالاتر می رود.

زوال عقل را به تاخیر بیندازید؛

عادت هایی که نمی دانستید مغزتان را پیر می کنند

سلامت 

اگرچه هیچ مطالعه ای پشتیبان این ایده نیست که آب 
کرفس آکنه را درمان می کند، اما ممکن است به دلایل 

دیگر علائم آکنه را تسکین دهد. 
آب کرفس طی سالیان اخیر شاهد افزایش محبوبیت 
برای  کرفس  آب  شده  مطرح  فواید  است.  بوده  خود 
سلامت پوست از جمله دلایل روند افزایشی محبوبیت آن 
بوده و برخی افراد حتی مدعی هستند که این نوشیدنی 

به درمان آکنهکمک می کند.
این  از  برخی  است  اما ممکن  "هلث لاین  از  نقل  به 
ادعاها از پشتوانه علمی برخوردار نباشند. در ادامه با این 
که آیا آب کرفس برای پوست انسان مفید است یا خیر 

بیشتر آشنا می شویم.
آیا آب کرفس آکنه را درمان می کند؟ 

اگرچه افراد بسیاری مدعی هستند که آب کرفس می 
تواند آکنه را درمان کند، اما هیچ مطالعه ای که این مساله 

را اثبات کرده باشد، وجود ندارد.
آکنه یک بیماری التهابی پوست است که به مسدود 
شدن منافذ پوست منجر می شود. دلایل اصلی آن شامل 
سن، ژنتیک، هورمون ها، رژیم غذایی و برخی سویه های 

باکتریایی Cutibacterium acnes می شوند.
ادعاهای نادرست 

اگرچه آکنه به طور گسترده مورد مطالعه قرار گرفته 
است، برخی افراد مدعی هستند که تولید بیش از حد 
سبوم یا چربی پوست به واسطه میزان بیش از حد باکتری 
استرپتوکوک دلیل آن است. گفته شده است که نمک 
موجود در آب کرفس استرپتوکوک را نابود می کند و از این 

رو، آکنه کاهش می یابد.
با این وجود، این ادعاها پیچیدگی آکنه را بیش از حد 
ساده کرده و این حقیقت که این باکتری ها می توانند هم 
به سلامت انسان آسیب رسانده و هم به آن کمک کنند 
را نادیده می گیرند. افزون بر این، پژوهش های محدود 
از این ایده که کرفس موجب نابودی استرپتوکوک می 
شود، پشتیبانی می کنند. در شرایطی که یک مطالعه 
نشان داد که برگ های کرفس عملکرد ضد باکتریایی 
علیه استرپتوکوک موتانس دارد، اما در آن از یک فرمول 
خمیردندانی استفاده شده بود. افزون بر این، اگر بدن 
شما دارای میزان بیش از باکتری های مضر استرپتوکوک 
باشد، ممکن است به مصرف آنتی بیوتیک نیاز داشته 
باشید و باید همواره با یک پزشک در این زمینه مشورت 
ضد  خواص  دارای  نمک  اگرچه  همچنین،  کنید. 
باکتریایی برای حفظ مواد غذایی و سلامت دندان است، 
هیچ پژوهشی از این ایده که محتوای سدیم آب کرفس 
عفونت های باکتریایی یا ظهور آکنه را کاهش می دهد، 

پشتیبانی نمی کند.
فواید بالقوه آب کرفس برای آکنه 

اگرچه هیچ مطالعه ای پشتیبان این ایده نیست که آب 

کرفس آکنه را درمان می کند، اما ممکن است به دلایل 
دیگر علائم آکنه را تسکین دهد.

برای  خوب  جایگزینی  و  دارد  کمی  قند  کرفس  آب 
نوشیدنی های شیرین مانند نوشابه، قهوه های شیرین 
انرژی زا است. پژوهش ها رژیم  شده و نوشیدنی های 
های غذایی حاوی قند زیاد را با افزایش آکنه و رژیم های 
غذایی با گلیسمی پایین را با کاهش آکنه پیوند داده اند.

یک رژیم غذایی با گلیسمی پایین حاوی مواد غذایی 
نمی  افزایش  سرعت  به  را  خون  قند  سطوح  که  است 
دهند. از جمله آنها می توان به غذاهای سرشار از فیبر 
مانند سبزیجات، غلات کامل، عدس، لوبیا، و برخی میوه 

ها مانند توت ها، سیب و گلابی اشاره کرد.
اگر آب کرفس را جایگزین نوشیدنی های شیرین کنید، 
ممکن است کاهش آکنه به واسطه مصرف قند کمتر و 

فیبر بیشتر در رژیم غذایی خود را شاهد باشید.
افزون بر این، آب کرفس سرشار از ویتامین ها، مواد 
به  است  ممکن  که  است  ها  اکسیدان  آنتی  و  معدنی 

کاهش التهاب کمک کنند.
است،  التهابی  بیماری  یک  آکنه  که  این  به  توجه  با 
مصرف مواد غذایی ضد التهاب ممکن است استرس 
اکسیداتیو و سطوح هورمون هایی مانند فاکتور رشد 
شبه انسولین-IGF( 1-1( که به آکنه منجر می شود را 

کاهش دهد.
به طور کلی، به پژوهش های بیشتر در این زمینه نیاز 

است.
فواید بالقوه دیگر برای پوست 

سلامت  برای  دیگری  فواید  است  ممکن  کرفس  آب 
پوست داشته باشد.

افزایش هیدراتاسیون 

آب کرفس همانگونه که مشخص است بیشتر از آب 
شما  پوست  آبرسانی  به  است  ممکن  و  شده  تشکیل 
کمک کند. نوشیدن مایعات به اندازه کافی در طول روز 
به آبرسانی به بدن و حفظ سلول های پوست در وضعیتی 
مناسب کمک می کند. زمانی که با کم آبی بدن مواجه 
هستید، پوست ممکن است کدر به نظر برسد و همچنین 
بیشتر  هرچه  پوست  های  چروک  و  چین  و  خطوط 

مشخص شوند.
با این وجود، نوشیدن مایعات با بهبود پوست خشک 
مرتبط نیست. پوست خشک به واسطه کاهش سطوح 
چربی در پوست شکل می گیرد و معمولا با استفاده از 
مرطوب کننده ها برای حفظ آب در لایه اپیدرم پوست 

درمان می شود.
اقدامات پیشگیرانه دیگری مانند تغییر صابون، استفاده 
از آب گرم و نه داغ، و استفاده از کرم پس از استحمام نیز 

توصیه شده است.
با این وجود، آبرسانی مداوم به بدن برای سلامت کلی 
انسان اهمیت دارد و به حفظ ظاهر شاداب و درخشان 

پوست کمک می کند.
افزایش دسترسی به مواد مغذی در پوست 

آب کرفس ممکن است مقدار مواد مغذی ارسالی به 
پوست شما را افزایش دهد. آثار آبرسانی آن ممکن است 
به ارسال مواد مغذی و حذف مواد زائد در سراسر بدن از 

جمله پوست شما کمک کند.
افزون بر این، آب کرفس حاوی مواد مغذی مختلف 
است که از سلامت پوست پشتیبانی می کنند که از آن 
 A، جمله می توان به فیبر، منیزیم، روی، و ویتامین های

B، C، و K اشاره کرد.
تولید  در  کلیدی  نقشی   C ویتامین  مثال،  عنوان  به 

کلاژن دارد، در شرایطی که روی برای بهبود زخم مهم 
است.

در نهایت، آنتی اکسیدان های موجود در آب کرفس 
ممکن است به محافظت از پوست و جوان سازی سریع تر 

و موثرتر آن کمک کنند.
محتوای قند کم 

انتخاب آب کرفس به جای نوشیدنی های شیرین می 
تواند برای پوست شما مفید باشد.

یک رژیم غذایی حاوی قند زیاد با افزایش پیری پوست 
از طریق فرایندی به نام گلیکاسیون پیوند خورده است.

گلکاسیون زمانی رخ می دهد که قندها با فیبرهای 
نام  به  ترکیباتی  و  داشته  تعامل  الاستین  و  کلاژن 
محصولات نهایی گلیکاسیون پیشرفته )AGEs( شکل 
بگیرند. کلاژن و الاستین پروتئین های کلیدی مسئول 

ساختار و نرمی پوست هستند.
با گذشت زمان، محصولات نهایی گلیکاسیون پیشرفته 
می تواند به پژمردگی پوست و افزایش ظهور خطوط و 

چین و چروک ها منجر شود.
مانند آب  نوشیدنی های کم قند  انتخاب  رو،  این  از 
کرفس ممکن است میزان مصرف کلی قند شما را کاهش 

داده و سلامت پوست را تقویت کند.
مواد مغذی آب کرفس 

آب کرفس سرشار از مواد مغذی است و یک افزودنی 
عالی به رژیم غذایی شما محسوب می شود. یک پیمانه 

)240 میلی لیتر( آب کرفس حاوی موارد زیر است:
کالری: 42.5

پروتئین: 2 گرم
کربوهیدرات: 9.5 گرم

فیبر: 4 گرم
قند: 5 گرم

کلسیم: 8 درصد ارزش روزانه
منیزیم: 7 درصد ارزش روزانه

فسفر: 5 درصد ارزش روزانه
پتاسیم: 14 درصد ارزش روزانه

سدیم: 9 درصد ارزش روزانه
ویتامین A: 7 درصد ارزش روزانه

ویتامین C: 16 درصد ارزش روزانه
ویتاین K: 74 درصد ارزش روزانه

افزون بر این، آب کرفس مقادیر کم از ریزمغذی هایی 
مانند مس، روی، فولات، بیوتین و مقدار زیاد از ویتامین 
های B را ارائه می کند. همچنین، آب کرفس سرشار از 
آنتی اکسیدان های فلاونوئیدی است که ممکن است 
به کاهش التهاب و استرس اکسیداتیو در بدن کمک 

کنند.
در نهایت، آب کرفس این امکان را فراهم می کند تا 

مقدار بیشتری کرفس را در یک لیوان مصرف کنید

آیا آب کرفس برای سلامت پوست مفید است؟ 
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مسجد مقدس جمکران به عنوان مهم ترین پایگاه 
شیعیان شیفته و عاشقان دل سوخته حضرت بقیه الله 
الاعظم )عج(، در 6 کیلومتری شهر مذهبی قم قرار 
دارد. مطابق آمار، همه ساله، بیش از پانزده میلیون 
عاشق دل باخته، از سرتاسر میهن اسلامی و جهان به 
این پایگاه معنوی می آیند و نماز تحیت مسجد و نماز 
حضرت صاحب الزمان )عج( را به جای می آورند، با امام 
غایب از ابصار و حاضر در دل ها و ناظر بر کردار، رازِ دل 
می گویند، استغاثه می کنند، ندای »یابن الحسن!« 
سر می دهند، از مشکلات مادی و معنوی خود سخن 
دوران  شدن  طولانی  از  خون بار،  دلی  با  می گویند، 

غیبت، شکوه ها می کنند.
دستور  به  قمری  هجری   393 سال  رمضان   17
حضرت صاحب الامر )عج( مسجد مقدس جمکران 
بنا شد، آنچه مسلم است، این است که این مسجد 
بیش از یک هزار سال پیش به فرمان حضرت بقیه الله، 
ارواحنا فداه، تأسیس شد و در طول قرون و اعصار، 
پناهگاه شیعیان و پایگاه منتظران و تجلی گاه حضرت 

صاحب الزمان )عج( بوده است.
تاریخچه تأسیس مسجد مقدس جمکران را به 

شرح زیر آورده است:
قمی،  حسن  بن  محمد  بن  حسن  فاضل،  شیخ 
معاصر شیخ صدوق در کتاب تاریخ قم از کتاب مونس 
از تألیفات شیخ   ـ الحزین فی معرفه الحق و الیقین 
 ـبنای مسجد جمکران را به این عبارت نقل  صدوق 

کرده است:
جمکرانی  مثله  بن  حسن  صالح  عفیف  شیخ 

می گوید:
رمضان 373  مبارک  ماه  هفدهم  شنبه،  سه  شب 
به  جماعتی  که  بودم  خفته  خود  سرای  در  هجری 
درِ سرای من آمدند. نصفی از شب گذشته بود. مرا 
بیدار کردند و گفتند: »برخیز و امر امام محمد مهدی 
صاحب الزمان صلوات الله علیه را اجابت کن که تو را 
میخواند«. حسن بن مثله می گوید: »من برخاستم 
و آماده شدم« چون به در سرای رسیدم، جماعتی از 
بزرگان را دیدم. سلام کردم و جواب دادند و خوش آمد 
گفتند و مرا به آن جایگاه که اکنون مسجد )مقدس 
جمکران( است آوردند«. چون نیک نگاه کردم، دیدم 
و  گسترده  تخت  آن  بر  نیکو  فرشی  و  نهاده  تختی 
بالش های نیکو نهاده و جوانی سی ساله، بر روی تخت 
بر چهار بالش تکیه کرده و پیرمردی در مقابل او نشسته 
کتابی در دست گرفته بر آن جوان می خواند. بیش از 
شصت مرد که برخی جامه سفید و برخی جامه سبز بر 

تن داشتند، برگرد او روی زمین نماز می خواندند.
آن پیرمرد که حضرت خضر )علی نبینا و آله و علیه 
السلام( بود مرا نشاند و حضرت امام )علیه السلام( مرا 
به اسم خواند و فرمود: »برو به حسن بن مسلم بگو: »تو 
چند سال است که این زمین را عمارت می کنی و ما 

خراب می کنیم. پنج سال زراعت کردی و امسال دیگر 
باره شروع کردی، عمارت می کنی، رخصت نیست 
که تو دیگر در این زمین زراعت کنی باید هرچه از این 
زمین منفعت برده ای برگردانی تا در این موضع مسجد 

بنا کنند«.
به حسن بن مسلم بگو: »این جا، زمین شریفی است 
و حق تعالی این زمین را از زمین های دیگر برگزیده و 
شریف کرده است، تو آن را گرفته به زمین خود ملحق 
کرده ای! خداوند، دو پسر جوان از تو گرفت و هنوز 
هم متنبّه نشده ای!؟ اگر از این کار بر حذر نشوی، 
نقمت خداوند از ناحیه ای که گمان نمی بری بر تو فرو 

می ریزد«.
حسن بن مثله عرض کرد: »سیّد و مولای من! مرا 
در این باره نشانی لازم است؛ زیرا مردم سخن مرا بدون 
نشانه و دلیل نمی پذیرند«. امام )علیه السلام( فرمود: 
»تو برو رسالت خود را انجام بده، ما در این جا علامتی 
سیّد  نزد  به  برو  باشد.  تو  گفتار  گواه  که  می گذاریم 
ابوالحسن و بگو تا برخیزد و بیاید و آن مرد را بیاورد و 
منفعت چند ساله را از او بگیرد و به دیگران دهد تا بنای 
مسجد بنهند و باقی وجوه را از رهق به ناحیه اردهال که 
ملک ما است بیاورد و مسجد را تمام کند و نصفِ رهق را 
بر این مسجد وقف کردیم که هرساله وجوه آن را بیاورند 

و صرف عمارت مسجد کنند.
مردم را بگو تا به این موضع رغبت کنند و عزیز بدارند 
و چهار رکعت نماز در این جا بگذارند: دو رکعت تحیّت 
مسجد، در هر رکعتی یک بار »سوره حمد« و هفت 
بار سوره »قل هو الله احد« )بخوانند( و تسبیح رکوع 
و سجود را هفت بار بگویند و دو رکعت نماز صاحب 
الزمان بگذارند، بر این نسق که در )هنگام خواندن 
نستعین«  ایّاک  و  نعبد  »ایّاک  به  سوره( حمد چون 
برسند آن را صد بار بگویند و بعد از آن فاتحه را تا آخر 
بخوانند. رکعت دوم را نیز به همین طریق انجام دهند. 
تسبیح رکوع و سجود را نیز هفت بار بگویند. هنگامی 
که نماز تمام شد، تهلیل )یعنی لا إله الّا الله( بگویند 
و تسبیح فاطمه زهرا )علیها السلام( را بگویند. آن گاه 
سر بر سجده نهاده صد بار صلوات بر پیغمبر و آلش، 

صلوات الله علیهم بفرستند«.
و این نقل، از لفظ مبارک امام )علیه السلام( است که 
فرمود: »فَمَنْ صلّاهما، فکأنّما صلّی فی البیت العتیق؛ 
هرکس، این دو رکعت )یا این دو نماز( را بخواند، گویی 

در خانه کعبه آن را خوانده است.«
حسن بن مثله می گوید: »در دل خود گفتم که تو این 
جا را یک زمین عادی خیال می کنی، این جا مسجد 
حضرت صاحب الزمان )علیه السلام( است«. پس آن 
حضرت به من اشاره کردند که برو! چون مقداری راه 
پیمودم، بار دیگر مرا صدا کردند و فرمودند: »در گلّه 
جعفر کاشانی چوپان بُزی است، باید آن بز را بخری. 
اگر مردم پولش را دادند با پول آن خریداری کن وگرنه 

پولش را خودت پرداخت کن. فردا شب آن بُز را بیاور و 
در این موضع ذبح کن. آن گاه روز چهارشنبه هجدهم 
ماه مبارک رمضان، گوشت آن بُز را بر بیماران و کسانی 
که مرض صعب العلاج دارند انفاق کن که حق تعالی 

همه را شفا دهد.
آن بُز، ابلق است. موهای بسیار دارد. هفت نشان 
سفید و سیاه، هر یکی به اندازه یک درهم در دو طرف 
آن است که سه نشان در یک طرف و چهار نشان در 
طرف دیگر آن است«. آن گاه به راه افتادم. یک بار 
دیگر مرا فرا خواند و فرمود: »هفت روز یا هفتاد روز ما 

در اینجاییم.«
مسجد جمکران از دیدگاه مرجع تقلید شیعیان

آیت الله العظمی صافی گلپایگانی تأکید دارد که همه 
مردم و شیعیان باید مسجد مقدس جمکران را دوست 
بدارند و این مسجد واقعاً پایگاه با عظمتی است که 
تأسیس شده و رمز و حقیقتی در آن است که مردم 
به این گونه از این مکان مقدس استقبال می کنند و 

هیچ گاه هم خسته نمی شوند.
این مرجع تقلید شیعیان با اشاره به اینکه مسجد 
جمکران همواره مورد احترام علما، بزرگان و مردم بوده 
است و روز به روز به این عظمت افزوده می شود، ادامه 
می دهد: بنده دیده بودم که برخی بزرگان پیاده به 
مسجد مقدس جمکران می رفتند و اگر کسی به آن ها 
اصرار می کرد که سواره بروند، می گفتند می خواهم 

افتخار پیاده رفتن به این مسجد را داشته باشم.
آیت الله صافی گلپایگانی افزود: این عظمت به واسطه 
امام زمان )عجل الله تعالی فرجه( ایجاد شده و افزایش 
پیدا می کند؛ این مسجد آثار و برکاتی دارد که مردم را 
به دین و ولایت اهل بیت )ع( زنده و احیا می کند؛ این 
مسجد الحمدالله مورد عنایت خاص قرارگرفته و ما نیز 

باید هر چه بیشتر این مکان را تکریم کنیم.
انتظار فرج یک نوع گشایش است 

عضو  حسینی،  علی اکبر  سید  حجت الاسلام 
در  قرآن  معارف  و  فرهنگ  پژوهشکده  هیئت علمی 
گفت وگویی با اشاره به انتخاب واژه انتظار در فرهنگ 
مذهبی مسلمانان، بیان کرد: معنای روانشناسی این 
واژه دقیق است، دوست دارم امامم را ببینم و بشناسم 
و انتظار به عنوان واژه کلیدی در فرهنگ مذهبی ما 
یعنی خود  الفرج«  الفرج من  »انتظار  انتخاب شده، 
نفرت  و  عشق  است؛  گشایش  نوع  یک  ما  انتظار 
سرمایه های وجودی ما هستند و بعد عاشقی به دنبال 
این هستیم تا به چشم معشوق خوب و جذاب جلوه 
کنیم و نفرت در وجود انسان نباشد انگیزه ای برای 
جنگیدن با دشمن ندارد و این ها معانی درونی هستند 
مانند ایمان که حس و میل درونی همراه با آگاهی 
است؛ انتظار هم یک حس درونی است که بعد از اینکه 
اتفاق بیفتند باید اقدام های متناسب با آن شکل بگیرد.
به گزارش مهر ،وی تصریح کرد: بعضی از حالت های 
درونی ما به صورت غیر ارادی در وجود ما ساخته شده 
و  شهوت  و  تشنگی  گرسنگی،  بغض،  و  حب  مانند 
برخی از این احساسات درونی را با مدیریت خودمان 
ایجاد می کنیم که آدم بودن ما اینجا معنا پیدا می کند 
که توانستم با آگاهی، تدبیر و تفکر لیست هیجانات 
و احساساتم را متناسب با جایگاه و منزلت انسانی 
گسترش دهم. انتظار را باید این گونه در احساسات 

درونی خود جا دهیم.
انوار مهدوی از مسجد جمکران تابش کرده است

در  نیز  علمیه  حوزه  عالی  سطوح  اساتید  از  یکی 
این زمینه اظهار کرد: مسجد محل سجده و جایگاه 
پرستش و عبادت خداوند است که دین مبین اسلام 
برای مرکزیت بخشیدن به امور اجتماعی این مکان را 

تعریف کرده است.
حجت الاسلام سید محمد واعظ موسوی ادامه داد: 
انوار مهدوی از مسجد جمکران تابش کرده و عاشقان 
و دلباختگان برای ارتباط با امام زمان )عج( از ایران و 
حتی کشورهای دیگر به این مسجد آمده و با حضور 
پررنگ و معنوی خویش درصدد رهنمون گرفتن و ایجاد 

ارتباط با حضرت ولی عصر )عج( هستند.
وی با اشاره به اینکه باید اقدامات فرهنگی و معنوی 
افزود:  شود،  انجام  جمکران  مسجد  در  شایسته ای 
اینجا علاوه بر اینکه یک مسجد است و محل عبادت، 
تاریخی  کتب  در  و  است  )عج(  زمان  امام  قدمگاه 

قدیمی آمده است و این مسجد را متمایز کرده است.

مسئول روابط عمومی اوقاف استان قم  خبرداد:

استقبال چشمگیر از برنامه »تسبیح سحر«

مسئول روابط عمومی اوقاف استان قم گفت: استقبال از برنامه »تسبیح سحر« در 
بین مخاطبان سیمای مرکز قم بسیار چشمگیر بوده به طوری که از ابتدای ماه رمضان 

تاکنون بیش از 110 هزار پیامک برای این برنامه ارسال شده است.
مهدی قائم پناه اظهار کرد: رمضان امسال ویژه برنامه »تسبیح سحر« از بقاع متبرکه 

شاخص استان و به صورت زنده روی آنتن سیمای مرکز قم می رود.
وی افزود: کارشناسان برجسته حوزوی هر روز در این برنامه که با اجرای سید مهدی 
تحویل دار پخش می شود حضور می یابند و به گفت وگو پیرامون موضوعات مختلف از 
جمله آداب ماه ضیافت الهی، سبک زندگی اسلامی، آثار لقمه حرام و حلال، دستگیری 
از ایتام، ضرورت ولایت پذیری، حق الناس، امر به معروف و نهی از منکر، زمینه سازی 
برای ظهور، جهاد اقتصادی معرفی امامزادگان وتبلیغ و ترویج فرهنگ وقف می پردازند.

مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم به دیگر آیتم های این 
برنامه اشاره و خاطرنشان کرد: پخش دعای سحر، مناجات خوانی، سخنرانی علما و 

مراجع معظم تقلید از دیگر بخش های این برنامه است.
وی ادامه داد: حجج اسلام والمسلمین فرحزاد، سیدحسین مومن، محمد سعیدی، 
نظری منفرد، تحریری، شوزب شیری و عباس اسکندری، کارشناسان مذهبی این 

برنامه هستند.
قائم پناه به پخش کلیپ های قرآنی و معرفی برنامه های اوقاف در هر قسمت از برنامه 
»تسبیح سحر« اشاره و تصریح کرد: مسابقه ای پیامکی با مضمون  صحبت کارشناسان 
هر برنامه هم برای مخاطبان تدارک دیده شده و جوایز ارزنده ای هم برای برگزیدگان در 

نظر گرفته شده است.
وی افزود: در هر قسمت و به قید قرعه از بین کسانی که پاسخ صحیح را ارسال کرده  
باشند، کمک هزینه سفر رفت و برگشت به مشهد مقدس به دو نفر اهدا می شود ضمن 
اینکه در نیمه ماه مبارک رمضان هم پنج نفر از مخاطبانی که به این برنامه پیامک ارسال 

کرده باشند، به قید قرعه برنده جایزه سفر کربلای معلی خواهند شد.
مسئول روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه مناجات ها و 
دل  گویه های مردمی ارسال شده از سوی مخاطبان هم در فواصل برنامه پخش می شود 
عنوان کرد: حضور مداحان و شاعران آیینی از جمله حاج حسن حیدرزاده قمی، حاج 
رضا ایزدی، سیدرضا تحویلدار، احمد علوی، حاج رضا فلاح، حاج حسن شالبافان، 
حاج سیدعلی حسینی نژاد، حاج سیدمحسن بنی فاطمی، حاج علی مالکی نژاد، حاج 

عباس حیدرزاده و اشعری، از دیگر بخش های تسبیح سحر به شمار می رود.
اسماعیل  محمد  حجت الاسلام  علم خواه،  مهدی  وحیدی،  امین  گفت:  وی 
خورشیدی، مهدی فروغی، علی اصغر شعاعی، حمید خاوری، علی علیزاده، اعتصام 
زینلی، مرتضی حائری، سجاد پروینی نژاد، محمد حسین فراهانی، میثم حمیدی نیک، 
روح الله آقایی، اسحاق عبدالهی، حجت الاسلام  محسن زهدی علیپور، حجت الاسلام 
حمیدرضا مقدسی و سید سعید رحیمی هم از جمله قاریان و موذنانی هستند که در 

این برنامه حضور دارند.
قائم پناه ادامه داد: از ابتدای ماه مبارک رمضان تاکنون، بیش از 110 هزار پیامک از 

سوی مخاطبان برای برنامه »تسبیح سحر« ارسال شده است.
 

یک مقام مسئول دراداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 

هزینه 7 میلیاردی سالیانه برای نگهداری 
از پارک جنگلی ثامن 

رئیس اداره جنگل داری و جنگل کاری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
گفت: برآورد هزینه های احداث، مراقبت و نگهداری پارک هایی مانند پارک جنگلی ثامن 
بسیار سنگین است به عنوان نمونه سالیانه حدود 7 میلیارد ریال از بودجه استانی صرف 

مراقبت و نگهداری از این پارک می شود. 
مرتضی داودی ، کمبود منابع آبی را از مهم ترین مشکلات موجود در کشور دانست و 
بیان کرد: یکی از مهم ترین مشکلات و موانعی که در ارتباط با افزایش سرانه فضای سبز 

در قم وجود دارد، آب و هوای گرم استان و محدودیت منابع آبی است.
وی افزود: شرط اصلی انجام عملیات افزایش سرانه فضای سبز، وجود منبع آبی پایدار 
است برای مثال پارک جنگلی ثامن، یکی از منحصر به فردترین پارک ها در کشور به شمار 
می رود چراکه آبیاری این پارک با استفاده از پساب تصفیه شده فاضلاب شهر قم تامین 
می شود و هیچ گونه آب چاه یا بهداشتی برای آبیاری این پارک جنگلی استفاده نمی شود 

بنابراین برای آبیاری این منطقه منابع آبی موجود کاهش پیدا نمی کند.
رئیس اداره جنگل داری و جنگل کاری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
اظهار کرد: برآورد هزینه های احداث، مراقبت و نگهداری پارک هایی مانند پارک جنگلی 
ثامن بسیار سنگین است به عنوان نمونه سالیانه حدود 700 میلیون تومان از بودجه 
استانی صرف مراقبت و نگهداری از این پارک می شود و تاکنون حدود 11 میلیارد تومان 

برای پارک ثامن هزینه شده است.
وی با بیان اینکه رسالت اصلی مراقبت و نگهداری از پارک های جنگلی همانند پارک 
ثامن الائمه )ع( بر عهده این اداره کل است، اظهار کرد: هر چند اکنون روند برون سپاری 
این پارک جنگلی با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی درحال پیگیری است اما 
با توجه به هزینه بالای مراقبت و نگهداری پارک های جنگلی، مسؤولان  امیدواریم 

استانی در راستای نگهداری از پارک های جنگلی، مشارکت مطلوبی داشته باشند.
داودی با اشاره به اینکه مردم نیز می توانند با رفتارهای درست خود در نگهداری از 
پارک های جنگلی مشارکت کنند، تصریح کرد: این پارک ها در آینده نزدیک به عنوان 
تفرجگاه عمومی مورد استقبال مردم قرار خواهد گرفت اما امیدواریم حضور مردم در 
این پارک ها نه تنها موجب آسیب رساندن به آن ها نشود بلکه موجب نشاط و شور در 

این محیط ها شود.

به نیت متوفیان ناشی از کرونا؛ 

طرح »هدیه به ملکوتیان« توسط
 هلال احمر قم اجرا می شود

- معاون امور جوانان جمعیت هلال احمراستان قم گفت:  طرح »هدیه به ملکوتیان« 
که ختم 30 دور قرآن است به نیت متوفیان ناشی از کرونا از جمله طرح های در حال 

اجرای هلال احمر قم است.
محمد مصباحی با اشاره به اجرای برنامه های متنوع همزمان با ماه مبارک رمضان و 
هفته هلال احمر افزود: تشکیل کارگروه کمک به کودکان کار و توزیع افطاری با همکاری 
اعضای کانون ها در دانشگاه فنی حرفه ای و شهاب دانش و فرهنگیان از برنامه های بشر 

دوستانه اعضای کانون دانشجویی بوده است.
وی بیان کرد: تشکیل کارگروه نشریه در خصوص اطلاع رسانی نکات آموزشی در ماه 
مبارک رمضان با همکاری اعضای کانون دانشجویی دانشگاه های علوم پزشکی و قم و 
برپایی بازارچه خیریه آنلاین با هدف کمک به نیازمندان با همکاری اعضای کانون های 
دانشجویی در دانشگاه فرهنگیان و مجمع کانون دانشجویی از دیگر برنامه های این ایام 
به شمار می رود. معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: طرح همگام تا 
روشنایی با هدف جمع آوری کمک های مردمی ویژه نیازمندان، برگزاری کارگاه آموزشی 
امداد و کمک های اولیه به صورت مجازی و آموزش مجازی پخت شیرینی های ماه 

مبارک رمضان از جمله برنامه های کانون های هلال احمر قم بوده است.
وی ابراز کرد: طرح »هدیه به ملکوتیان« ختم 30 دور قرآن کریم به نیت متوفیان ناشی 
از کرونا و همچنین با نیت سلامتی امام زمان )عج( و مدافعان سلامت از دیگر طرح های 
در حال اجرا است. وی گفت: برگزاری مسابقه معنوی »صفای دل« در قالب 30 سوال 
از مفاهیم قرآنی به صورت روزانه، برگزاری مسابقه کاریکاتور و عکاسی، مسابقه پیامکی 
با موضوعات امدادی و همچنین اجرای طرح »عهد قدیم« با اهدای سبدهای غذایی به 
تعدادی از خانواده های کم برخوردار از دیگر برنامه های کانون های هلال احمر در هفته 

هلال احمر و ماه مبارک رمضان است.

مدیرکل تبلیغ تخصصی معاونت فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی :

۵۵هزار دقیقه محتوای دینی درفضای 
مجازی تولید می شود

مدیرکل تبلیغ تخصصی معاونت فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی گفت: در ایام 
ماه مبارک رمضان 55 هزار دقیقه محتوای دینی در قالب 2 هزار ساعت برنامه تولیدی توسط 

مبلغان تخصصی دفتر تبلیغات تولیدی می شود که تا کنون نیمی از آن محقق شده است. 
اباذر جعفری افزود: با توجه به شیوع کرونا و ایجاد محدودیت در برگزاری اجتماعات و 
همچنین اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی، امکان اعزام مبلغ در ماه مبارک رمضان 
امسال فراهم نبود به همین دلیل استفاده از ظرفیت مجازی و به کارگیری مبلغان نخبه و تراز 

اول کشوری در دستور کار قرار گرفت.
وی گفت: با پشتیبانی های فنی و زیرساختی ایجاد شده در دفتر تبلیغات اسلامی سه 
کانال برای پخش زنده اینترنتی راه اندازی و روزانه 18 برنامه با مشارکت 54 مبلغ نخبه و 

تخصصی دفتر تبلیغات تولید و به صورت زنده از این کانال ها پخش می شود.
مدیرکل تبلیغ تخصصی معاونت فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی، ادامه داد: هر 
کانال روزانه 9 ساعت برنامه اجرا می کند که در آن هر مبلغ نیم ساعت به بیانات معرفتی و 
تبلیغی اقدام می کند. جعفری بیان کرد: در طول ماه مبارک رمضان یک هزار و 630 برنامه 
برنامه به صورت زنده از طریق کانال های ایجاد شده پخش خواهد شد که تا کنونی نیمی از 
آن محقق شده است ضمن اینکه 100 کلیپ از 12 سخنور مطرح تاکنون تولید و به مرور در 

قالب شبکه های اجتماعی و یا رسانه های استانی و ملی در حال پخش هستند.
وی گفت: با توجه به نیاز مراکز استان به منظور بهره گیری از مبلغان توانمند و نخبه، 
با هماهنگی های ایجاد شده میان دفتر تبلیغات اسلامی و مراکز صدا وسیمای برخی 
استان ها، 130 برنامه در قالب برنامه های تولیدی و پخش زنده در این ایام تولید و پخش 

می شود.
مدیرکل تبلیغ تخصصی معاونت فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی، حوزه کودک 
را یکی از حوزه های مهم و تخصصی دانست و ادامه داد: با توجه به ضرورت پرداختن به 
مباحث دینی برای کودکان، طلبه های زیر مجموعه دفتر تبلیغات اسلامی که به صورت 
تخصصی در این زمینه کار کرده اند، بیش از 80 برنامه را تولید و در شبکه های اجتماعی 

درحال بارگذاری هستند.
جعفری، با تاکید بر استفاده از ظرفیت های مهم فضای مجازی به منظور تبلیغ و ترویج 
معارف دینی گفت: فضای مجازی، بستری است که علاوه بر تهدیدات جدی، فرصت های 
طلایی نیز به همراه خود دارد که استفاده از این فرصت ها به منظور ترویج مبانی دینی و 

کاهش آسیب های فضای مجازی ضروری است.
وی ادامه داد: طلبه های علوم دینی امروزه شناخت و تسلط خوبی نسبت به فضای 
مجازی دارند و این موجب شده تا حضور بلغان متخصص در این فضا بسیا پررنگ تر از 

گذشته باشد.
مدیرکل تبلیغ تخصصی دفتر تبلیغات اسلامی، اظهار داشت: یکی از هدف گزاری های 
دفتر تبلیغات اسلامی بسترسازی برای حضور مبلغان دینی و تبلیغ در فضای مجازی است 
که تاکنون برای 240 مبلغ برتر صفحه اختصاصی ایجاد و فایل های صوتی و تصویری 

سخنرانی های آنها را بر روی این سایت ها بارگذاری کرده است.
وی اظهار داشت: دفتر تبلیغات اسلامی جهت ضرورت ارتقای سلامت معنوی جامعه و 
بهره مندی مردم از معارف دینی و سخنان نخبگان و مروجان دینی استفاده از بسترهای 

نوین ارتباطی را در دستور کار قرار داده است.
 

رئیس اداره کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد:

اجرای طرح »بهارانه کتاب« با مشارکت
 ۵۵ کتاب فروشی 

رئیس اداره کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: طرح بهارانه کتاب به 
مدت یازده روز با مشارکت 55 کتاب فروشی در قم اجرا می شود.

روح الله کریمی با اشاره به اجرای طرح بهارانه کتاب در سال 1399 به مدت زمان 11 روز 
اظهار کرد: این طرح از شنبه 20 اردیبهشت ماه تا پایان روز 30 اردیبهشت ماه با شعار »بهار 

کتاب همزمان با بهار دل ها« برگزار می شود.
وی افزود: در اجرای این طرح به خریداران کتاب با ارائه شماره کارت ملی حداکثر تا مبلغ 
30 هزار تومان یارانه خرید کتاب تعلق می گیرد و هر شماره ملی حداکثر تا مبلغ 150 هزار 
تومان مجاز به خرید کتاب است که این خرید تا سقف 20 درصد مشمول تخفیف طرح 

بهارانه قرار می گیرد.
رئیس اداره کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: ارائه این تخفیف 
شامل کتاب های چاپی، عمومی، دانشگاهی و کودک و نوجوان است و کتاب های آموزشی 

مشمول این تخفیف قرار نمی گیرند.
وی اضافه کرد: با توجه به شرایط موجود و شیوع بیماری کرونا خریدهای غیر حضوری 
با ثبت اطلاعات مربوطه در پنل بهارانه امکان پذیر است و مدیریت پروتکل های بهداشتی و 

رعایت فاصله اجتماعی در زمان طرح بر عهده واحدهای صنفی است.
عضویت بیش از 670 کتابفروشی در طرح بهارانه کتاب

کریمی بیان کرد: علاقه مندان می توانند برای اطلاع از کتابفروشی فعال عضو این طرح 
در شهر خود که در کل کشور بیش از 670 کتابفروشی است، به آدرس طرح بهارانه کتاب 
مراجعه کنند. وی ادامه داد: طرح های فصلی کتاب از سوی معاونت فرهنگی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به منظور رونق بخشیدن به بازار کتاب و ترویج کتابخوانی و با ارائه 
تسهیلاتی در قالب یارانه خرید کتاب از طریق کتابفروشی های سراسر کشور انجام می گیرد 

که در آن وجه تخفیف به صورت مستقیم به خریداران کتاب پرداخت می شود.
رئیس اداره کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اضافه کرد: کتاب فروشی ها 
می توانند با مراجعه به سامانه اینترنتی tarh.ketab.ir نسبت به ثبت نام در طرح »بهارانه 
کتاب« ١٣٩٩ اقدام کنند. کریمی خاطرنشان کرد: کتاب فروشی های عضو طرح های 
قبلی خانه کتاب، برای تأیید شرکت در طرح »بهارانه کتاب« 1399 نیاز به ثبت نام مجدد 
ندارند و کافی است با مراجعه به پنل کاربری خود شرایط شرکت در طرح را تأیید و اطلاعات 
خود را کنترل و ویرایش کنند. رئیس اداره فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم با بیان اینکه 55 کتابفروشی استان قم در طرح بهارانه 99 مشارکت کرده اند، گفت: 

استان قم از این حیث رتبه سوم کشور را دارد.
 

رییس جهاد کشاورزی استان قم:

تمام بخش های کشاورزی قم بدون وقفه 
فعال است

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: بخش کشاورزی مهم ترین نقش را در تامین 
امنیت غذایی مردم دارد، به همین دلیل حتی در شرایط شیوع ویروس کرونا، فعالیت های 
کشاورزی در استان بدون توقف دنبال شد و در حال حاضر نیز برنامه های آن طبق برنامه 

اجرا می شود. 
و  اتحادیه ها  مشارکت  و  استان  کشاورزان  همراهی  با  کرد:   بیان  پورمیدانی  عباس 
تعاونی های این بخش در کنار حضور کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی در میدان،  طی 
این مدت هیچ گاه شاهد توقف فعالیت های کشاورزی به دلیل شیوع ویروس کرونا در قم 

نبودیم.
وی افزود:  حتی در میزان سطح زیر کشت و مقدار تولید محصولات کشاورزی استان هم 

کاهشی به وجود نیامد و تلاش شد همه برنامه ریزی های انجام شده،  دنبال شود.
وی ادامه داد: البته شیوع ویروس کرونا در موضوع توزیع،  فرآوری و بازار فروش برخی 
محصولات کشاورزی استان همچون گوشت مرغ، مشکل ایجاد کرد و ازنظر اقتصادی 

آسیب جدی زد.
پورمیدانی گفت: برای کمک به بهره برداران بخش کشاورزی قم که در اثر کرونا دچار 
آسیب شدند،  تصمیم هایی همچون ارائه تسهیلات ارزان قیمت و برخی بخشودگی ها در 

نظر گرفته شده است که با نظر مسئولان ملی و استانی اجرایی خواهد شد.
وی بیان کرد: حمایت از بخش کشاورزی تاثیر مستقیم بر خودکفایی در تولید محصولات 
دلیل سازمان جهاد کشاورزی  به همین  و  دارد  مردم  امنیت غذایی  تامین  و  راهبردی 
قم تلاش می کند با اجرای برنامه های متنوع،  خسارت های ناشی از کرونا بر کسب وکار 

بهره برداران این بخش کاهش یابد.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی 45 درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود 

اختصاص داده است.
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 105 هزار و 730 هکتار است که 
این رقم 46 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان 

شامل 21 هزار هکتار باغ و 44 هزار هکتار زراعت است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 
هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و 500 تن آبزیان و 320 هزار تن محصولات 

دامی است.

به مناسبت سالروز تاسیس مسجد مقدس جمکران:

مسجد جمکران ؛میعادگاه منتظران ظهور

اجتماعی

در شهر قم مدتی است ساخت پیاده راه ها در دستور کار 
قرار گرفته تا موجبات آسایش زائرین و شهروندان را فراهم آورد 

که از آن جمله احداث پیاده راه ارم است.
وقتی وارد شهر و کشور جدیدی می شویم، جدا از ساکنین 
می کند  جلب  خود  به  را  ما  نظر  ابتدا  در  که  چیزی  آن، 
ساختمان ها و معابر، به طور کلی شهرسازی آن منطقه است. 
نحوه ساخت ساختمان ها، پیاده راه ها، خیابان ها و دیگر 
موارد همگی نشانه قدرت مالی، دانش و سلیقه مسئولین و 
همچنین تمدن در آن محیط به شمار می رود. اگر بخواهید 
ساعاتی را در آن شهر قدم بزنید و یا به خرید بپردازید وجود 
یک پیاده راه مناسب تا حد زیادی می تواند رضایت شما را 

از منطقه بالا ببرد.
پیاده راه، مسیری است که در امتداد خیابان و برای عبور 
عابرین پیاده طراحی و ساخته شده است. گاهی پیاده راه ها 
با پوشش های مختلف گیاهی از خیابان ها جدا می شوند و 

گاهی صرفاً یک راه هموارتر و مستقل از خیابان هستند.
راه ها ، هنگام ساخت  پیاده  زیبایی  اگرچه ممکن است 
در درجه اول نباشد، اما رعایت آن موجب زیباسازی سطح 
شهر و چشم نوازی مسافران و شهروندان است؛ همچنین 
خستگی را از تن شهر دور می کند. رنگ آمیزی جدول های 
پیاده راه ها، کاشت گل و گیاه کنار جدول ها و طراحی مسیر 
رنگ  خوش  موزاییک های  یا  مختلف  نقاشی های  توسط 

می تواند در این قسمت به ما کمک کند.
بلوک هایی  از  باید  راه ها  پیاده  همچنین هنگام ساخت 
استفاده کرد که ارتفاع آن ها مناسب عبور تمامی سنین باشد 
و جدا از آن به گونه ای مسیر تردد عابران پیاده را از خیابان 
جدا کنند که موتور سوارانی که قانون را رعایت نمی کنند، 
نتوانند با حضور در پیاده راه مشکل ساز شوند. علاوه بر 
این هنگام ساخت مسیر تردد عابرین، باید توجه داشت که 
یک حاشیه شیب دار با عرض حداقل نیم متر برای گذر با 
دوچرخه یا ویلچر در نظر گرفت. البته باید توجه کرد که مجوز 
عبور دوچرخه در پیاده راه به معنای مجوز موتور نیست. پیاده 
راهی که استاندارد اساسی را دنبال کند با تفکیک مسیر برای 

دوچرخه و عابر ساخته می شود.
در کشور آلمان برای تفکیک پیاده راه از خیابان، یک فاصله 
ایمن به اندازه نیم متر در نظر گرفته می شود که به آن حاشیه 
پیاده راه می گویند. طبق قوانین کشور آلمان، حداقل عرض 
پیاده راه طوری است که دو عابر با دو چتر بارانی باز شده اگر 
روبه روی هم قرار گیرند فضا برای عبور از کنار هم وجود دارد و 
به نوعی فضا برای سبقت افراد از هم وجود دارد. مهندسین 
آن ها در نظر می گیرند که 40 درصد عابرین پیاده دو نفره یا 
چند نفره هستند و 46 درصد از عابرین چمدان به همراه 
دارند. تصویب این قوانین برای ساخت پیاده راه های این 
کشور موجب آسایش شهروندان و همچنین راحتی مسافران 

شده است.
در ایران نیز، برای آسایش شهروندان و مسافران، تغییراتی 
در ساخت پیاده راه های کشور پدید آمده است که نشانه 
به جای  پیاده روها  پیشرفت است. موزاییک شدن مسیر 
آسفالت، پوشش گیاهی به عنوان مرز خیابان و پیاده رو، 
مناسب سازی مسیر تردد برای نابینایان، ساخت حاشیه 
شیب دار برای عبور ویلچر از خیابان به پیاده رو از این موارد 

است.
پیاده  این موارد در ساخت  نیز مدتی است  در شهر قم 
روها رعایت می شود تا موجبات آسایش زائرین و شهروندان 
را فراهم آورد. مدیر کل نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم 
در این باره گفت: اقدامات خوبی در ارتباط با مناسب سازی 
معابر ویژه نابینایان و معلولین در پیاده راه های شهر، توسط 
شهرداری صورت گرفته است اما مسیر زیادی تا رسیدن به 

نقطه ایده آل در پیش داریم.
مسعود بخشی تصریح کرد: در شهر قم، تاکنون پیاده راه 
خیابان 19 دی حد فاصل بانک مهر اقتصاد تا میدان جهاد، 
پیاده راه سازی بلوار محمد امین مقابل دفتر مرکزی بانک 
تجارت، پیاده راه حدفاصل حدفاصل سه راه بازار تا چهار 
راه بازار، پیاده راه انقلاب، پیاده راه بلوار بهار، پیاده راه 24 
متری آیت الله کاشانی، پیاده راه شمالی بلوار رضوی انجام 

شده است.

وی در ادامه با توجه به وجود 150 هزار هموطن نابینا که 2 
هزار و 422 نفر آن ها تحت پوشش اداره کل بهزیستی استان 
قم هستند، افزود: نابینایان و معلولین همانند دیگر اعضای 
جامعه حق دارند از خیابان، پیاده راه، بزرگراه، ویایل حمل و 
نقل عمومی، مراکز تفریحی مذهبی و… استفاده کنند و ما 

موظف ایجاد سهولت استفاده از حقشان هستیم.
در  پیاده راه ها  اجرای  کارآمد  و  موفق  نمونه های  از  یکی 
شهر قم پیاده راه ارم است. این پروژه با اینکه مخالفان زیادی 
داشت و بار روانی بسیاری روبه روی اجرای آن قرار گرفت اما 
پس از اجرا به یکی از نمادهای مدیریت شهری و رضایتمندی 

عمومی از اجرای یک پروژه کارآمد تبدیل شد.
این پروژه در کمتر از هفت ماه در پرترددترین معبر شهر قم 
اجرایی شد؛ معبری که سال ها کمتر مدیر شهری جرات ورود 
به آن و حتی بهسازی آسفالت آن را داده بود و حجم زیادی 
عملیات عمرانی در آن انجام شد. تنها در برخی نقاط نزدیک 
به یک متر روکش آسفالت از روی این معبر توسط پیمانکار 

این پروژه برداشته شد.
این پروژه حدفاصل حدفاصل سه راه بازار و خیابان انقلاب 
به طول 400 متر و عرض 21 متر و با بیش از 40 میلیارد ریال 
اعتبار با حجم عملیات بیش از 10 هزار مترمربعی اجرا شد 
که امروز خالی از تردد سواره بوده و مملو از جمعیت پیاده ای 

است که از تردد در این پیاده راه و باغ راه لذت می برند.
در ادامه همین مسیر هم در پی رضایتمندی شهروندان 
ادامه  و  انقلاب  خیابان  پیاده راه  گرفته،  صورت  طراحی  و 
بهره برداری  به  نزدیک  آینده  در  که  شده  آغاز  ارم  خیابان 

خواهد رسید.
با توجه به ضرورت اهمیت پیاده راه ها در نشان دادن تمدن 
و دانش مسئولین و همچنین چشم نوازی آن ها و آسایش 
افراد کم توان، بایستی در بهبود مسیر تردد عابرین پیاده 
تا رضایت شهروندان همچنین  زودتر کوشش کرد  هرچه 
زائرین شهر مقدس قم را جلب کرد. امید است با رعایت 
استانداردهای ایمنی و حفظ محیط زیست بتوانیم در مسیر 

شهرسازی پیشرفت کنیم. 

طرحی که موجب آسایش زائرین و شهروندان قمی می شود؛

احداث پیاده راه ها گامی در مسیر احترام به عابران پیاده
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 رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه مهمترین سیاست پولی، مهار تورم است، 
گفت: علی رغم کاهش درآمدهای نفتی تحت تاثیر تحریم های ظالمانه و کاهش 
شدید قیمت نفت، وضعیت ذخایر اسکناس ارزی کشور مناسب و در تاریخ کشور 

بی سابقه است. 
عبدالناصر همتی در جلسه »نظام بانکی و جهش تولید« که با حضور معاون 
اول رییس جمهوری، مدیران عامل بانک ها و اعضای هیات عامل در بانک مرکزی 
برگزار شد، اقدام ها و دستاوردهای بانک مرکزی در حوزه های »سیاست پولی«، 

»اعتباری«، »ارزی« و »نظام های پرداخت« را تشریح کرد.

سایه  در  و  بانکی  نظام  مجموعه  تلاش  با  دستاوردها  این  گفت:  وی 
سیاست گذاری صحیح بانک مرکزی به دست آمده است و در صورتی که از نظام 

بانکی حمایت شود، دستاوردهای بزرگ تری در آینده شاهد خواهیم بود.
رییس شورای پول و اعتبار در خصوص سیاست های اعتباری بانک مرکزی با 
تاکید بر اینکه بر اساس این سیاستگذاری به موضوع تولید توجه ویژه ای شده 
است، گفت: بانک مرکزی گام های موثری از جمله اعطای تسهیلات به شرکت 
های پیشران، بنگاه های کوچک و متوسط و شرکت های دانش بنیان در جهت 
حمایت از این بخش برداشته است و در همین راستا نیز به تأمین سرمایه بنگاه ها 

و زنجیره تولید نگاه و حمایت ویژه ای شده است.
  همتی به دستاوردهای حوزه سیاست های پولی بانک مرکزی پرداخت و گفت: 
مهمترین سیاست پولی مهار تورم و کنترل روند آن بوده است و این دستاورد 
علی رغم شرایط تحریم و وضعیت خاص فروش و قیمت نفت به دست آمده است.
وی در خصوص تصمیم ها و سیاست های اتخاذ شده به منظور تامین صحیح 
کسری بودجه بدون تاثیر در نرخ تورم افزود: برای تامین کسری بودجه، تصمیم ها 
و برنامه های خوب و مناسبی اندیشیده و در حال اجراست که نمونه آن تصمیم به 
فروش اوراق بدهی برای تأمین کسری بودجه و استفاده از مکانیزم بازار باز توسط 

بانک مرکزی است که در 60 سال گذشته بی سابقه است.
همتی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی در زمینه سیاست های پولی ابزار قوی 
مرکزی  بانک  که  است  مکانیزمی  باز  بازار  گفت:  دارد،  اختیار  در  مناسبی  و 
برای مدیریت بازار پول از آن به خوبی بهره گرفته است و خوشبختانه بانک ها و 
موسسات اعتباری نیز بدون فشار و ابزار دستوری، همراهی مناسب و مطلوبی با 

سیاست های بانک مرکزی در این زمینه داشته اند که جای تقدیر و تشکر دارد.

 رییس شورای پول و اعتبار با تاکید بر اینکه بانک محور بودن اقتصاد باید اصلاح 
شود، تصریح کرد: درحال حاضر مانده تسهیلات بانکی دو هزار میلیارد تومان 
است که نزدیک 90 درصد تامین مالی کشور به حساب می آید و خوشبختانه 
اقبال خوبی به  بازار سرمایه شده است و جادارد که نقش بازار سرمایه در تامین 
اقدامات  باید  مسئولان  سرمایه  بازار  در  البته  افزود:  وی  یابد.   افزایش  مالی 
احتیاطی لازم را در نظر بگیرند تا با مدیریت مناسب شاهد رشد مطمئن و منطقی 
آن باشیم. همتی در حوزه ارزی تصریح کرد: علیرغم کاهش درآمدهای نفتی 
تحت تاثیر تحریم های ظالمانه و کاهش شدید قیمت نفت، وضعیت ذخایر 
اسکناس ارزی مناسب و در تاریخ کشور بی سابقه است، ضمن آنکه برای تامین 

کالاهای اساسی تمهیدات لازم پیش بینی شده و مشکلی وجود ندارد.
پرداخت  نوین  فناوری های  به دستاوردهای حوزه  بانک مرکزی  رییس کل 
و گفت: در حوزه نظام های پرداخت اقدامات مناسبی انجام شده است که 
مهمترین آن کنترل جدی بر گردش پول ملی و جلوگیری جدی از پولشویی و 
اقدامات سفته بازانه در بازارهای مختلف به ویژه بازار ارز است و در مقابل، این 

گردش پول در خدمت فعالیت های مولد اقتصادی قرار گرفته است.
همتی در خصوص حمایت های بانک مرکزی از فضای کسب و کار در پی شیوع 
ویروس کرونا تاکید کرد: در مبازره با آثار اقتصادی و معیشتی شیوع ویروس کرونا 
سیستم بانکی در خط مقدم قرار دارد و علیرغم شرایط سخت اقتصادی با برنامه 
ریزی های لازم تسهیلات حمایتی از محل اعتبار 75 هزار میلیارد تومانی در 
اختیار اقشار آسیب دیده قرار گرفته است. وی اضافه کرد: با برنامه ریزی های 
انجام شده این تسهیلات به فعالان حوزه کسب و کار و تولید پرداخت می شود و 

همین امروز دستور العمل مربوط به وام بنگاه ها صادر شد.

رییس کل بانک مرکزی :

مهمترین سیاست پولی، مهار تورم است 
وضعیت ذخایر اسکناس ارزی کشور مناسب است

اقتصادی

یک کارشناس بازار خودرو تحلیل کرد:

موج سواری دلالان روی سخنان 
مسئولان علت افزایش قیمت خودرو

 یک کارشناس بازار خودرو می گوید: در مواقعی که یک مقام مسئول ادعایی را 
مطرح می کند که در مورد عواقب آن به اندازه کافی فکر نشده، این دلال ها هستند 
که به عنوان تسهیل گر به بازار شوک وارد می کنند. این صحبت ها اشاره به افزایش 
قیمت پراید بعد از اعلام اصلاح قیمت  محصولات کارخانه ای در هفته گذشته دارد. 

هفته گذشته صحبت هایی از تغییر قیمت کارخانه ای خودرو از سوی مسئولان 
این حوزه مطرح شد. این نقل قول ها در اعلام قیمت های جدید خودرو باعث شد 
تا بازار درگیر رشد قیمت ها در انواع خودروهای داخلی شود، به شکلی که برای یک 
خودروی پراید که پیش از این 70 میلیون تومان معامله می شد، رقم های 85 تا 90 
میلیون تومانی اعلام شد. هرچند عاملی که موجب رشد قیمت در پراید شد، متفاوت 
با دیگر خودروها بوده و عمدتاً به موضوع توقف فعالیت برخی از خطوط تولید آن 
می شد، اما با این حال، تلاطمات یک سال اخیر بازار خودرو در ایران به یک علت 
ویژه برنمی گردد و همواره از سوی کارشناسان عوامل متعددی برای تبیین آن عنوان 

می شود.
عوامل تورم زای خودرو

حسن کریمی  سنجری، کارشناس بازار خودرو معتقد  است با وجود استدلال های 
مختلف در خصوص افزایش قیمت خودرو از جمله رشد نقدینگی، عدم مدیریت 
درست بازار توسط دولت یا حتی تحریم، باید گفت که افزایش قیمت خودرو به دو 
عامل اصلی مرتبط است. وی در گفت وگو با ایرناپلاس افزود: یکی از این عوامل تورم 
است. رشد شاخص تورم، قیمت خودرو را مانند هر کالای دیگری تحت تأثیر قرار 
می دهد. آن چیزی که موجبات رشد تورم را فراهم می کند، افزایش حجم نقدینگی و 
کاهش مداوم ارزش پول ملی است. بنابراین باید گفت نقدینگی به واسطه عامل تورم 
در این مدل علت و معلولی نقش آفرینی می کند. از سوی دیگر، خود نقدینگی و در 
کنار آن کاهش ارزش پول ملی هم عواملی واسطه ای هستند که منشأ آنها تحریم 
اقتصادی کشور است. اتفاقی که باعث شده حجم تولید کالا از حجم تولید پول عقب 

بیفتد و این گونه با ایجاد تورمی شدت یافته، همه کالاها را تحت تأثیر خود قرار دهد.
این کارشناس بازار خودرو ادامه داد: عامل دوم رشد قیمت خودرو در ایران به 
شکاف بین عرضه و تقاضا برمی گردد. در واقع طی دو سال گذشته به دلیل افت توان 
خودروسازها برای پاسخ به همه نیاز بازار، همواره با مازاد تقاضا مواجه بوده ایم. این 
مازاد تقاضا خود را به صورت افزایش قیمت ها نشان می دهد. از سوی دیگر، نکته این 
است که شکاف مذکور از طریق قیمت گذاری دستوری و فاصله قیمتی بین کارخانه 
و بازار آزاد همواره تشدید شده است، زیرا فاصله قیمتی شکل گرفته، جاده ای برای 
یافتن سودهای بادآورده ناشی از دلالی را هموار کرده و تقاضاها را در آن دوچندان 
ساخته است. با کنار گذاشتن سیاست تعیین قیمت دستوری می توان انتظار داشت 
که شکاف بین عرضه و تقاضا تعدیل شود، هرچند عوامل تورم و عرضه محدود 
خودرو همچنان باقی خواهند ماند و به عنوان دلایل اصلی رشد قیمت در بازار خودرو 
بازیگری خواهند کرد. وی گفت: آمارها نشان می دهد عرضه خودرو  در سال 1396 
بیش از یک میلیون  و 400 هزار دستگاه بوده است، اما این رقم در سال های 1397 
و 1398 به کمتر از 900هزار دستگاه رسیده است.  این آمار بیانگر آن است که در 
سال 1399 با تقاضای مازادی در حدود 800 هزار تا یک میلیون دستگاه علاوه بر 

تقاضای مشخص سال مواجهیم.
تحمیل زیان با سیاست دستوری

کریمی سنجری در ادامه درباره تأثیر تصمیماتی که در خصوص افزایش  قیمت 
کارخانه ای خودرو گرفته شد نیز توضیح داد: به طور حتم به دلیل ناتوانی شرکت های 
تولید کننده خودرو در تأمین همه نیاز بازار، هرگونه افزایش قیمت بلافاصله تأثیر خود 
را در ملتهب کردن بیشتر بازار نشان خواهد داد. از طرفی اصلاح نشدن قیمت های 
کارخانه هم علاوه بر تحمیل زیان به شرکت های تولیدکننده خودرو، توان تولید این 
شرکت ها را هم تحلیل خواهد برد و نتیجه آن یقیناً افت عرضه خودرو بیش از گذشته 
موارد  بعضی  در  و  دولت  بی تصمیمی  دلایل،  این  همه  از  مهم تر  اما  بود.  خواهد 
تصمیمات غلط وزارت خانه صمت است که منشأ افزایش شایعات و افسارگسیختگی 
بازار خودرو شده است. وی با بیان اینکه در این بین، دلال ها بهترین بهره را از رفتار 
و گفتارهای مسئولان می برند، افزود: من همیشه گفته ام دلال ها منشأ اثر اصلی 
نیستند، اما با این حال، همیشه این گروه در بازار موج سواری می کنند، به ویژه در 
شرایطی که  بازار با خلأ تولید و عرضه مواجه است، به علاوه، زمان هایی که یک مقام 
مسئول ادعایی را مطرح می کند که در مورد عواقب آن به اندازه کافی فکر نشده، این 
دلال ها هستند که به عنوان تسهیل گر به بازار شوک وارد می کنند. به بیان دیگر، اینها 
نااطمینانی های صحبت های مسئولان را به سرعت وارد بازار می کنند که من نام آنها را 
تسهیل گر می گذارم، یعنی تسهیل گر بی تدبیری ها و حرف های ناپخته هستند. این 
کارشناس بازار خودرو بیان کرد: مسئولان یاد نگرفته اند در اتاق های دربسته تصمیمات 
خود را با عاقبت اندیشی و بررسی همه جوانب و تأثیرات آن بگیرند. عادت شده بدون 
تدبیر صحبت هایی مطرح شود و بعد در بسیاری مواقع می بینیم بعد از  متوجه شدن 
عواقب تصمیم غلط، حرف های خود را پس می گیرند. مثلًا درباره همین موضوع 
پراید، چرا از ابتدا به تأثیرات حذف این خودرو که خودرویی پر تیراژ و نیز ارزان ترین 
خودروی بازار است، توجهی نشد؟ به طوری که تلاطم بازار باعث شود درباره برگشت 
این خودرو به تولید صحبت کنند. از طرفی به رغم آنکه سیاست گذار بازار خودرو به 
نظرات کارشناسی بی توجه است، هیچ گاه یک مسئول بابت تصمیمات غلط، مؤاخذه 
یا برکنار نمی شود. صراحتاً باید گفت این روزها در وزارت صمت بی تدبیری هایی وجود 
دارد. تصمیم دستوری تثبیت قیمت خودرو از اسفند 1397 تا کنون با وجود تورم 40 
درصدی هم یکی دیگر از بی تدبیری ها بود که باعث تحمیل 40 هزار میلیارد تومان 
زیان به صنعت ملی این کشور شد. به علاوه، بخشی از التهاب امروز بازار خودرو هم 

نتیجه همین دستور غلط است. امیدوارم مجلس آینده به این موضوع وارد شود.
 

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی:

۲۵ کشتی در حال تخلیه ۵۸۹ هزار تن 
کالای اساسی هستند

 مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: اکنون 25 فروند کشتی در حال تخلیه 
حدود 589 هزار تن محموله کالای اساسی در بنادر کشور و 23 فروند کشتی با حجم 

بیش از یک میلیون تن منتظر ورود به بنادر برای تخلیه بار هستند. 
و  بنادر  سازمان  محل  در  که  خبری  نشست  در  یکشنبه  روز  راستاد«  »محمد 
دریانوردی برگزار شد، افزود: در پی گشترش  ویروس کرونا در جهان و کاهش تجارت 
جهانی، حمل و نقل دریایی نیز افت قابل ملاحضه ای داشت تا جایی که پیش بینی 
می شود حجم جابجایی کالا از طریق بنادر که در سال 2019 حدود 11 میلیارد تن 
بوده است 600 میلیون تن کاهش یابد. وی اشاره کرد: سفارش ساخت کشتی در 
چهار ماهه نخست سال میلادی تنها 100 فروند شامل انواع کشتی تجاری و باری 
بوده است که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل بیش از 70 درصد کاهش داشته 
است. مدیرعامل سازمان بنادر گفت: با این حال با تمهیداتی که در بنادر تجاری و 
همزمان با شیووع کرونا »30 بهمن 1398«داشتیم یک روز هم عملیات تخلیه و 
بارگیری متوقف نشد و توانستیم بالغ بر 14 میلیون تن عملیات تخلیه و بارگیری در 
بنادر کشور داشته باشم. به گفته راستاد با وجود تلاش های هر روزه، عملیات تخلیه و 
بارگیری به نسبت مدت مشابه سال گذشته 38 درصد کاهش داشته که امیدواریم با 
عادی شدن شرایط تجارت جهانی در جهان و منطقه، حجم تخلیه و بارگیری در بنادر 
کشور افزایش یابد. معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد که سال گذشته و با وجود 
افزایش تحریم ها، عملیات تخلیه و بارگیری هفت درصد افزایش داشت اما امسال در 

بخش تخلیه و بارگیری کانتینری 35 درصد کاهش ثبت شده است.

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت آروین پی راد ویرا با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16293 و شناسه ملی 14008205251 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1398/11/06تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان امیر 
قلندری به شماره ملی 4284355511 به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه ، محمد صادق 
ایرانی به شماره ملی 4723357025 به سمت عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( ، خانم فاطمه خزرجی به شماره ملی 
0374435146 به سمت عضو هیئت مدیره دارنده 500.000 ریال سهم الشرکه ، نصیر نصیری جهرودی به شماره ملی 
0383710367 به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره ) خارج از شرکاء ( برای مدت نامحدود انتخاب شدند. کلیه اوراق و 
اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها و عقود اسلامی و اوراق عادی و اداری با امضاء مدیرعامل وبا 
مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )807973(

------------------------------------------------------------------
آگهی انتقال 

آگهی انتقال شرکت آلتون پخش آرشا ) با مسئولیت محدود( درتاریخ 1397/4/16به شماره ثبت 15729 و شناسه ملی 
14006008761 در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم ثبت و امضا ذیل دفاتر تکمیل گردیده که خلاصه آن به 
شرح ذیر جهت اطلاع عموم آگهی می گردد . به موجب نامه شماره 64513/97مورخ 1397/04/06اداره ثبت شرکتهای 
غیر سهامی و مستند به صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 28/03/97 مرکز اصلی شرکت به نشانی : استان قم 
– شهرستان قم- بخش جعفر آباد – دهستان جعفر آباد – روستا شهرک صنعتی شکوهیه- محله شهرک صنعتی- کلاهدوز- 
خیابان شهید آوینی – کوچه هشتم – پلاک 1583- ساختمان جی 396- طبقه همکف کد پستی 3738116418 انتقال 
یافت و در اداره ثبت شرکتها و موسسات غیر تجاری قم تحت شماره 15729 به ثبت رسیده است اداره کل ثبت اسناد و املاک 

استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )808103(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی رویان آفتاب تجارت کویر با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16162 و شناسه ملی 
14008096761 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/24تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز 
اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله صفاشهر ، کوچه 
بهار)15متری سوم( ، کوچه بهار3 ، پلاک 13 ، طبقه اول ، واحد غربی کد پستی 3716986189 تغییر یافت و ماده مربوطه 
در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )808111(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و  ثبت 15689  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  شهرزیبا  مبتکر  بندان  آذین  شرکت  تغییرات  آگهی 
14007659053 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/21تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
1- مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید: استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله 15خرداد 
، خیابان شهیدقدوسی ، بلوار عماریاسر ، پلاک 0 ، ساختمان تجاری اطلس ، طبقه دوم ، واحد شمالی کدپستی 
3719151853 تغییر یافت و ماده 3 اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید. 2- تعداد اعضای هیئت مدیره از 2 نفر به 3 
نفر افزایش یافت و ماده 12 اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت 

ها و موسسات غیرتجاری قم )808113(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت قوطی سازی گل محمد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 7773 و شناسه ملی 10860145383 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1397/08/23 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : 
استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، 72تن ، خیابان کوه سفید ، کوچه کوه سفید2 ، پلاک 0 ، طبقه همکف 
کد پستی 3718155134 تغییر یافت. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )808115(
------------------------------------------------------------------

آگهی تاسیس شرکت 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود فنی مهندسی صنعت اندیش ژرف نیرو درتاریخ 1398/09/11 به شماره ثبت 17004 
به شناسه ملی 14008807515 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
میگردد. موضوع فعالیت :شرکت در مناقصه ها و مزایده ها – اخذ و اعطای نمایندگی - ارائه خدمات به نهاد ها و ارگانها شامل 
تامین نیروی انسانی و خدمات ایاب و ذهاب با راننده و حمل و نقل درون شهری- مشاوره ،نظارت ، اجرا، پیمانکاری انواع 
ساختمان سازی و انواع ابنیه و معماری وتاسیسات )برودتی،حرارتی ،مکانیکی ،هیدرو مکانیکی و تهویه مطبوع( - شبکه 
آب و فاضلاب ، گاز رسانی و لوله گذاری ،برق ساختمانی و صنعتی – اتوماسیون صنعتی – انبوه سازی- راه سازی جاده های 
اصلی و فرعی - آسفالت کاری - نما سازی- طراحی داخلی ساختمان )دکوراسیون(- نقشه برداری - بازسازی و مقاوم سازی 
بناهای فرسوده و ساختمانهای سنتی- خدمات تعمیر و نگهداری- اجرای فونداسیون واسکلت )بتنی و فلزی ( وانواع سقف 
– خرید و فروش اقلام مجازانواع تجهیزات و لوازم مربوط به تاسیسات )آنلاین و حضوری (- ایجاد و نگهداری فضای سبزو آب 
نما – ارائه خدمات شهری و شهرداری – امور رفاهی ساختمان- امور آشپزخانه – خدمات پشتیبانی، طراحی و تجهیز و راه اندازی 
مرتبط با تاسیسات گردشگری – صادرات وواردات کالاهای مجاز بازرگانی- فروشگاره اینترنتی _ طراحی ، مشاوره ، اجرا و 

تجهیزاستخرها و مجموعه های آبی ، تاسیسات اماکن درمانی مانند بیمارستانها ، درمانگاهها – خطوط انتقال سیالات 
- خرید و فروش و نصب انواع دوربینهای مدار بسته و انواع دزدگیروچشم الکتریکی و سیستمهای اعلام و اطفای حریق 

و کامپیوتر و برق اضطراری و فنسهای الکترونیکی و سیستمهای اثر انگشت – برپایی سمینار و همایش و نمایشگاه و ایجاد 
غرفه در رابطه با موضوع شرکت – ارائه خدمات و کالاهای مرتبط با بهینه سازی مصرف انرژی - اخذ وام و تسهیلات از بانکها و 
موسسات دولتی و خصوصی در رابطه با موضوع شرکت درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت 
: از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله 15خرداد ، کوچه 
قدوسی1 ، خیابان شهیدقدوسی ، پلاک 0 ، طبقه همکف ، واحد 1 کدپستی 3719159000 سرمایه شخصیت حقوقی 
عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای علیرضا صفری ممزوجی به شماره ملی 
0370563281 دارنده 500000 ریال سهم الشرکه آقای سجاد شهریاری به شماره ملی 1220018988 دارنده 500000 
ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای علیرضا صفری ممزوجی به شماره ملی 0370563281و به سمت مدیرعامل به 
مدت نامحدود و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای سجاد شهریاری به شماره ملی 1220018988و 
به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک 
، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره به اتفاق و همچنین کلیه نامه های عادی 
و اداری باامضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره هریک به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : 
طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )808118(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت الکترو مولد خلیج فارس با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16125 و شناسه ملی 14008061229 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/10/30تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای علی بابایی به شماره 
ملی 0067231896 مبلغ 1.500.000.000 ریال سهم الشرکه خود را از صندوق شرکت دریافت و از شرکت خارج و دیگر 
حقی و سمتی در شرکت ندارد . سرمایه شرکت از مبلغ 6.500.000.000 ریال به مبلغ 5.000.000.000 ریال کاهش 
یافت و ماده مربوطه دراساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه 
عبارتست از : فرهاد اکبر زاده نیاری به شماره ملی 0049153961 دارنده 150.000.000 ریال سهم الشرکه ، محسن 
طاهری به شماره ملی 0056502850 دارنده 4.850.000.000 ریال سهم الشرکه . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 

قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )808122(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت نرم افزار گستر رایانه ضحی با مسئولیت محدود به شماره ثبت 14863 و شناسه ملی 14006756558 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/10/29 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از 
محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله بنیاد امام خمینی ، کوچه پائیزان 2 
)شهیدابراهیمی ( ، خیابان پائیزان ، پلاک 50 ، مجتمع مسکونی ایثار 4 ، طبقه سوم ، واحد 301 کد پستی 3713195175 
تغییر یافت و ماده سه اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )808123(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت تاو سدید نیوساد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16790 و شناسه ملی 14008642252 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/16تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای محمد مهدی 
امینی پور به شماره ملی 2003277722 با پرداخت 3.800.000 ریال به صندوق شرکت ، سهم الشرکه خود را به مبلغ 
4.000.000 ریال افزایش داد. سرمایه شرکت از مبلغ 20.000.000 ریال به 23.800.000 ریال افزایش یافت و ماده 
مربوطه در اساسنامه شرکت به شرح فوق اصلاح گردیددر نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتند 
از : مجید راسخی به شماره ملی 0370359666 دارنده 19.600.000 ریال سهم الشرکه، سارا عسگری به شماره ملی 
0371055156 دارنده 200.000 ریال سهم الشرکه و محمد مهدی امینی پور به شماره ملی 2003277722 دارنده 
4.000.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)808132(
------------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت تاو سدید نیوساد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 16790 و شناسه ملی 14008642252 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1398/11/16تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- خانم سارا عسگری به 
شماره ملی 0371055156 با دریافت 200.000 ریال سهم الشرکه خود از صندوق شرکت از شرکت خارج گردید و دیگر 
هیچگونه حق و سمتی در شرکت ندارد. 2- آقای مجید راسخی به شماره ملی 0370359666 با دریافت 3.600.000 ریال 
از صندوق شرکت سهم الشرکه خود را به مبلغ 16.000.000ریال کاهش داد. سرمایه شرکت از مبلغ 23.800.000 ریال 
به 20.000.000 ریال کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه شرکت به شرح فوق اصلاح گردید. در نتیجه سهم الشرکه 
هر یک از شرکاء پس از کاهش سرمایه عبارتند از : مجید راسخی به شماره ملی 0370359666 دارنده 16.000.000ریال 
سهم الشرکه و محمد مهدی امینی پور به شماره ملی 2003277722 دارنده 4.000.000 ریال سهم الشرکه اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )808136(

شعار  تحقق  به منظور  می گوید:  سلاح ورزی  حسین 
جهش تولید لازم است که هر دو سمت عرضه و تقاضا را با 
هم مورد توجه قرار دهیم. مثلًا برای سمت عرضه نیازمند 
تقویت و کارا کردن زنجیره های تولید ارزش هستیم که 
برای رسیدن به آن لازم است نهضت مقررات زدایی را پیش 

ببریم. 
سال 1399 با نام جهش تولید شناسنامه دار شده است. 
برای تحقق این شعار که از سوی رهبر انقلاب برگزیده 
شده، الزامات و زیرساخت هایی نیاز است که تنوع آنها در 
سطحی خُرد به گستره تمام بخش ها و نهادهای اقتصادی 
کلانی  محورهای  دارد،  اهمیت  آنچه  اما  است.  کشور 
است که همه اینها را تحت یک گفتمان به اجماع برساند؛ 
گفتمانی که بعد عینی تر آن می تواند به یک استراتژی 

صنعتی بینجامد.
ایرناپلاس گفت:  به  رابطه  این  در  حسین سلاح ورزی 
نیازمند  تولید  جهش  تحقق  که  است  این  من  تصور 
مجموعه ای از پیش شرط ها است که شاید اصلی ترین آنها 

وجود یک استراتژِی صنعتی مدون و مؤثر است.

وی افزود: ما در ایران هنوز نتوانسته ایم به توافقی برسیم 
و نقشه راهی ترسیم کنیم که متناسب با این استراتژی، 
وقتی  ببریم.  پیش  را  کشور  اقتصادی  سیاست های 
می گوییم جهش تولید بحث بر سر این است که در اقتصاد 
ارزش های جدیدی ایجاد کنیم و با همین منابع و امکانات 
موجود بهره وری بیشتری داشته باشیم و ارزش مازادی را 
تولید کنیم؛ به عبارت دیگر یعنی توجه دقیق به مفهوم 

بهره وری.
سلاح ورزی بیان کرد: چالش هایی که ما نسبت به این  
قضیه می بینیم در سطح  کلان دولت با محدودیت منابع 
دیگر،  طرف  از  و  است  مواجه  تولید  نظام  برای  اضافه 

دستگاه های اجرایی برنامه های متناسب با آن را ندارد.
ارائه برنامه های روتین با نام شعار سال

وی افزود: دستگاه ها و وزارت خانه ها برنامه های معمول 
و قانونی و روتینی دارند که منبعث از اهداف بالادستی 
برنامه های توسعه یا برنامه های سالانه است. حال وقتی 
از جهش تولید صحبت می کنیم، منظور این است که با 
وضع موجود چه اقدامات جدیدی را انجام دهیم که تولید 

بیشتری داشته باشیم؟ در حالی که هر ساله وقتی رهبر 
انقلاب شعاری را برای آن سال برمی گزینند، آنچه به عنوان 
نتیجه کار شاهد بوده ایم، این بوده است که دستگاه ها و 
وزارت خانه ها همان برنامه های معمول خود را با لباس شعار 
جدید ارائه می کنند و به همین خاطر است که در پایان 
سال شاهد اتفاق خاصی نیستیم. این عضو اتاق بازرگانی 
در ادامه توضیح داد: نکته بعدی این است که افزایش 
تولید یعنی افزایش عرضه. زمانی که درباره افزایش عرضه 
صحبت می کنیم، باید همزمان برای رشد سطح تقاضا هم 
برنامه هایی در نظر داشته باشیم. به بیان دیگر، زمانی که 
می خواهیم تولید را افزایش دهیم، مستلزم این هستیم 
که هم از سمت صادرات به عنوان تقاضای خارجی و هم از 

سمت تقاضای داخلی برنامه داشته باشیم.
دلیل کاهش  به  در سمت داخل  گفته  سلاح ورزی  به 
قدرت خرید شدید مردم، نیازمند برنامه های هدفمند و 
مؤثر قدرتمندی هستیم و از طرف دیگر، تولید و عرضه 
تمام   و کارا است که  ارزش سالم  تولید  زنجیره  مستلزم 
اینها هم در حوزه صادرات و تجارت خارجی و هم در حوزه 

داخلی ارتباط مستقیمی با مقررات و فضای کسب وکار 
دارد. در بحث دوم، سیاست این است که عزم جدی برای 

پیشرفت نهضت مقررات زدایی داشته باشیم.
ضرورت شعار جهش تولید

سلاح ورزی در ادامه درباره ضرورت شعار امسال توضیح 
داد: جهش تولید توصیه بسیار مهمی است. اهمیتش از 
این منظر است که متأسفانه به دلیل تحریم های ظالمانه 
که به کشور تحمیل شده، قسمت زیادی از فروش نفت را 
از دست داده ایم و برای همین مقدار کمی که باقی مانده، 
قیمت آن بسیار کاهش یافته است. بنابراین برای تأمین 
منابع ارزی کافی که برای ورود کالاهای استراتژیک و اولیه 
لازم است، حتماً نیاز به درآمد حاصل از صادرات کالاهای 
غیرنفتی داریم. برای اینکه ارزآوری داشته باشیم و از طریق 
آن نیازهای داخلی را تأمین کنیم، نیاز به  رشد قابل توجه 
تولیدات صادراتی است. از طرف دیگر، نیازهای داخلی 
تولیدات  باید  باشد،  میسر  چقدر  هر  و  دارد  وجود  هم 
داخلی را برای مصرف داخل بالا ببریم که کمتر محتاج 

واردات باشیم.

روایت نایب  رئیس اتاق بازرگانی ایران از الزامات تحقق شعار سال:

جهش تولید نیازمند توجه همزمان به عرضه و تقاضاست
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هادی طباطبایی:
 مدیریت ضعیف مشکل اصلی استقلال است

 پیشکسوت استقلال گفت: معضل اصلی این باشگاه مدیریت است و هر فرد 
جدیدی که آمد ضعیفت تر عمل کرد. با چنین شیوه مدیریتی آینده ای برای این تیم 

نمی بینم. 
»هادی طباطبایی« در خصوص وضعیت مدیریت باشگاه استقلال افزود: باشگاه 
از نظر مدیریت وضعیت مناسبی ندارد. بازیکنان استقلال زحمت خود را می کشند. 
در این مدت همواره در زمینه مدیریت استقلال و مشکلات آن صحبت کرده ام. کادر 
فنی و بازیکنان همه جوره تلاش می کنند اما تغییرات متعدد در سال های اخیر در 

استقلال رخ داده است.
وی تصریح کرد: هر مدیریتی که رفت و دیگری آمد به مراتب ضعیف تر بود. معضل 
اصلی استقلال مدیریت است و اگر درست شود اتفاقات خوبی می افتد. با این سبک 

و سیاق مدیریت در استقلال آینده خوبی نمی بینم.
بازیکن اسبق استقلال همچنین درباره خصوصی سازی سرخآبی ها گفت: نگران 
نوع خصوصی سازی هستم. خصوصی سازی به چه کسی می رسد. با چه تفکر و 
نگاهی آن فرد این تیم را می گیرد و چه ویژگی هایی باید داشته باشد. سنگ و چوب 
و سیمان که نمی فروشیم و در حال واگذاری یک جریان بزرگ اجتماعی هستیم که 
اثرگذار است. نباید همچون کارخانجات با استقلال و پرسپولیس رفتار شود. نگرانم 
که این واگذاری به چه شکلی خواهد بود که در این خصوص نیز حرف های زیادی 
دارم. طباطبیی در خصوص معرفی قهرمان لیگ برتر اظهار داشت: قهرمانی مسجل 
نشده است و وقتی تیم های دیگر هنوز این فرصت را دارند که رقابت داشته باشند و 
شانس خود را امتحان کنند منطقی نیست که قهرمان اعلام شود. بهترین راه این 
است که اگر فرصتی باشد مسابقات ادامه یابد. گرچه باید دید که شرایط این روزهای 
ایران و دنیا بدلیل شیوع ویروس کرونا آیا مجال برگزاری مسابقات لیگ را می دهد 

یا خیر.  
وی افزود: اگر قهرمان مشخص شود در حق برخی از تیم ها اجحاف خواهد شد.  
از سوی دیگر تکلیف تیم هایی که سقوط می کنند چیست و همه بالاتکلیف هستند. 
امسال یک سال ویژه ای است که کرونا تمام دنیا را به تعطیلی کشانده است. ایران 
نیز از این امر مستثنی نیست، بنابراین نباید خیلی دنبال این جام ها باشیم. بنظرم 

امسال قهرمان واقعی کادر پزشکی و درمان هستند و باید جام را به آنان بدهند.
  

رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال :

قرارداد اسکوچیچ هیچ تبصره ای ندارد
 

رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال گفت: قرارداد اسکوچیچ ریالی است و 
هیچ الحاقیه، متمم و تبصره ای ندارد. 

صادق درودگر در رابطه با بلاتکلیفی مسابقات فوتبال گفت: در حال حاضر ستاد 
کرونا، مرحله به مرحله در مورد صنوف مختلف، مدارس و ورزشکاران تصمیم می گیرد 
و اگر آنها بگویند که این شرایط برای ورزشکاران مضر است، ما وظیفه داریم از دستور 
آنها تمکین کنیم و مسابقات را ادامه ندهیم. اگر ستاد کرونا اعلام کند که ورزشگاه ها 
باز شود، تیم ها تمریناتشان را آغاز خواهند کرد و در همان راستا مسابقات را از سر 
خواهیم گرفت. زمانی هم به تیم ها خواهیم داد تا بتوانند از نظر بدنی خود را آماده 
حضور در مسابقات کنند. این شرایط برای ورزشکاران سخت است اما همه با هم باید 

تلاش کنیم که این مشکل را رفع کنیم.
وی در مورد آغاز لیگ های اروپایی افزود: اعضای کمیته مسابقات چند برنامه را 
برای آغاز مجدد بازی ها پیش بینی کرده  اما اجرای تمام این برنامه ها منوط به اظهار 
نظر ستاد مبارزه با کرونا است. ما بیشتر روی نحوه برگزاری پروتکل های بهداشتی 

تاکید داریم.
درودگر در مورد ضربه اقتصادی به فوتبال در صورت تعطیلی لیگ خاطرنشان کرد: 
این طبیعی است که اگر در صنعتی کاری نیمه تمام بماند، آن صنعت ضرر می کند. 
طبیعی است وقتی فوتبال هم تعطیل شود زیان ببیند اما بر اساس 9 هفته زیان می 
بینیم نه بیشتر. البته ما در لیگ نوزدهم 2 شهرآورد را برگزار کردیم که ارزش آن از نظر 

اقتصادی بسیار زیاد است.
ریس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال در مورد اعلام قهرمان لیگ در صورت 
عدم برگزاری ادامه مسابقات گفت: باید هیات رییسه سازمان لیگ جلسه بگذارد 
و با اکثریت آرا در این زمینه تصمیم گیری کند. البته با توجه به اخباری که داریم 
ورزشگاه های رو باز به زودی باز می شود و امکان برگزاری لیگ وجود دارد. اما باید نظر 
فدراسیون پزشکی ورزشی را هم بدانیم. حتی اگر ورزشگاه ها باز شود و فدراسیون 

پزشکی ورزشی اجازه ندهد امکان عدم برگزاری مسابقات وجود دارد.
وی در مورد شاعبه های قرارداد اسکوچیچ گفت: معلوم بود قرارداد ریالی است. 

هیچ الحاقیه و متمم و تبصره در قرارداد او وجود ندارد. من قرارداد را دیدم.
رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال در رابطه با اینکه گفته می شود میزان 
قرارداد اسکوچیچ 200هزار یورو است، گفت: این مبلغ به روز تبدیل به ریال می شود. 

به اندازه قیمت روز یورو تبدیل به ریال خواهد شد و پرداخت می شود.

ولخرجی سیسیلی ها برای سردار؛
جزئیات پیشنهاد تیم فوتبال »ناپولی« به آزمون

رسانه های ورزشی ایتالیا امروز یکشنبه اقدام به انتشار پیشنهاد رسمی باشگاه 
ناپولی ایتالیا به سردار آزمون مهاجم فعلی تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ روسیه 

کردند.
نشریات »کالچو مرکاتو«، »گاتزتا دلواسپرت«، »ناپل پارته« و رسانه های محلی شهر 
ناپل در حالی اقدام به انتشار تماس سران باشگاه ناپولی با مدیران زنیت برای جذب 

سردار آزمون کردند که جزئیات اولیه پیشنهاد آنها نیز مطرح شده است.
بر این اساس ناپولی ها حاضر به پرداخت دستمزد سالانه 15 میلیون یورو به سردار 
هستند. همچنین آنها حاضر هستند مهاجم تیم ملی فوتبال ایران را در میزان فروش 
پیراهن وی شریک کرده و دستمزد هفتگی او را طوری تنظیم کنند که مورد تایید او 

و مدیر برنامه هایش باشد.
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران هنوز پاسخ روشنی به این درخواست نداده است تا 

تکلیف خود را برای فصل آینده رقابت های باشگاه های اروپا مشخص کند.
 

با صدور حکمی از سوی سعادتمند :

»عبداللهی« مشاور عالی مدیرعامل 
استقلال شد

با صدور حکمی از سوی سعادتمند، نصرالله عبداللهی به عنوان مشاور عالی 
مدیرعامل استقلال در تیم بزرگسالان انتخاب شد. 

احمد سعادتمند مدیرعامل استقلال با صدور حکمی نصرالله عبداللهی سرمربی و 
سرپرست پیشین این آبی پوشان را به عنوان مشاور عالی خود در امور تیم بزرگسالان 

انتخاب کرد.
بنا بر این گزارش، عبداللهی از دیروز در تمامی مراحل آماده سازی، تمرینات، 
اردوها و مسابقات اعم از داخلی و خارجی در کنار تیم بزرگسالان استقلال حضور 

خواهد داشت.

 »سعید  مراغه چیان« با اشاره به جدایی اش از استقلال در آخرین سال های دوران 
فوتبالش گفت: بزرگ ترین اشتباه زندگی ام را مرتکب شدم، من در آن سال ها همه 

کاره استقلال بودم و من را علی پروین استقلال می دانستند. 
»سعید  مراغه چیان« سال ها با پیراهن استقلال در مستطیل سبز حضور داشت 
اما در 2 سال پایانی فوتبالی اش در تصمیمی عجیب به دارایی رفت تا به قول 

خودش بزرگ ترین اشتباه زندگی اش را مرتکب شود.
مراغه چیان در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا حرف های جالب بر زبان آورد.

چطور شد استقلالی شدید؟
من بازیکن تیم افسر بودم، افسر آن سال ها از تیم های زیر مجموعه باشگاه 
استقلال محسوب می شد، سال 51 بود و عباس کردنوری و مصطفی شرکا با من 

صحبت کردند تا استقلالی شوم.
برای استقلالی شدن چقدر پول گرفتید؟

پول زیادی نبود.
چقدر بود؟

7 هزار تومان، من از پاس هم پیشنهاد داشتم، آنها 60 هزار تومان به من می  داند، 
هر کس از این پیشنهاد باخبر شده بود می گفت به جای استقلالی شدن برو با پاس 
قرارداد ببند اما من نتوانستم و نمی  خواستم به رویاهای دوران کودکی ام پشت کنم.

دومین کاپیتان استقلال بعد از انقلاب محسوب  می شوید؟
من اولین کاپیتان بودم.

اما بازوبند را ناصر حجازی بر دستان خود می بست؟
وقتی انقلاب پیروز شد باشگاه به هم ریخته بود.همه بازیکنان رفته بودند و 
کسی نمی توانست تیم را جمع کند. ناصر حجازی در شهباز بود و من به واسطه 
اینکه رابطه خوبی با وی داشتم صحبت کردم و وی را برگرداندم، بازی اول که 
می خواستیم به زمین برویم کردنوری گفت بازوبند را خودت بر دستانت ببند، من 
تا درب خروجی رختکن این کار را انجام دادم اما نتوانستم با خودم کنار بیایم و 

برگشتم بازوبند را به دستان حجازی بستم.
چرا؟

ناصر خدا بیامرز از من بزرگتر بود، آن زمان ما به آنهایی که از ما بزرگ تر بودند 
احترام ویژه ای می گذاشتیم.

واکنش مرحوم حجازی به این اتفاق  چه بود؟
او اصرار می کرد من با بازوبند وارد زمین شوم اما هر چه اصرار کرد قبول نکردم تا 

ناصر اولین کاپیتان استقلال بعد از انقلاب لقب بگیرد.
بهترین خاطره تان از حضور در استقلال چیست؟

اولین سالی که به استقلال آمده بودیم قبل از بازی با پاس در رختکن نشسته 
بودیم، استقلال هافبک های بزرگی داشت که اسم آنها را تریلی هم نمی کشید، 
کارو حق وردیان، جواد قراب، حسن نگارش از بهترین های ایران بودند، رایکوف 
اسامی بازیکنان ثابت را خواند و وقتی به هافبک ها رسید اولین نفر نام مرا صدا زد.

چه حسی به شما دست داد؟

خوشحال بودم اما راستش را بخواهید ترسیده بودم، رایکوف متوجه این موضوع 
شد و به من گفت سعید ترسیدی؟ گفتم نه؟ بلافاصله گفت ترسیدی اما شجاع 
باش، همان طور که در تمرینات هستی بازی کن، من امروز روی تو حساب ویژه ای 

کردم. من به زمین رفتم و خیلی خوب بازی کردم، بازی را هم 2 بر صفر بردیم.
بدترین خاطره تان ؟

من عضو تیم ملی جوانان بودم که پایم شکست، داستان حضور من در تیم ملی 
جوانان هم جالب بود. پدرم مخالف فوتبال بود، با وساطت عمویم در اردو حاضر 
شدم، بعد که به تهران برگشتیم پدرم می گفت من پسرم را سالم تحویل  داده ام و 

سالم می خواهم.
دوباره این اتفاق برای شما تکرار شد و تیم ملی را از دست دادید؟

در اردوی شیراز آپاندسم ترکید، حشمت مهاجرانی حساب ترسیده بودم، تا من را 
به اتاق عمل ببرند بنده خدا یک پاکت سیگار کشید.

حشمت مهاجرانی شما را از فهرست نهایی تیم ملی جام جهانی ۱۹۷۸ 
آرژانتین خط زد؟

قبل از مهاجرانی فرانک اوفارل سرمربی تیم ملی بود، او به استقلال علاقه خاصی 

داشت و 9 بازیکن از این تیم را به اردوی تیم ملی دعوت کرده بود، فدراسیون فوتبال 
به وی اعلام کرد نمی تواند این همه بازیکن از استقلال دعوت کند و اوفارل قهر کرد 

و رفت و حشمت مهاجرانی سرمربی تیم ملی شد.
چرا شما را خط زد؟

نمی دانم شاید به همین علت که نباید بازیکنان زیادی از استقلال به جام جهانی 
می رفتند.

حقتان بود به جام جهانی بروید؟
در آن سال از مرتضی شرکا پرسیده بودند بهترین بازیکن ایران چه کسی هست 
و او جواب داده بود بهتر از سعید مراغه چیان نداریم. اگر اوفارل سرمربی تیم ملی 

باقی می ماند من در سن 18 سالگی حتما در جام جهانی حضور داشتم.
در ۲ سال پایانی فوتبالتان از استقلال رفتید؟

بزرگ ترین اشتباه زندگی ام را مرتکب شدم، من در آن سال ها همه کاره استقلال 
بودم، به من می  گفتند تو علی پروین استقلال هستی و همان کاری را که او در 

پرسپولیس انجام می دهد در استقلال انجام می دهی.
پس چرا پیراهن استقلال را از تن خارج کردید؟

من گفتم که اشتباه کردم، آن روزها مشاور نداشتم، شاید اگر از یکی مشورت 
می گرفتم هرگز این کار را انجام نمی دادم. با استقلال 2 سال قهرمان ایران شده 
بودیم و پیش خودم فکر کردم اینجا نه جشنی می گیرند و نه کاری انجام می دهند 
به دارایی رفتم تا آن تیم را جایگزین استقلال کنم، البته وقتی به دارایی رفتیم این 
تیم در رده شانزدهم جدول قرار داشت اما 2 سال با اختلاف یک امتیاز دوم شد. 

این را هم باید بگویم پشیمان شدم و می خواستم برگردم.
چرا بر نگشتید؟

به هر حال نشد، فردی که دیگر نیست تلاش زیادی کرد تا این اتفاق رخ ندهد، 
او حتی  رفته بود و به مسوولان دارایی گفته بود اگر سعید مراغه چیان به استقلال 
نیاید 7 بازیکن برای دارایی می خرد. آقای جعفرزاده مدیر وقت دارایی حتی اسم 

7 بازیکن را برای من آورد.
همان سال با پیراهن دارایی ۲ گل به استقلال زدید؟

من در آن بازی به احترام استقلال نمی خواستم بازی کنم، به مربیان و مدیران تیم 
دارایی هم این را گفته بودم اما چند روز قبل از بازی برخی از بازیکنان استقلال برای 
من پیغام می آوردن که فلانی گفته است در بازی به مراغه چیان لایی می اندارم، 
یکی دیگر می گفت او را دریبل می کنم و حرف های دیگری زدند که باعث شد 
تحریک شوم و بر خلاف میل باطنی ام جلوی استقلال بازی کنم و 2 گل بزنم اما 

هیچ گونه شادی انجام ندادم.
و پرسش آخر، شاهرخ بیانی می گوید به خاطر شما از استقلال رفت؟

این حرف ها دروغ است، او پرسپولیسی بود و می خواست به پرسپولیس برود، 
من چهارمین نفری بودم که زمین گرفتم، پیش از من سه نفر دیگر هم زمین گرفته 
بودند، بروید از مسوولان وقت استقلال بپرسید، روز آخر گفتند به من زمین بدهند 

که بعدا آن را به آموزش و پرورش بخشیدم. بیانی می خواهد خودش را بزرگ کند.

سعید مراغه چیان: 

من »علی پروین« استقلال بودم

ورزشی

فدراسیون والیبال به تیم لیگ برتری افق قم برای تصمیم گیری راجع به حضور در 
مسابقات لیگ برتر والیبال باشگاه های کشور اعلام آماده باش کرد. 

 افق قم در دومین سال حضور خود در پیکارهای لیگ دسته اول والیبال مردان 
باشگاه های کشور در فصل 1398 این رقابت ها به مرحله پلی آف رسید و با توجه به 
شیوع ویروس کرونا نتوانست به بازی های خود در مسیر صعود به لیگ برتر ادامه دهد 

اما فدراسیون والیبال، این تیم را لیگ برتری کرد.
افق یکی از هشت تیم حاضر در مرحله پلی آف فصل گذشته لیگ دسته اول 
والیبال بود و نخستین مسابقه خود را از تیم کیمیاگر تهران برد اما بازی  برگشت آنها و 
دیگر مراحل این لیگ به دلیل شیوع کرونا ناتمام ماند و فدراسیون والیبال نیز تیم های 

پیروز تک بازی پلی آف را به لیگ برتر آورد.
تیم والیبال افق قم حالا به هدف خود یعنی صعود به لیگ برتر دست یافته اما زمان 
تصمیم گیری برای حضور در مسابقات فصل 1399 لیگ برتر والیبال محدود است و 
نماینده قم باید تمام جوانب به ویژه شرایط مالی خود را در نظر گرفته و برای حضور در 

بالاترین سطح رقابت های باشگاهی این رشته المپیکی اعلام آمادگی کند.
 3 تیم باشگاهی قم در لیگ های والیبال مردان و زنان ایران

قم در سال گذشته سه تیم باشگاهی در مسابقات لیگ های بانوان و مردان ایران 
داشت، تیم بانوان افق قم در لیگ برتر به مصاف حریفان رفت، تیم زوپری قم در لیگ 
دسته اول زنان ایران به رقابت پرداخت و تیم مردان افق نیز نماینده قم در لیگ دسته 

اول آقایان بود که با عبور از این لیگ، قم را صاحب یک تیم لیگ برتری دیگر کرد.

اکنون زمان قرعه کشی دوره جدید لیگ برتر و دسته اول زنان و مردان والیبال کشور 
مشخص شده و این پیکارها با برنامه ریزی کمیته رویدادها و مسابقات فدراسیون 
والیبال بعد از تایید ستاد ملی مقابله با کرونا برگزار می شود، بر این اساس تیم افق قم 
و سایر تیم های لیگ برتری تا 31 خرداد باید آمادگی حضور در این رقابت ها را اعلام 
کنند. افق باید حساب مالی با بازیکنان، کادر فنی و فدراسیون والیبال را تسویه کرده 
و تا پانزدهم تیر آن را ارائه دهد، 25 تیر ماه آخرین فرصت نماینده قم و دیگر رقبا برای 
ثبت نام حضور در لیگ برتر و واریز مبلغ ورودی این رقابت ها است، ضمن اینکه دهم 
مرداد ماه آخرین مهلت ارائه مدارک و ثبت قرارداد بازیکنان است تا روز بیستم مرداد 

قرعه کشی لیگ انجام شود.
 مسؤولین چوب لای چرخ گذاشتند

با توجه به شرایط فدراسیون والیبال برای تیم های لیگ برتری، بررسی اوضاع تیم 

افق قم برای نخستین حضور در لیگ برتر والبیال نشان می دهد که این تیم از نظر 
مالی باید به شکل ویژه تقویت شود و افقی ها دیگر نمی توانند با اندک کمک های 

اداره کل ورزش و جوانان یا هیأت والیبال در این لیگ معتبر به میدان بروند.
صفایی مدیرعامل باشگاه افق بعد از صعود تیمش به لیگ برتر والیبال باشگاه های 

کشور گفت: مسوولینکمک که نکردند، چوب لای چرخ هم گذاشتند!
 تمام قد در کنار تیم های بانوان و آقایان افق بودیم

این ادعای مدیرعامل افق واکنش سریع رئیس هیأت والیبال استان قم را به همراه 
داشت و محمدمهدی حلوایی در پاسخ وی گفت: هم هیأت والیبال و هم اداره کل 
ورزش و جوانان تمام قد در کنار تیم های بانوان و آقایان افق بود، سالن بزرگ مجموعه 
ورزشی پیامبر اعظم )ص( برای تمرینات و مسابقات تیم های این باشگاه به رایگان در 
اختیارشان بود، علاوه بر آن مبلغی بالغ بر 60 میلیون تومان هم به صورت نقدی به 

این باشگاه کمک شد.
 کاپیتان افق: رفتن به لیگ برتر والیبال ۲ تا 3 میلیارد هزینه دارد

کاپیتان تیم والیبال افق راجع به حضور این تیم در لیگ برتر والیبال گفت: رفتن 
به لیگ برتر والیبال دو تا سه میلیارد هزینه دارد و باید حداقل چهار بازیکن جدید در 
سطح لیگ برتر به تیم ملحق شود، اگر قرار است در لیگ برتر حاضر شویم نیاز است 
مجموعه استان قم از استانداری تا نمایندگان مجلس و اداره ورزش و جوانان حمایت 
کنند، بدون حمایت خیلی سریع فرصت حضور در سوپر لیگ را از دست می دهیم 

چون تا پایان خرداد باید وضعیت ما مشخص شود.

هشدار فدراسیون والیبال به تیم افق قم:

برای حضوردرمسابقات لیگ برتر زودتر تصمیم بگیرید

مدیرکل ورزش و جوانان قم از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 200 میلیون ریالی به باشگاه های خصوصی ورزشی در این 
استان خبر داد. 

رسول منعم اظهار داشت: باشگاه های خصوصی همانند اماکن ورزشی دولتی از ابتدای اسفندماه به دلیل شیوع ویروس 
کرونا تعطیل بوده و متاسفانه این بخش نیز همانند سایر اصناف و بخش های جامعه ازنظر اقتصادی دچار ضررهای زیادی 

شده است.
وی ادامه داد: اینکه مسئولان باشگاه ها هماهنگ با اداره کل ورزش و جوانان و برای حفظ سلامتی خود، ورزشکاران و افراد 
جامعه دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا را به خوبی اجرا کردند، قابل تقدیر است و این اداره کل نیز تمام تلاش خود را 

برای حمایت از باشگاه داران به منظور جبران بخشی از آسیب های مالی دوران شیوع کرونا به کار گرفته است.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم از اعطای سه تسهیلات وام به باشگاه داران خصوصی خبر داد و افزود: ابتدا وزارت ورزش 
و جوانان وام 160 میلیون ریالی برای باشگاه ها در نظر گرفت، سپس در قم برای پرداخت وام 60 میلیون ریالی به باشگاه ها 
اقدام شد و جدیدترین حرکت در این زمینه، هماهنگی های لازم برای پرداخت وام 200 میلیون ریالی به باشگاه داران است.

وی با اشاره به جزییات پرداخت وام 200 میلیون ریالی به باشگاه داران خصوصی، افزود: این وام قرض الحسنه است و 
پرداخت اقساط آن به مدت پنج سال انجام می شود، ضمن اینکه پرداخت نخستین قسط این وام به مدت سه ماه تنفس دارد 

و دست باشگاه ها را برای بهره برداری مطلوب از این وام باز می کند.
منعم یادآور شد: با توجه به تصمیم گیری در جلسه ستاد پیشگیری و مقابله با کرونا در ورزش، همچنان تمام اماکن ورزشی 

دولتی و باشگاه های خصوصی تا اعلام وضعیت جدید تعطیل است.

دبیر هیات کاراته استان قم از موفقیت کاراته کاهای قم در کسب چهار مدال از مسابقات مجازی کشور و راه یابی پنج 
کاتاروی قم به مسابقات فینال و رده بندی خبر داد. 

سعید برخوردار اظهار داشت: امسال به واسطه شیوع ویروس کرونا تمام فعالیت های ورزشی تعطیل شده و عملا بسیاری از 
برنامه های پیش بینی شده تقویم سال 1399 به حالت تعلیق درآمده است، اما خوشبختانه فعالیت های ورزشی با استفاده 
از سایر ظرفیت ها همچون فضای مجازی جریان دارد. وی با اشاره به برگزاری رقابت های مجازی کاتای کشور، افزود: این 
برای نخستین بار در تاریخ کاراته کشور است که شاهد برگزاری مسابقات کشوری کاتا به شکل مجازی هستیم، مسابقاتی که 
به خوبی مورد استقبال کاراته کاها قرار گرفت و نمایندگان قم نیز در هر دو بخش مردان و بانوان آن حضور دارند. دبیر هیات 
کاراته استان قم با اشاره به نتایج مرحله سوم مسابقات مجازی کاتا کشور، اضافه کرد: نتایج این مرحله از سوی سازمان 
لیگ فدراسیون در حالی اعلام شد که تعدادی از رده ها مقام آوران آن ها مشخص شده و تعدادی از رده ها در مرحله چهارم 
ادامه دارد که کاتاروهای استان قم جزو مدال آوران این مرحله هستند. وی افزود: در مسابقات کنترلی بانوان، هدیه سادات 
موسوی نماینده هیات کاراته قم در رده سنی جوانان به دیدار فینال راه یافت و زهرا اخویان در مسابقات رده سنی نونهالان 
راهی مرحله چهارم شده است، کاراته کاهایی که با مربیگری آرزو شریفی در این دوره از پیکارها برای کسب رتبه های برتر 
رقابت می کنند. برخوردار با بیان اینکه متین محمدی یکتا نیز با مربیگری محمد سلطانی در بخش آقایان به دیدار رده بندی 
رسید، ادامه داد: همچنین سه کاراته کا به مربیگری فاطمه خدایی در مسابقات غیرکنترلی روی سکو رفتند، ابتدا در رده 
سنی جوانان ریحانه فهیمی عنوان قهرمانی را کسب کرد و سپس زینب قراقیه در رده سنی نوجوانان و فاطمه فهیمی در رده 

سنی نونهالان روی سکوی سوم این دوره از مسابقات افتخار آفرینی کردند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

وام ۲۰۰ میلیون ریالی به باشگاه های ورزشی قم پرداخت می شود
دبیر هیات کاراته استان قم  خبرداد:

کسب چهار مدال توسط کاراته کاهای قم از مسابقات مجازی کشور

 رییس ایفمارک گفت: برای من راحت تر است که لیگ 
دغدغه  متخصص،  عنوان  به  چون  شود  تمام  جا  همین 

اصلی ام حفظ سلامتی تمامی بازیکنان است. 
زهره هراتیان، رییس مرکز ارزیابی های پزشکی و بازتوانی 
یا  برگزاری  و  کرونا  ویروس  درباره  ایران)ایفمارک(  فوتبال 
عدم برگزاری مسابقات فوتبال، اظهار داشت: ما با ویروسی 
طرف هستیم که حدود پنج ماه از حضورش می گذرد و برای 
مواجهه با آن حداقل به یک سال زمان نیاز داریم. در کل 
دنیا ورزش دنیا تعطیل شد و شروع مجدد آن با احتیاط بوده 
است. در فرانسه و هلند هم لیگ را نیمه تمام گذاشتند. در 
حال حاضر جی لیگ)کی لیگ( لیگ خود را شروع کرده 
و بوندسلیگا هم در شرف آغاز است. خوشبختانه از طریق 
رابطه ای که ایفمارک با فیفا دارد در حال رایزنی برای دریافت 
دستورالعمل هستیم تا ببینیم این کشورها در چه شرایطی 

کار خود را آغاز کرده اند.
وی در ادامه افزود: ما متتظر این هستیم تا ستاد مبارزه با 
کرونا شرایط را بسنجد و اجازه دهد که لیگ تمام شود یا خیر. 
به محض اینکه اجازه داده شود ما کار خود را شروع می کنیم. 
در حال رصد لیگ های مختلف در دنیا هستیم. علاوه بر 
بازیکنان باید داوران، توپ جمع کنان، خبرنگاران و ... تست 
شده باشند و می بایست ماسک بزنند و پروتکل ها را رعایت 
کنند. ما دستورالعمل را به پزشکان تیم ها می دهیم و حکم 
ناظر را داریم. نقش ایفمارک در حین برگزاری مسابقات بسیار 

مهم است و باید ببینیم پروتکل ها رعایت می شود یا خیر.
یا عدم  ادامه  درباره  را  نظرش  ایفمارک همچنین  رییس 
عنوان  به  من  کرد:  خاطرنشان  و  گفت  لیگ  رقابت های 
متخصص فقط یک بعد را می بینم. هر وقت بحرانی ایجاد 
اعضا  همه  آن  در  که  می شود  تشکیل  ستاد  یک  می شود 

از جنبه های مختلف بحران مدنظر را می سنجند که الان 
ستاد مبارزه با کرونا این کار را انجام می دهد. آنها به عنوان 
فرمانده به من می گویند که ما چه کار باید بکنیم. به عنوان 
یک متخصص برایم راحت تر است که لیگ تمام شود. اما 
بعد اقتصادی، اجتماعی و .. باید در نظر گرفته شود. دغدغه 
اصلی منِ متخصص، اما حفظ سلامتی همه است. هیچ 
چیزی درباره ویروس مشخص نشده است و نادانسته نباید 
بقیه را در معرض خطر قرار دهیم. در بوندسلیگا، سه مورد 

جدید پیدا شده است.
هراتیان در پایان راجع به تست گرفتن از بازیکنان گفت: یک 
نوع تست داریم به نام پی سی آ که از مخاط گرفته می شود و 
همان لحظه کرفته می شود ولی هیچ تضمینی نیست که 10 
دقیقه بعد تغییری  نکند و نتیجه تست عوض نشود. یک نوع 
تست هم داریم که راجع به ایمینی کوتاه مدت و بلند مدت به 

وجود آمده است. هنوز کیت مناسب در این مورد را نداریم. 
ما بر اساس داشته هایمان قضاوت می کنیم که چندان سفت 
و محکم نیستند. در آلمان می خواهند هر چهار روز یک بار 

تست بگیرند اما آیا ما چنین شرایطی را داریم؟

رییس ایفمارک: 

لیگ فوتبال همین جا تمام شود
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 رئیس قوه قضائیه گفت: درست است که دادستان مدعی العموم  است اما گروه های جهادی و 
سازمان های مردم نهاد هم می توانند توجه به حقوق عامه را مطالبه کنند. 

به گزارش روز یکشنبه مرکز رسانه قوه قضائیه ، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در 
نشست  هم اندیشی با نهادهای مردمی و آئین  تجلیل از گروه های جهادی با تبریک میلاد امام حسن)ع(، 

توجه به دیگران برای خدا را از جلوه های تعقل و صبر این امام بزرگوار عنوان کرد.
وی محوری ترین ویژگی گروه های جهادی به تاسی از بزرگان دین را خداباوری و اخلاص دانست و از 
اعتماد به نفس و خودباوری، تحقق »ما می توانیم« و بن بست شکنی به عنوان دیگر شاخصه های این 

گروه ها یاد کرد.
رئیسی افزود: در جبهه ها، نیروهای جهادی بسیاری از موانع را با بن بست شکنی برداشتند و این روحیه، 

روحیه ای است که در آن خدا باوری، خودباوری و مردم باوری ارکان اصلی است.
رئیس قوه قضائیه، دوست داشتن مردم را عنصری محوری در سیره علوی دانست و اظهار داشت: 
گروه های جهادی جلوه ایثار، جهاد و تفکر انقلابی و تحوّلی هستند که این روزها نمونه  هایی از آن توسط 
طلاب و جوانان در کمک و مساعدت به بیماران و پرستاران و پزشکان در مقابله با ویروس کرونا به نمایش 

درآمد.
رئیسی، خدمت بی منت به مردم، خود را بدهکارِ انقلاب، نظام و مردم دانستن و حفظ کرامت انسانی 
را از شاخصه های حرکت جهادی عنوان کرد و گفت : جهادگران در حرکت جهادی خود نمی گذارند 

کوچک ترین خدشه ای به کرامت انسانی وارد شود.
رئیس قوه قضائیه یادآور شد: امروز و در گام دوم انقلاب اسلامی، توجه به این حرکت جهادی در همه 

عرصه ها و از سوی همه مسئولان در همه بخش ها، یک فرصت و غنیمت است.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود به ادغام نهاد جهادسازندگی اشاره کرد و اظهار داشت: اوایل 
پیروزی انقلاب اسلامی، نهادی با عنوان جهاد سازندگی وجود داشت که در جبهه ها از آن به  عنوان 

سنگرسازان بی سنگر تعبیر می شد ولی این نهاد به مرور زمان و در حرکتی نادرست حذف شد.
وی خاطر نشان کرد: گروه های جهادی امروز می توانستند با یک سازماندهی درست، تحت عنوان 

جهادسازندگی شکل جدیدی پیدا کرده و بسیاری از کارهای نشدنی را در کشور انجام دهند.
رئیسی با بیان این که نباید جریان جهادسازندگی در کشور ادغام می شد، افزود: این نهاد یک حرکت 
خودجوش، مردمی و انقلابی برای شکل دادن اقدامات عمران و آبادانی در کشور و انجام کارهایی بود که 

به ظاهر عنوان می شد انجام آنها امکان ندارد.
رئیس قوه قضائیه، روحیه  تشکل و سازماندهی نیروهای جهادی و خودجوش در سراسر کشور را از 

اقدامات ضروری دانست که باید در شهر و روستا نتایج آن دیده شوند.
رئیسی با اشاره به نقش ارزشمند گروه های جهادی و سازمان های مردم نهاد در دوره تحوّل در دستگاه 
قضایی به دستورالعمل »نحوه مشارکت و تعامل نهادهای مردمی با قوه قضاییه« که بهمن ماه سال 
گذشته ابلاغ شد، اشاره کرد و افزود: این دستورالعمل مبتنی و مستند بر قانون بوده و نقش سازمان های 
مردم نهاد و گروه های جهادی را در اعلام فساد، پیشگیری از وقوع جرم و کشف جرم مشخص و تبیین 

کرده است.
رئیس قوه قضائیه همچنین با تاکید بر نقش سازمان های مردم نهاد و گروه های جهادی در عرصه 
عدالت خواهی و آرمان خواهی بر اساس دستورالعمل  یادشده، محور دیگر این دستورالعمل را مطالبه گری 

حقوق عامه توسط این نهادها عنوان کرد.

رئیس دستگاه قضایی، بُعد دیگر ایفای نقش سازمان های مردم نهاد و گروه های جهادی را اصلاح و 
بازاجتماعی شدن مجرمان دانست و افزود: کسانی که به هر دلیل دچار آسیب اجتماعی شده اند، باید 
اصلاح شده و به جامعه بازگردند که نهادهای  مردمی به خوبی می توانند قوه قضائیه را در این زمینه یاری 
دهند. نقش گروه های جهادی و سازمان های مردم نهاد در پیشگیری از آسیب های اجتماعی، فرهنگی و 

اقتصادی، دیگر موضوعی بود که مورد تاکید رئیس دستگاه قضا قرار گرفت.
رئیسی با تاکید بر این که آسیب های اجتماعی زیبنده نظام اسلامی نیست و مردم را رنج می دهد، افزود: 
گروه های جهادی، دانشجویان و طلاب در هر نقطه ای از شهر و روستا می توانند دستگاه قضایی را در 

بازاجتماعی کردن افراد آسیب دیده یاری دهند.
به معاونت  بازاجتماعی کردن آسیب دیدگان اجتماعی  ماموریت  این که  بیان  با  رئیس قوه قضائیه 
پیشگیری از وقوع جرم این قوه واگذار شده است، اظهارداشت:  این موضوع با همه بدنه قوه قضائیه 
مرتبط است. رئیسی خاطر نشان کرد: به  عنوان نمونه، گروه های نخبگانی که تحت عنوان اعلام فساد در 
گوشه و کنار فعالیت دارند، می توانند با بدنه سازمان بازرسی کل کشور مرتبط شوند و سازمان زندان ها هم 
می تواند برای اصلاح مجرمان و بازاجتماعی کردن آنها از ظرفیت های گروه های جهادی استفاده کند و در 
خصوص حفظ حقوق مالکیت و بسیاری از مسائل مربوط به زمین و مالکیت، گروه های جهادی می توانند 

با سازمان ثبت اسناد همکاری کنند.
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر تعامل مردم و گروه های  جهادی با همه اجزای دستگاه قضا برای ایفای 
نقش در عرصه های مختلف، افزود: وقتی اقدامی با نگاه آسیب زدایی از جامعه صورت گیرد، یک خانواده 

نجات می یابد و موضوع تبدیل به مساله نمی شود.
رئیسی اضافه کرد: هرجا مردم به میدان آمدند و روحیه جهادی ظهور و بروز کرد، بسیاری از مسائل 

سامان یافت و خیلی از مشکلات حل شد. 
رئیس قوه قضائیه این نکته را هم متذکر شد که هر چه جایگاه حقوقی و قانونی  12 هزار گروه جهادی 

مستحکم تر شود، زمینه سوءاستفاده برخی افراد به عنوان گروه و تشکل از بین می رود.
رئیسی افزود: امروز برخی دشمنان دنبال این هستند که در قالب امور خیریه، مجموعه هایی را برپا کنند 
که ریشه خیرخواهی و توجه به مردم ندارد و اهداف بدخواهانه پشت آن است. یکی از رویکردهایی که 
کشورهای آمریکایی و اروپایی در کشورهای در حال توسعه و جهان سوم دنبال می کنند، این است که با 

گسترش بنیادهای خیریه، اهداف سیاسی و پلیدشان را دنبال کنند.
رئیس قوه قضائیه همچنین از گروه های جهادی خواست که در پیگیری  ماموریت هایشان در حوزه های 
اجتماعی و اقتصادی و برای گره گشایی از زندگی مردم، موضوع صلح و سازش را در دستور کار خود قرار 

دهند.
رئیسی اظهارداشت: اگر این موضوع مورد توجه قرار گیرد، بخش قابل توجهی از اختلافات طلبکاران و 

بدهکاران و پرونده های ورودی به دستگاه قضا می تواند به صلح و سازش ختم شود.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به برخی مشکلات ناشی از شیوع کرونا و نقش گروه های جهادی در کاهش 
این مشکلات خاطر نشان کرد: گروه های جهادی در این ایام می توانند برای جلوگیری از بروز آسیب های 
اجتماعی و کاهش پرونده های قضایی، بسیاری از اختلافات ناشی از چک، رابطه موجر و مستاجر و 

همچنین دعواهای  خانوادگی را با ریش سفیدی و کدخدامنشی  حل کنند.
گروه های جهادی و سازمان های مردم نهاد در زمره مدافعان امنیت اجتماعی 

رئیسی در همین راستا معاونت پیشگیری قوه قضاییه و معاونت های پیشگیری در سراسر کشور را 

موظف کرد از ظرفیت گروه های مردمی و جهادی در بازاجتماعی کردن افراد، پیشگیری از وقوع جرم 
و مبارزه با آسیب های اجتماعی بهره گیرند تا یک عقبه بسیار قدرتمند فکری و فرهنگی نوآورانه مردمی 

برای دستگاه قضایی شکل بگیرد.
رئیس قوه قضائیه در بخشی از این نشست در پاسخ به مطالبه یکی حاضران برای تعریف مدافعان امنیت 
اجتماعی از نگاه دستگاه قضا، اظهار داشت: مدافعان امنیت اجتماعی کسانی هستند که نمی گذارند 

جامعه دچار آسیب شود و آسیب به جامعه را آسیب به شخص خودشان تلقی می کنند.
 رئیسی، گروه های جهادی و سازمان های مردم نهاد را در زمره مدافعان امنیت اجتماعی دانست 
زمینه  در  می تواند  جهادی  گروه های  و  مردمی  نیروهای  عظیم  ظرفیت  که  داد  خاطر  اطمینان  و 

همکاری های قضایی یک مجموعه اثرگذار در سراسر کشور باشند.
رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: باید زمان تحوّل قضایی را محدوتر و فرایند آن را اجرایی تر کرد تا مردم 

به طور ملموس حس کنند در این زمینه اتفاقی افتاده است.
وی با بیان این که این کار در دستگاه قضایی باید نهادینه شود تا با تغییرات  مدیریتی و تغییر احتمالی 
رویکردها و روندها دچار آسیب نشود، گفت: قوه قضائیه می تواند همه نیروها و ظرفیت های مردمی را به 

همکاری بطلبد که نمونه موفق آن را در شوراهای حل اختلاف مشاهده کردیم.
سامانه  جامع نهادهای مردمی تا پایان اردیبهشت راه اندازی می شود

پیش از سخنان رئیس قوه قضائیه، محمدباقر الفت معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضائیه الفت از راه اندازی سامانه  جامع نهادهای مردمی با همکاری مرکز آمار و فنّاوری اطلاعات قوه 

قضائیه تا پایان اردیبهشت ماه جاری خبر داد.
وی با ارائه گزارشی در خصوص اقدامات صورت گرفته در اجرای دستورالعمل »نحوه مشارکت و 
تعامل نهادهای مردمی با دستگاه قضایی« اظهار داشت: این دستورالعمل مشتمل بر 5 فصل و 54 
ماده در 24م بهمن ماه 98 از سوی ریاست قوه قضاییه ابلاغ شد و امروز 80 روز از ابلاغ آن گذشته 

است.
وی از معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه به عنوانِ متولی پیگیری تعهدات ناشی 
از دستورالعمل مذکور یاد کرد و افزود: با توجه به شیوع کرونا و به جهت معطل نماندن کار، در این زمینه 
کارگروه مجازی تشکیل شده و فعالان این حوزه نیز شناسایی شدند و اطلاع رسانی و توجیه تکالیف و 

الزامات ناشی از دستورالعمل انجام شده است.
الفت از انجام مکاتبات متعدد مسئولان قضایی و اجرایی برای ایجاد هماهنگی و ساماندهی ظرفیت های 

مختلف خبر داد و به تهیه و تکمیل بانک اطلاعاتی سازمان های مردم نهاد اشاره کرد.
وی ادامه داد: با دادگستری های کل مکاتباتی صورت گرفت و توضیحات لازم ارائه و در خود قوه قضاییه 
نیز بین مرکز و دادگستری هماهنگی و هم محوری به وجود آمد و با گروه های جهادی در سمن ها برای 

تعیین خط مشی های آینده جلسه داشتیم.
الفت یادآور شد که در این راستا، پرسشنامه ارزیابی فعالیت نهادهای مردمی و پرسشنامه مراجع مسئول 

تدوین و شاخص های ارزیابی نیز احصا شده است.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه از تدوین آئین نامه کارگروه مشارکت نهادهای 
مردمی و ارسال آن در چند روز آینده برای رئیس دستگاه قضایی خبر داد و گفت  که بیش از 30 تکلیف 
را شناسایی کرده و تکالیف متعددی برای بخش های مختلف قضایی در نظر گرفته ایم که به زودی ابلاغ 

خواهد شد.

رئیس قوه قضاییه:

سازمان های مردم نهاد حقوق عامه را مطالبه کنند

معاون اول رییس جمهوری گفت: درجلسات سران قوا و ستاد اقتصادی دولت 
درباره کسری بودجه بحث و بررسی شد و عدم استفاده از منابع بانک مرکزی به 

عنوان خط قرمز مورد توافق قرار گرفت. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
پیش از ظهر روز  - یکشنبه - در جلسه با اعضای هیات عامل بانک مرکزی و 
مسئولین نظام بانکی کشور با تبریک میلاد امام حسن مجتبی )ع( و آرزوی 
قبولی طاعات و عبادات همگان در ماه مبارک رمضان، درگذشت رحیمی انارکی 
مدیرعامل فقید بانک مسکن و 80 نفر از کارکنان خدوم نظام بانکی کشور به دلیل 

ابتلا به بیماری کرونا را به خانواده های آنان تسلیت گفت.
جهانگیری شرایط پیش رو را شرایطی خطیر توصیف و تصریح کرد: امروز با 
پدیده بیماری کرونا که پدیده ای جهانی است روبرو هستیم و این بیماری تفاوتی 
میان اقشار فقیر و غنی، کشورهای صنعتی و غیرصنعتی نمی شناسد و آثار این 
پدیده تا حدی است که مسایل مختلف اقتصادی، سیاسی و اجتماعی جهان را 

تحت تأثیر قرار داده است.
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: همه حکومت ها از جمله جمهوری 
اسلامی ایران حفاظت از سلامت و جان مردم را در اولویت برنامه های خود قرار 
داده اند و خوشبختانه کادر درمان و جامعه پزشکی کشور ما نیز از ابتدای شیوع 
کرونا تاکنون از خود گذشتگی و کارهای بزرگی انجام داده اند که باید قدردان آنها 

باشیم.
 جهانگیری با تأکید بر اهمیت نقش نهادهای مهم و حساس در اقتصاد کشور به 
ویژه در شرایط کنونی، خاطرنشان کرد: نظام بانکی در این شرایط دشوار، نقشی 
تعیین کننده ای دارد و هر ایرانی دلسوز نسبت به آینده کشور به نقش موثر نظام 

بانکی در اقتصاد کشور و حل مشکلات مردم معترف و آگاه است.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به تلاش و برنامه ریزی آمریکا برای لطمه زدن 
به کشور که حداقل انتظارشان فروپاشی اقتصاد ایران بود، تصریح کرد: به فضل 
الهی با سیاست های دقیقی که در پیش گرفته شد در سال 98 با رشد اقتصادی 
به خصوص در بخش های اصلی نظیر بخش کشاورزی، خدمات و صنعت و معدن 
مواجه بودیم و در بخش مهار تورم نیز عملکرد موفقی داشتیم در حالی که عده ای 
در داخل و خارج کشور پیش بینی هایی با تعابیری چون ابر تورم برای سال 98 و 

ونزوئلایی شدن اقتصاد ایران متصور بودند.
جهانگیری همچنین با اشاره به عملکرد مثبت دولت در بخش اشتغالزایی در 
سال 98 گفت: خروجی اقتصاد کشور در حوزه اشتغالزایی در سال های اخیر 
بی سابقه بوده است به گونه ای که سالانه حدود 400 تا 600 هزار فرصت شغلی 

ایجاد شده و جوانان کشور جذب کار شدند.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه برای مقابله با چالش های پیش رو 
نیازمند مشارکت عمومی و حمایت همه دستگاه ها هستیم، گفت: همه باید درک 
کنند که دولت در چه شرایط دشواری کشور را اداره می کند. از یک طرف تحریم 
های بی سابقه و ظالمانه آمریکا منابع درآمدی کشور را هدف قرار داده و از سوی 
دیگر با تحریم نظام بانکی و حمل و نقل و بیمه، جلوی تبادلات مالی را گرفته و 
برنامه ریزی های متعددی را برای محاصره کامل اقتصادی کشورمان طراحی 
کرده اند. جهانگیری ادامه داد: علاوه بر این، با پدیده عالمگیر و نوظهور کرونا 
نیز مواجه هستیم که ابعاد اقتصادی آن همه دنیا را تحت تأثیر قرار داده و فقط در 
آمریکا 33 میلیون نفر بیکار به دولت مراجعه کردند و برخی صاحبنظران معتقدند 

که رکود جهانی اقتصاد در شرایط فعلی معادل رکود سال 1930 میلادی است.
جهانگیری با اشاره به اینکه حجم مبادلات تجاری بین المللی ما سالانه حدود 
100 میلیارد دلار است، گفت: سال گذشته بیش از هشت و نیم میلیون گردشگر 
خارجی و در نتیجه آن 11 میلیارد دلارمنابع ارزی به کشور وارد شده و این یعنی 
باید آثار رکود جهانی اقتصاد را بر اقتصاد کشور مورد بررسی و در محاسبات خود 

مدنظر قرار دهیم.
معاون اول رییس جمهوری کاهش بی سابقه بهای نفت و رسیدن آن به زیر 
20 دلار را اتفاقی مهم برای اقتصاد ایران و کشورهای تولیدکننده نفت عنوان 
کرد و گفت: سال 93 که قیمت نفت به 35 دلار کاهش یافت، برخی مسئولین 
کشورهای منطقه در ملاقاتی که با آنها داشتم اعلام می کردند که با این قیمت 

نفت، قدرت اداره هزینه های جاری کشورشان را هم ندارند.
جهانگیری اضافه کرد: تحریم ها، کرونا، کاهش بهای نفت و رکود جهانی اقتصاد 
شرایط خطیری را پیش روی اقتصاد ما قرار داده که البته این شرایط خطیر به 
معنای بن بست نیست چرا که مدیران کشور باید با استفاده از ظرفیت ها و 

راهکارهای مختلف به دنبال حل چالش های پیش رو باشند.
باید برای جلوگیری از آسیب به اقتصاد ملی برنامه ریزی شود

معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه باید برای جلوگیری از آسیب به 

اقتصاد ملی و نیز اقشار ضعیف جامعه برنامه ریزی شود، گفت: در شرایط کرونایی 
فشار اصلی برطبقات متوسط و ضعیف جامعه وارد می شود و ما باید برای بالا بردن 
تاب آوری اقتصاد کشور و جهش تولید به عنوان سیاست اقتصادی مطرح شده از 

سوی مقام معظم رهبری برنامه ریزی دقیق داشته باشیم.
جهانگیری گفت: یکی از مهمترین دغدغه های اقتصاددانان این است که 
دولت ممکن است در چنین شرایطی که با کسری بودجه مواجه می شود به سمت 
منابع بانک مرکزی برود اما هم در جلسه سران قوا و هم در جلسه ستاد اقتصادی 
دولت در خصوص کسری بودجه دولت بحث و بررسی شد و عدم استفاده از منابع 

بانک مرکزی به عنوان خط قرمز دولت مورد توافق قرار گرفت.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه البته باید به واقعیت های پیش رو 
و مسایل دولت نیز توجه داشته باشیم، خاطرنشان کرد: برخی افراد به گونه ای 
سخن می گویند که انگار دولت منابع سرشاری در اختیار دارد اما از آن استفاده 
نمی کند. کسانی که می خواهند در این زمینه اظهار نظر کنند باید از بودجه 
دولت و هزینه ها و درآمدها آگاهی کافی داشته باشند. دولت هزینه های متعددی 
نظیر حقوق کارکنان، هزینه های بهداشت و درمان، آموزش و پرورش، دانشگاه 
ها، نیروهای مسلح و سررسید اوراق مالی دارد که حتی یک روز هم نمی توان 

پرداخت این هزینه ها را به تأخیر انداخت.
 جهانگیری افزود: البته مهمترین جهت گیری دولت در سال 99 مثل سال 98 
کاهش هزینه ها است و در این زمینه سختگیری هایی اعمال شده و پس از این 

نیز اعمال خواهد شد.
معاون اول رییس جمهوری یکی از مهمترین راهکارهای دولت برای جبران 
کسری بودجه را انتشار اوراق مالی دانست و گفت: دولت در سال جاری با پیش 
بینی هایی که بانک مرکزی انجام داده و با استفاده از عملیات بازار باز به میزان 

قابل توجهی اوراق مالی منتشر خواهد کرد.
وی ادامه داد:  انتشار اوراق مالی به عنوان مهمترین برنامه دولت برای جبران 
کسری بودجه باید از سوی تیم اقتصادی دولت با محوریت وزارت اقتصاد به 
صورت جدی دنبال شود چرا که مجلس شورای اسلامی نیز در قانون بودجه مجوز 
انتشار اوراق مالی به ارزش 80 هزار میلیارد تومان را صادر کرده که البته دولت در 

نظر دارد بیش از این میزان اوراق منتشر کند.
جهانگیری با بیان اینکه بدهی دولت ایران نسبت به تولید ناخالص داخلی در 
سطح جهان جزو پایین ترین بدهی ها است، افزود: بدهی های ریالی دولت نیز 

عدد بزرگی نیست و دولت ایران دولتی ثروتمند است که بر اساس برآوردهای انجام 
شده وزارت امور اقتصادی و دارایی، بدون در نظر گرفتن دارایی های ملی، نفت 
و گاز و معادن، دارایی های دولت ایران هفت هزار هزار میلیاردتومان است که 
تکلیف شده حداقل درصدی از این دارایی ها را مولدسازی کند و بخشی را به 

فروش برساند.
معاون اول رییس جمهوری یکی از برنامه های دولت را فروش و عرضه دارایی 
های خود در بازار سرمایه عنوان کرد و گفت: عرضه سهام شرکت شستا در همین 
راستا بوده است و لازم است بانک های عامل نیز به شرکت های زیرمجموعه خود 

تکلیف کنند که دارایی هایشان را در بازار سرمایه عرضه نمایند.
 جهانگیری افزود: وزارت اقتصاد و شورای عالی بورس نیز در همین راستا می 
توانند مجازات ها و جرایمی را نیز برای شرکت هایی که متعهد شده اند 20 درصد 

سهام شناور خود را عرضه کنند و عرضه نکرده اند در نظر بگیرند.
معاون اول رییس جمهوری حمایت از بخش هایی که در شرایط کرونا آسیب 
دیده اند را از دیگر سیاست های دولت برشمرد و از پیشنهاد و ابتکار بانک مرکزی 
برای کاهش نرخ سپرده های بانکی و ارائه 75 هزار میلیارد تومان کمک به آسیب 

دیدگان کرونا قدردانی کرد.
جهانگیری افزود: 25 هزار میلیارد تومان از این اعتبارات برای کمک به خانوارها 
با نرخ سود چهار درصد در نظر گرفته شد و پنج هزار میلیارد تومان دیگر نیز از منابع 

صندوق توسعه ملی برای کمک به بیمه بیکاری اختصاص یافته است.
معاون اول رییس جمهوری از آزادسازی سهام عدالت به عنوان فرصتی برای 
کمک به طبقات ضعیف جامعه یاد کرد و با اشاره به موافقت مقام معظم رهبری 
برای آزادسازی سهام عدالت در جهت کمک به نیازمندان، گفت: امروز حدود 
50 میلیون نفر از جامعه دارای سهام شرکت های مختلف در قالب سهام عدالت 
هستند که فقط ارزش شرکت هایی که در بورس هستند به تنهایی 400 هزار 

میلیارد تومان است.
جهانگیری در ادامه با بیان اینکه ارز مورد نیاز واردات کالاهای اساسی، مواد اولیه 
و سایر اقلام برای سال 99 حدود 35 میلیارد دلار است، یکی از برنامه های دولت 
برای تأمین این میزان ارز را حمایت از صادرکنندگان دانست و افزود: بانک مرکزی 
باید با استفاده از راهکارها و روش های مختلف، بسته های حمایتی و تشویقی را 
برای صادرکنندگان تدوین کند و در این راستا 15 کشور همسایه و کشورهایی نظیر 

چین باید به عنوان هدف اصلی صادراتی مدنظر باشند.

معاون اول رییس جمهوری افزود: البته وقتی قیمت نفت کاهش پیدا می کند، 
بهای کالاهایی نظیر محصولات پتروشیمی و محصولات فلزی نیز پایین می آید اما 
قادر هستیم حجم صادرات اینگونه اقلام را بالا ببریم تا صادرکنندگان ارز حاصل از 

فروش این محصولات را وارد چرخه اقتصادی کشور کنند.
جهانگیری ادامه داد: البته بانک مرکزی از ذخایر ارزشمند ارزی برخوردار است 
اما هدف این است که تا حد امکان از این ذخایر صیانت شود و برای نیازهای ارزی 

کشور، این ذخایر مورد استفاده قرار نگیرد.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه همه مدیران بانکها باید با استفاده 
از راهکارهای مختلف به توسعه صادرات غیرنفتی در سال جاری کمک کنند، از 
بانک مرکزی به خاطر تأمین حدود 15 میلیارد دلار ارز با قیمت چهار هزار و 200 
تومان در سال 98 برای واردات کالاهای اساسی و اقلام ضروری قدردانی کرد و 
گفت: البته امسال سقف این منابع ارزی کاهش یافته که امیدواریم بانک مرکزی 

بتواند با استفاده از راهکارهایی این کمبودها را جبران کند.
امسال باید تلاش کنیم بخش مسکن فعال شود

جهانگیری در ادامه سخنان خود به موضوع جهش تولید نیز اشاره و تصریح 
کرد: سال گذشته با همراهی و همکاری خوب بانک های عامل، برنامه حمایت 
از واحدهای تولیدی کوچک و متوسط به شکل مناسبی انجام شد به گونه ای که 
تعداد واحدهای تولیدی که مورد حمایت قرار گرفتند از تعدادی که در برنامه ها 

پیش بینی شده بود، بیشتر شد.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اهمیت تأمین سرمایه در گردش واحدهای 
تولیدی برای تحقق جهش تولید از بانکهای عامل خواست اجازه ندهند واحدهای 

تولیدی به خاطر کمبود سرمایه درگردش متوقف شوند.
جهانگیری افزود: سال گذشته با توافقی که با رییس کل بانک مرکزی انجام 
شد، مقرر شد 100 هزار میلیارد تومان از تسهیلات بانکی به واحدهای تولیدی 
پیشران تعلق گیرد چرا که این واحدها نقش لوکوموتیو دارند و می توانند رشته های 

صنعتی مختلف را به دنبال خود به حرکت درآورند.
معاون اول رییس جمهوری افزود: امسال باید تلاش کنیم بخش مسکن به 
عنوان یکی از واحدهای پیشران فعال شود و اگر موفق شویم یک میلیون واحد 
مسکونی در سال جاری احداث کنیم، به دلیل اینکه تقریباً تمام نیازهای مرتبط با 
احداث مسکن در داخل کشور تأمین می شود، 120 رشته صنعتی به دنبال بخش 

مسکن فعال خواهد شد.
جهانگیری در ادامه به موضوع اصلاح سیاست های نظام بانکی کشور اشاره 
و خاطرنشان کرد: ادغام بانک های نیروهای مسلح در بانک سپه از موضوعاتی 
است که از مدتها قبل مطرح بود و این موضوع مورد بحث بود که آیا لازم است 
نیروهای مسلح این تعداد بانک داشته باشند؟ البته در میان بانکهای نیروهای 
مسلح بانک قوامین مشکلات بیشتری داشت و در یکی از جلسات ستاد اقتصادی 
که مسئولین رده اول نیروهای مسلح نیز حضور داشتند به این جمع بندی رسیدیم 

که بهتر است نیروهای مسلح از بانکداری کناره گیری کنند.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: البته این تصمیم نیازمند موافقت مقام 
معظم رهبری به عنوان فرمانده کل قوا بود که پس از مکاتبه رییس جمهور، ایشان 
موافقت کردند که همه بانکهای نیروهای مسلح در بانک سپه که بانکی دولتی 

است، ادغام شوند.
جهانگیری اضافه کرد: هفته گذشته آخرین جلسه مرتبط با ادغام بانک های 
نیروهای مسلح برگزار شد و تصمیمات خوبی برای این موضوع اتخاذ شده و با 
طراحی و برنامه ریزی که در این راستا صورت گرفته، در این طرح کمترین هزینه 
ها بر نیروی انسانی و بانک ها وارد خواهد شد و پیام ادغام این بانکها این است که 

نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه در بانکداری حضور ندارند.
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اهمیت افزایش نظارت بانک مرکزی 
گفت: در مواردی که فسادهایی در برخی شعب بانک ها رخ می داد، یکی از 
اشکالات که مطرح بود ضعف نظارت بانک مرکزی بود. خوشبختانه امروز این 
موضوع به رویکرد اصلی بانک مرکزی تبدیل شده و با توسعه فناوری های نوین 
و راه اندازی سامانه های مختلف و اتصال این سامانه ها با گمرک و سایر دستگاه 
های ذیربط تمام فرآیندهای بانکی از ابتدا تا انتها شفاف سازی شده است و این 
شفاف سازی در نظام بانکی بسیاری از دغدغه های مرتبط با فساد را به حداقل 

رسانده است.
جهانگیری با اشاره به ارائه سه لایحه در راستای شفاف سازی و مبارزه با فساد به 
مجلس شورای اسلامی از سوی دولت گفت: اصرار داشتیم سه لایحه شفافیت، 
لایحه تعارض منافع و لایحه سلامت نظام اداری بودند در مجلس دهم به تصویب 
برسد که اگر تصویب می شد بسیاری از دغدغه ها از بین می رفت اما متأسفانه این 

اتفاق نیفتاد و باید در مجلس آینده تصویب شود.

 معاون اول رییس جمهوری:

نقش نظام بانکی در اقتصاد کشور مهم و تعیین کننده است



سخنگوی دولت: آماده تبادل زندانی با آمریکا هستیم
سخنگوی دولت اعلام کرد که ایران برای تبادل همه زندانیان ایرانی و آمریکایی آمادگی دارد و نیازی 
به میانجی گری در این رابطه نیست. البته ربیعی گفت که طرف آمریکایی هنوز در این خصوص اعلام 
نظر نکرده است.علی ربیعی ادامه داد: ما اعلام کردیم که  بدون هیچ پیش شرطی آمادگی تبادل برای 
همه زندانیان و گفتگو برای این آزادی وجود دارد اما آمریکا است که تاکنون از پاسخ خودداری کرده و 
امیدواریم که در شرایط شیوع بیماری کووید 19 که جان شهروندان ایرانی را در زندان های آمریکا تهدید 
می کند، دولت آمریکا سرانجام مراقبت از جان انسان ها را به سیاست ترجیح دهد و به این مسیر برگردد. 
سخنگوی دولت خاطر نشان کرد: همین جا هم اعلام می کنیم که ما دولت آمریکا را مسئول جان و 
سلامت همه شهروندان ایرانی می دانیم که از خانواده های خود دور هستند. در عین حال اطلاعاتی 
داریم که شهروندان ایرانی در زندان های آمریکا در شرایط مطلوبی نیستند و به خوبی مراقبت نمی 
شوند. این برای ما نگران کننده است. وی در پاسخ به این پرسش که آیا کشوری به عنوان میانجی برای 
گفتگو در این خصوص مامور شده یا خیر، اظهار کرد: دولت آمریکا از آمادگی ما مطلع شده و ما فکر می 
کنیم نیازی به قرار دادن میانجی نیست با این حال در صورت موافقت طرف آمریکایی، دفتر حفاظت 
از منافع ایران نقطه نظرات ما را درباره جزئیات، شامل نحوه و زمان انجام این مبادله به واشنگتن اعلام 

خواهد کرد.

وزیر بهداشت: از خرداد به بعد روز های بهتری خواهیم داشت 
 وزیر بهداشت با بیان اینکه آمار مرگ ومیر کرونا روز بروز در حال کاهش است، گفت: مسیر کرونا به 
سمت مهار و کنترل است. با همراهی مردم از خرداد به بعد روزهای بهتری خواهیم داشت. دکترسعید 
نمکی خصوص روند بازگشایی اماکن مذهبی و مساجد گفت: اکنون مساجد در نقاطی که از نظر ما 
وضعیت سفید دارند با رعایت فاصله گذاری اجتماعی باز شده است و قصد داریم پس از اتمام ماه مبارک 
رمضان صحن ها و نه داخل حرم های آستان های مقدس را با پروتکل های خاصی بازگشایی کنیم به 
صورتی که مردم سلامی داده و گذر کنند. در خصوص آغاز اجرا های برنامه های تلوزیونی با حضور مردم 
نیز فکر می کنم با روندی که از بیماری داریم مشاهده می کنیم بتوانیم گشایش های بیشتری را در این 

خصوص نوید دهیم.

 ساخت »عصر جدید« از سر گرفته شد 
 مدتی پیش به دلیل شیوع بیماری کرونا، تولید و پخش فصل دوم برنامه »عصر جدید« نیمه کاره 
متوقف شد و به بعد از پیک شیوع این بیماری موکول شد.حالا طی تصمیم گیری های انجام شده، 
بناست ادامه ساخت فصل دوم آغاز شود و شرکت کنندگان به رقابت با هم بپردازند.به گزارش روابط 
عمومی شبکه سه سیما، طبق تصمیم گیری های انجام شده، همچنان در زمان تصویربرداری هیچ 
تماشاگری حضور نخواهد داشت و پروتکل های بهداشتی به صورت دقیق اجرا خواهد شد که از جمله 
آن ها می توان به ضدعفونی لوکیشن برنامه با همکاری شهرداری و مرکز بهداشت صداوسیما اشاره کرد.

پخش این برنامه همزمان با عید سعید فطر از سر گرفته خواهد شد.

مخالفت مجلس با تشکیل وزارت بازرگانی 
نمایندگان مجلس، برای چندمین بار طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی را بررسی کردند و 
با آن مخالفت کردند.به گزارش فارس، نمایندگان در نشست علنی روز )یکشنبه 21 اردیبهشت ماه 99( 
مجلس، طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی را بررسی کردند که نهایتا وکلای ملت با تشکیل 
وزارت تجارت و بازرگانی مخالفت کردند.پس از اعلام مخالفت نمایندگان با تشکیل وزارت بازرگانی، هیئت 

رئیسه مجلس اعلام کرد: از بررسی این طرح می گذریم که چندین بار در دستور کار مجلس آمده است.

کلاس های درس به نام خیرین نام گذاری می شود 
مهراله رخشانی مهر معاون وزیر آموزش و پرورش و رییس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور گفت: کمک های خرد مردم در قالب طرح آجر به آجر جمع آوری می شود؛ همچنین در نظر 
داریم کلاس های درس را به نام خیرین نام گذاری کنیم. ییس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور گفت: با استقبال قابل توجه مردم سال گذشته شاهد کمک هزار و 500 میلیارد تومانی خیرین 

برای مدرسه سازی بودیم که امید است امسال 40 درصد جهش پیدا کند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح ساماندهی گاراژهای ضایعاتی 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح ساماندهی 

گاراژهای ضایعاتی در شهر قم خبر داد.
سید عبدالله میرابراهیمی اظهار کرد: وجود گاراژهای ضایعاتی مشکلاتی از 
جمله بروز آلودگی های زیست محیطی و بهداشتی را به دنبال داشته و همچنین 

موجب نازیبایی منظر شهری می شود که باید این نقیصه را برطرف کرد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در ادامه بیان کرد: طبق قانون 
مدیریت پسماند فعالیت گاراژها غیرقانونی بوده و خرید و فروش پسماند ممنوع 

است و ضروری است که نسبت به اجرای قانون اهتمام داشته باشیم.
میرابراهیمی با اشاره به تشکیل کمیته ساماندهی زباله گردها و مراکز تفکیک 
با حضور نمایندگانی از دستگاه های استانی از جمله، فرمانداری، مرکز بهداشت، 
اداره کل محیط زیست استان قم، نیروی انتظامی و شهرداری قم، خاطرنشان 
کرد: طرح ساماندهی، براساس طرح مصوب کارگروه مشاغل مزاحم شهری، 
قانون 16 مدیریت پسماند، قانون 688 مجازات اسلامی، مشاغل مزاحم شهری و 

بند 20 ماده 55 قانون شهرداری اجرا می شود.
وی با اشاره به شکایات مردمی در خصوص مشکلاتی که این اماکن در سطح 
شهر قم ایجاد می کنند، یادآور شد: اکثر این گاراژها در بافت مسکونی قرار دارند 

و شکایات مردمی متعددی در این زمینه جهت رسیدگی به موضوع وجود دارد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به شناسایی 300 محل 
نگهداری ضایعات در سطح شهر، گفت: با همکاری اعضای کمیته ساماندهی 
مراکز تفکیک پسماند، زباله گردها و گاراژهای ضایعاتی در مرحله نخست 300 
مرکز شناسایی شد و در مراحل بعدی تشکیل پرونده، پلمب و ارجاع به مراجع 
قضایی صورت گرفت. میرابراهیمی با اشاره به شرایط فعلی جامعه و وجود ویروس 
کرونا، افزود: عزم مدیران شهری و استانی بر ساماندهی این موضوع است تا از 

آسیب های اجتماعی و فرهنگی پیشگیری شود. 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم خبرداد:

انتقال ۱۲۰ آهن فروش شهر به شهرک صنوف
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم گفت: حدود 120 آهن فروش سطح شهر به شهرک صنوف منتقل شده اند و 

پیگیر حل مشکل برق این مجموعه هستیم.
علیرضا مظفری با اشاره به وضعیت فعالیت شهرک صنوف، اظهار کرد: حدود 
120 آهن فروش سطح شهر به این شهرک منتقل شده اند و پیگیر حل مشکل 

برق این مجموعه هستیم.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم با اشاره به تامین برق بخشی از این شهرک، گفت: بقیه صنوف هم به مرور 
در حال تحویل و آماده سازی زمین ها هستند، صنف آهنگران )در و پنجره ساز( و 

صنوف وابسته به خودرو در این مجموعه مستقر خواهند شد.
مظفری با اشاره به هزینه هایی که سازمان میادین جهت راه اندازی این شهرک 
بزرگ انجام داده است، بیان داشت: اصلاح سیستم روشنایی شهرک صنوف 
معابر،  آماده سازی  صنوف،  شهرک  آب  شبکه  اتصال  بلوار(،  معابر  و  )ورودی 
زیرسازی و آسفالت 115 هزار متر مربع از اراضی سایت آهن فروشان )لوپ شهید 
صنوف،  شهرک  اختصاصی  دوربرگردان  از  برداری  بهره  و  احداث  لاجوردی(، 
جدولگذاری و تعویض جداول فرسوده، احداث واحدهای خدماتی و… قسمتی 
از پروژه های عمرانی از زمان واگذاری و الحاق این شهرک بزرگ به سازمان میادین 
می باشد. وی خاطرنشان کرد: در سال 1378 متولی وقت شهرک صنوف اقدام به 
واگذاری برخی اراضی شهرک به اصناف مختلف نموده بود که با توجه به طراحی 
نقشه های جدید و تغییرات عمده؛ افرادی که در آن زمان اقدام به خرید زمین 
نمودند، بلاتکیف مانده بودند و سازمان میادین از ابتدای سال 1398 نسبت به 
رفع مشکل این اشخاص اقدام به واگذاری قطعات معوض پس از بررسی و اعلام 

نظر کارشناس رسمی دادگستری در سایت درب و پنجره سازان نموده است. 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

زمان از سرگیری  فعالیت اتوبوسرانی 
مشخص نیست

لزوم حفظ سلامتی  بر  تأکید  با  ترافیک شهرداری قم  و  و نقل  معاون حمل  
شهروندان، گفت: آغاز به کار ناوگان اتوبوسرانی شهرداری قم منوط به تصمیم 

ستاد مبارزه با کرونا استان است.
عباس ذاکریان با اشاره به شرایط شیوع ویروس کرونا و محدودیت های اعمال  
شده در شهر، اظهار داشت: رعایت قرنطینه خانگی و فاصله گذاری اجتماعی تنها 

راه قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا است.
وی با تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی در همه حوزه ها، افزود: با شیوع 
بیماری کرونا بسیاری از برنامه های شهرداری قم به ویژه معاونت حمل  و نقل و 
در  و حفظ سلامت شهروندان  تغییراتی شده  ترافیک شهرداری دست خوش 

اولویت قرار گرفت.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم تعطیلی ناوگان اتوبوسرانی شهرداری 
قم را یکی از مهم ترین تصمیمات ستاد مبارزه با کرونا دانست و تصریح کرد: 
محدودیت های ایجاد شده در ارائه خدمات ناوگان حمل  و نقل عمومی از تاریخ 27 

اسفندماه با کاهش زمان و از 29 اسفندماه به صورت کامل متوقف شد.
بر  منوط  را  قم  درون شهری  اتوبوس های  سرویس دهی  سرگیری  از  ذاکریان 
تصمیم ستاد مبارزه با کرونا استان اعلام کرد و گفت: تا زمانی که شرایط استان 
قم به وضعیت سفید نرسد بسیاری از محدودیت ها ادامه داشته و نمی توانیم زمان 
دقیقی برای آغاز به کار اتوبوس های درون شهری اعلام کنیم. وی با درخواست 
از مردم برای رعایت پروتکل های بهداشتی و عدم انجام سفرهای غیرضروری در 
سطح شهر، بیان کرد: توقف ناوگان اتوبوسرانی برای بسیاری از اقشار جامعه 
مشکلات فراوانی را ایجاد کرده اما برای حفظ سلامت شهروندان مجبور بر ادامه 

این روند هستی پیشرفت فیزیکی 60 درصدی پروژه رینگ ترافیکی پردیسان
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد:

پیشرفت فیزیکی ۶۰ درصدی پروژه 
رینگ ترافیکی پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از پیشرفت فیزیکی 60 درصدی پروژه رینگ ترافیکی 
پردیسان خبرداد.

محمد رمضانی گفت: با توجه به اتصال بلوار آیت الله بروجردی به پردیسان و با 
هدف دسترسی آسان شرق به غرب و روان سازی ترافیکی احداث این رینگ که 

بلوار آیت الله بروجردی را به بلوار غدیر متصل می کند در دستور کار قرار گرفت.
شهردار منطقه هشت قم در ادامه ابراز داشت: این پروژه در 3 فاز تعریف شده 
که حدفاصل تقاطع بلوار ابوطالب تا بلوار شهروند به طول 5کیلومتر را شامل 
می شود. رمضانی با بیان اینکه فازهای یک و دو این پروژه به طول 3400 متر و 
به عرض متغیر 14 متر به اتمام رسیده است، افزود: در سال جاری فاز 3 پروژه 
فوق در دستور کار قراردارد. وی در ادامه خاطر نشان کرد: فاز سوم این پروژه به 
طول1600متر می باشد و طبق براوردهای اولیه 22میلیارد ریال هزینه در بر 
خواهد داشت. شهردار منطقه هشت قم ضمن اشاره به اهمیت اتمام این پروژه، 
با تکمیل رینگ فوق شاهد کاهش ترافیک در معابر داخلی و  اظهار داشت: 

دسترسی آسان به مرکز شهر خواهیم بود.

  فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع(:

۳۰۰ هزار سبد کالا بین نیازمندان قم 
توزیع شد

 فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب )ع( قم گفت: از آغاز شیوع بیماری کرونا 300 
هزار سبد کالا و بسته معیشتی به همت حلقه های بسیج، خیران و مومنان در بین 

نیازمندان و آسیب دیدگان این استان توزیع شد. 

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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»چگونه شب قدر بهتر از هزار ماه است؟«: 
عمل در آن شب بهتر از عمل در هزار 
ماهی است که شب قدر در آنها نباشد.

دوشنبه -بیست ودوم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5032

الكافي ج ٤ ص 15٧ ح ٤

طرح:  سجاد جعفری

اندراحوالات کرونا و پراید 100میلیونی

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت :درخواست سرمایه گذاری 
جدید در شهرک های صنعتی قم قابل توجه است و باید زیرساخت های لازم برای 

این منظور تامین شود.
مهرداد غضنفری روز یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در 
سالن جلسات استانداری قم، اظهارداشت : محور اصلی توسعه استان حمایت 
از بخش خصوصی است اما دستگاه های اجرایی موظف هستند تا پیش زمینه های 
جذب سرمایه گذاری را به وجود بیاورند. غضنفری شهرک الغدیر را محور جدید 
از  موردنیاز  زیرساخت های  تامین  با  داشت:  بیان  و   نامید  قم  سرمایه گذاری 
اول تیرماه واگذاری زمین در شهرک الغدیر قم باید آغاز شود. وی اظهار کرد: 
الغدیر فراهم است و شرکت شهرک های  حداقل های سرمایه گذاری درشهرک 
صنعتی قم نباید بیش از این در واگذاری زمین به سرمایه گذران تعلل به خرج 
دهد. وی بیان کرد: گاز مورد نیاز شهرک الغدیر باید تا پایان نیمه اول سال تامین 
شود و برق و آب این شهرک نیز برای آغاز عملیات سرمایه گذاری تامین است. 
وی با انتقاد از روند اقدامات شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: این شهرک 
زیرساخت های سخن گفته که درصحنه میدانی  تامین  از  برخی مکاتبات  در 
اثری از پیشرفت فیزیکی آن ها وجود ندارد. غضنفری تصریح کرد: درصورتی که 
این شهرک یک بار دیگر نامه یا مکاتباتی با چنین عناوین تدوین کند بدون وقفه 
رسانه ای خواهد شد. وی گفت: در رابطه با فعالیت شرکت شهرک های صنعتی 
قم اعتراض سرمایه گذاران زیاد است و باید مدیریت این شهرک در پاسخگویی روند 

سریع تری را دنبال کند.
اورژانس سرمایه گذاری و تولید در قم

وضعیت  باید  کرد:  اضافه  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
اورژانسی و فوری سرمایه گذاری و تولید بنا بر تاکید مقام معظم رهبری به موازات 
افزود: مشکلات زیرساختی در  کشور در استان قم عملیاتی شود. غضنفری 
شهرک های صنعتی نباید به مانعی برای رویگردانی و فرار سرمایه گذاران از استان 
قم تبدیل شود. وی تصریح کرد: برای تامین گاز موردنیاز شهرک های صنعتی قم 

باید از ظرفیت های بلااستفاده واحدهای غیرفعال بهره برد.

غضنفری اظهار داشت: شرکت گاز و شرکت شهرک های صنعتی قم باید سهمیه 
واحدهایی که رغبتی برای بازگشت به تولید ندارند را قطع کرده تا این ظرفیت های 
خالی در مسیر توسعه صنعتی و بهره برداری از طرح های جدید استفاده شود. وی 
افزود: شرکت شهرک های صنعتی قم لیست کاملی از واحدهای تعطیل صنعتی 

استان برای تعیین تکلیف گاز مصرفی آن ها احصا کند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اظهار داشت: به دلیل محدودیت 
منابع انرژی استان و استفاده از این منابع در چرخه تولید قم از رکود منابع گاز و 

ظرفیت خالی آن ها در واحدهای صنعتی دیگر استفاده خواهد شد.
وی گفت: مازاد منابع انرژی آب، برق و گاز واحدهای صنعتی در یک بازده زمانی 
دو ماه به واحدهای جدید صنعتی اختصاص می یابد. غضنفری در پایان گفت: 
نیروگاه 25 مگاوات حرارتی برای تامین بخشی از مشکلات کمبود برق در شهرک 
شکوهیه قم احداث می شود و شرکت گاز موظف تا پایان سال گاز موردنیاز و شرکت 

شهرک ها نیز زیرساخت های لازم را تامین کند.
مشکل کمبود آب در شهرک های صنعتی قم جدی است

مدیرکل دفتر جذب و سرمایه گذاری استانداری قم نیز ابراز داشت: مشکل کمبود 
آب در شهرک های صنعتی قم جدی است و به معضلی در جذب سرمایه گذاران 
جدید تبدیل  شده است. "سید رضا طباطبایی" اضافه کرد: با شرایط کمبود آبی 
که در شهرک صنعتی شکوهیه وجود دارد عملا امکان توسعه و واگذاری زمین به 
سرمایه گذاران مختل شده است. وی همچنین اظهار داشت: با تفاهم نامه جدید 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم و شرکت برق منطقه ای تهران مشکل کمبود 
برق برای طرح های توسعه و سرمایه گذاری های جدید در شهرک شکوهیه از بین 
خواهد رفت. وی گفت: مشکلی ازنظر تامین گاز در شهرک های صنعتی قم وجود 
ندارد اما بسیاری از واحدها بیش ازحد نیاز خود گاز خریداری کرده اند و همین 

مسئله سبب کمبود گاز برای طرح های توسعه ای و جدید شده است.
امکان تخصیص آب های زیرزمینی به بخش صنعت نیست

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم نیز در ادامه این جلسه، گفت:هرسال شاهد 
نشست بیشتر زمین در محور قدیم قم-تهران هستیم و به هیچ عنوان دیگر امکان 

اختصاص آب های زیرزمینی این محور به بخش صنعت وجود ندارد.
احمدحاجی حسینی مسگر اظهار کرد: توسعه شهرک صنعتی شکوهیه خارج 
از توان زیرساختی استان است و این شهرک امروز ازنظر تامین آب در نقطه بحرانی 
قرار دارد. وی ابراز داشت: وضعیت برخی از واحدهای مستقر در شهرک شکوهیه 
قم ازنظر تولید پساب و فاضلاب بشدت خطرناک بوده و از ابتدا نباید در این شهرک 
احداث می شدند. وی یادآور شد: شهرک شکوهیه 50 لیتر بر ثانیه آب غیرمجاز 
از چاه های زیرزمینی برداشت می کند درحالی که طبق قانون اجازه برداشت آب 
زیرزمینی در این محور ممنوع است. حاج حسینی مسگر گفت: برای تامین آب 
شهرک های صنعتی قم از تمام ظرفیت های آب استان به جز آب های زیرزمینی 
استفاده خواهد شد. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم اضافه کرد: سال 98 متر 
16 میلیون مترمکعب آب بر ثانیه به شهرک ها و نواحی صنعتی قم تخصیص یافته 
است. وی بیان داشت: قرارداد تخصیص 10 میلیون مترمکعب پساب شهری به 

شهرک های صنعتی قم نیز در دست پیگیری است.
وی ابراز کرد: تا پایان سال جاری 6 میلیون مترمکعب از آب های سطحی به 

شهرک ها صنعتی و نواحی اختصاص می یابد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  :
درخواست سرمایه گذاری درشهرکهای صنعتی قم قابل توجه است

پندهای کرنایی
ای خردمند عاقل و دانا   /      سمه ای گویمت من از کرنا
کرونا همچو موش میباشد  /  چونکه در جنب و جوش می باشد

هر سوراخی که میکند پیدا      / بی مهابا به توش می باشد
چونه بند و ببند بر چونه    /   تو بمون چند روز در خونه

کرونا قد قورباغه که نیست /    او به اندازه ملاقه که نیست 
بهر نابودی من و تو و او    /      همه دانند بی علاقه که نیست 

کرونا ریز ریز می باشد    /    زبل و تند و تیز می باشد
تخص و مرموز و هیز می باشد   / او سلامت گریز می باشد

چونه بند و ببند بر چونه   /  توبمون چند روز درخونه
دستها را به چشم خویش نزن/    به دماغ و بگوش و ریش نزن
گر بخواهی ازین بلا بچکی / هیچ دستی به پشت و پیش نزن

چونه بند و ببند بر چونه  /   تو بمون چند روز در خونه
بهر این کار پر یا پوچ نکن /   با کسی هیچ ماچ و موچ نکن

پیش من هی کوروح کوروح مکن  /  چشما تو باسم تو لوچ نکن
چونه بند و ببند بر چونه  /    تو بمون چند روز در خونه
دستها را بشور با صابون   /  یا کمی تاید یا کمی اشنون

شستشو کن دوباره با الکل   /   نکنی میری کنج قبرسون
چونه بند و ببند بر چونه /  تو بمون چند روزی در خونه
ننجونم میگه این کرونا کو /   بزنم تو مخش با این جارو

میگه اون قدّ بچه گربه که هه /    اگه من کشتمش تو هیچی نگو
چونه بند رو ببند بر چونه /    تو بمون چند روز در خونه
الغرض با توگفتگو کردم   /   بغضهایی که در گلو کردم

توی خونه نشستمو هر دم /   با خودم هی بوگو نگو کردم
چونه بند و ببند بر چونه  /   تو بمون چند روز در خونه
بیشینم توی خونه دم نزنم   /   تو خیابون نرم قدم نزنم

حرف بیهوده دم بدم نزنم   /   الکی حرف با ننم نزنم
چونه بند و ببند بر چونه  /   تو بمون چند روز در خونه

حاج خانم هر چه میگه گوش کنم / نه که ناله کنم نه جوش کنم
کز کنم گوشه ای و چنده زنم/   خودمو مثل بچه موش کنم

چون بند و ببند بر چونه  /    تو بمون چند روز در خونه
دستکش رو بدست خویش کنم   /  نه نگاهی به پس و پیش کنم

بیشینم گوشه ای به تنهایی   / فکر این حالت پریش کنم
چونه بند و ببند بر چونه /   تو بمون چند روز در خونه

کرونا تا که تار ومار بشه /  زار و درمانده در فرار بشه
تا سلامت دوباره یار بشه   /  زندگی باز برقرار بشه

چونه بند و ببند بر چونه /  تو بمون چند روز در خونه
خوش آمدی جونم 

اگر  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
چه وضعیت قم به منطقه پرخطر متوسط، یعنی 
منطقه زرد تغییر کرده است ولی این به معنای 

اتمام کرونا نیست. 
محمدرضا قدیر روز یکشنبه درحاشیه جلسه 
ویدیو  صورت  به  که  کرونا  با  مبارزه  ستادملی 
کنفرانس و با سخنرانی رهبر معظم انقلاب برگزار 
شلوغی  افزود:  خبرنگاران  با  گو  و  درگفت  شد، 
فروشی  بستنی  و  ها  فروشی  اغذیه  نانوایی ها، 
ها نگران کننده است و شاهد هستیم که فاصله 

گذاری رعایت نمی شود.
وی با ابراز نگرانی عمیق نسبت به رعایت نکردن 
اظهار  استان  این  در  اجتماعی  گذاری  فاصله 
داشت: کاهش آمار مبتلایان به کرونا در قم و تغییر 
وضعیت این استان از قرمز به زرد به معنای پایان 
کرونا نیست. رییس دانشگاه علوم پزشک قم تاکید 
کرد: باید هوشمندانه عمل کنیم و با استفاده از 
ماسک و دستکش و رعایت فاصله اجتماعی و 

کم کردن فاصله ها، در مهار بیماری کرونا حداکثر 
تلاش را داشته باشیم و شاهد بازگشت و اوج دوباره 
بیماری نباشیم. وی اظهار داشت:بر اساس آمار 
ارائه شده در جلسه ستاد مرکزی مبارزه با کرونا، 
عدد مولد نسلی در اکثر نقاط کشور از جمله قم به 
کمتر از یک رسیده است که این موضوع نشان از 

کنترل نسبی این بیماری است.
۱50 بیمارمشکوک به کرونا در قم 

بستری هستند
با  وگو  گفت  در  دیروز  ظهر  قدیرهمچنین  
خبرنگاران اظهار کرد: طی 24 ساعت گذشته و 
منتهی به بیست و یکم اردیبهشت ماه، 38 نفر در 
مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک 
به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.

وی یادآور شد:31  نفر از این تعداد در بخش 
های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه 
دستورات  با  مراکز  اورژانس  بخش  در  بررسی  و 

دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
خاطرنشان  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
کرد: در شبانه روز گذشته ، 19 نفر از کل بیماران 
بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان 
معالج از بیمارستان ترخیص شدند. وی گفت: 
در حال حاضر 150 نفر مشکوک به کرونا در قم 

بستری بوده که 50 نفر آنها بدحال هستند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم در وضعیت زرد شیوع کرونا قرار گرفت 

عباس فرساد*

اصلی  محورهای  از  را  الغدیر  شهرک  قم،  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
سرمایه گذاری استان دانست و گفت: 860 هکتار از اراضی این شهرک آماده واگذاری 

برای سرمایه گذاران است. 
اسرافیل شعاعی روز یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در سالن جلسات 
استانداری قم، افزود: این شهرک کمبودی ازنظر زیرساخت های انرژی در بخش آب و 
گاز ندارد و حداقل های سرمایه گذاری در آن فراهم است. وی عنوان کرد: برای تامین 
کامل زیرساخت های سرمایه گذاری این شهرک باید دو پست برق 63 و 230 مگاواتی 
در آن احداث شود. شعاعی ادامه داد: برای انتقال برق به این شهرک اعتباری بالغ بر 90 
میلیارد تومان اعتبار موردنیاز است و تاکنون 30 قرارداد واگذاری زمین در شهرک منعقد 

شده است. شهرک صنعتی الغدیر قم در 50 کیلومتری قم و حدود 60 کیلومتری تهران 
واقع شده و بیش از 2 هزار هکتار وسعت دارد. وی بیان داشت: برای قرار گرفتن در مسیر 
جهش تولید دستگاه های خدمات رسان در تامین زیرساخت های شهرک های صنعتی 
استان اقدام کنند. وی همچنین خاطرنشان کرد: 120 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
جدید سال 98 در شهرک های صنعتی قم منعقدشده که از این قراردادها در وضعیت 
از  باید  داشت:  اظهار  قم  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل  دارند.  قرار  جاری 
ظرفیت های خالی شهرک های صنعتی قم برای جذب سرمایه گذاری های جدید بهره 
برد. شعاعی اظهار داشت: برای توسعه فاز 63 هکتاری شهرک شکوهیه  و  همچنین 

شهرک 96 هکتاری کفش و دمپایی قم باید نیاز 20 مگاوات برق تامین شود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم:

۸۶۰ هکتار از شهرک الغدیر آماده سرمایه گذاری است


